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ارتباط با مردم شاخصه بارز دولت سیزدهم است
سپهر خلجی   دولت ســیزدهم با انجام ۳۱ سفر استانی در یکسال اول نشان داد 
مسأله ارتباط با مردم نه یک شعار، بلکه صفت بارز و مشخصه اصلی دولت سیزدهم 
اســت و به این ترتیب به صورت عملی نشــان داد که این دولت، براستی دولت در 

میدان است.

یادداشت

حق با رئیس فدراسیون فوتبال فرانسه بود!
عابد اکبری  در هفته های اخیر، اظهارات تحقیرآمیز رئیس فدراســیون فوتبال 
فرانسه، نوئل لوگرائه، علیه بازیکن اســطوره ای سابق و مربی فعلی فوتبال فرانسه، 
زین الدین زیدان یا زیزو، و ســپس عذرخواهی لوگرائه، به عناوین اصلی بسیاری از 

روزنامه های فرانسه و جهان تبدیل شد.

دیدگاه

  آگهی تجدید مناقصه عمومی
شهرداری باغستان در نظر دارد فراخوان خرید اقلام ترافیکی  را از طریق سامانه تدارکات 

الکترونیکی دولت برگزار نماید.
کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اسناد فراخوان تا بازگشایی پاکتها از طریق درگاه 

سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.
متقاضیان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در سامانه، نسبت به ثبت نام و دریافت 
گواهی امضای الکترونیکی )به صورت برخط( برای کلیه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی 

اقدام لازم را به عمل آورند.
شرح  تجدید مناقصه:

1- مبلغ برآورد قرارداد تا سقف 8/950/000/000 ریال با کلیه کسورات قانونی و 9 % مالیات 
بر ارزش افزوده. 

2- سپرده شرکت در تجدید مناقصه 447/500/000 ریال به  که به صورت واریز نقدی و 
ضمانت نامه معتبر بانکی  مورد پذیرش شهرداری باغستان می باشد .

3- مهلت خرید اسناد تجدید مناقصه از مورخ 1401/10/28 چهارشنبه تا پایان وقت 
اداری مورخ 1401/11/01 شنبه و اسناد و مدارک از طریق مراجعه به سامانه تدارکات 

دولت به نشانی www.setadiran.ir  قابل دریافت می باشد .
4- قیمت اسناد تجدید مناقصه مبلغ 1.500.000 ) یک میلیون پانصد هزار ریال ( می باشد 
که به حساب 0105369696009 بانک ملی شعبه خادم آباد به صورت الکترونیک از طریق 

سامانه تدارکات الکترونیک دولت www.setadiran.ir   قابل پرداخت می باشد. 
5- مهلت تحویل پیشنهادات تا پایان وقت اداری مورخ 1401/11/11 روز سه شنبه و نحوه 

تحویل اسناد از طریق بارگزاری در سامانه تدارکات الکترونیک دولت می باشد.
6- تاریخ تشکیل کمیسیون معاملات عمده و بازگشایی پاکت ها در تاریخ 1401/11/12  )روز 

چهارشنبه (
7- مناقصه گران می بایست اصل فیش واریز نقدی و ضمانت نامه شرکت در تجدید مناقصه را 
پیش از پایان مهلت تحویل پیشنهادات به امور قراردادهای شهرداری باغستان تحویل نمایند .

8- هزینه چاپ چهار نوبت آگهی در روزنامه بعهده برنده تجدید مناقصه می باشد.
آدرس : شهریار ـ باغستان ـ بلوار امام خمینی)ره( ـ بلوار ولیعصر)عج( خیابان لاله دوم اصلی ـ 
    baghestan.ir :شهرداری باغستان ـ امور قراردادها تلفن: 65238006-021  سایت شهرداری

تاریخ انتشار نوبت اول : 1401/10/21  تاریخ انتشار نوبت دوم : 1401/10/28

یگانه مظهر - شهردار باغستان

 نوبت دوم

جایگاه معاونت زنان 
در لایحه بودجه ۱۴۰۲ کجاست

مینا عبادی / گروه اجتماع

 معاونت امور زنان و خانواده ریاســت جمهوری بر خلاف روال گذشــته 
ردیف بودجه مســتقلی در لایحه بودجه ۱۴۰۱ نداشــت. درواقع بی درج نام 
و کد »معاونت امور زنان و خانواده ریاســت جمهوری« بودجه پیشــنهادی 
این معاونت با عنوان »برنامه هدایت، راهبری و توانمندسازی خانواده ها 
و کودکان، نظارت بر مهدهای کودک، مراکز پیش دبستان، مراکز آموزشی 
نگهداری کودکان و اجرای سیاست های قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت« ذیل ردیف بودجه نهاد ریاســت جمهوری در لایحه بودجه ۱۴۰۱ 
قرار گرفته بود.همین امر سر و صداهای زیادی را مبنی بر تزلزل استقلال 
معاونــت امــور زنــان و خانواده به پا کرد و حتی فاطمه قاســم پور، رییس 
فراکســیون زنــان و خانــواده مجلس نیز در توییتــی از قرار گرفتن بودجه 
معاونت امور زنان ذیل بودجه نهاد ریاست جمهوری و عدم تخصیص بودجه 
مجزا به این معاونت با عنوان »نکته قابل تامل« یاد کرد و نوشت:»اقدامات 
ســتاد کوچک معاونت زنان در این شــرایط، کم اثر خواهدشــد. در مجلس 
اختصــاص بودجه هــای متمرکز درحوزه زنان را پیگیر خواهم بود«. با این 
حال اما انســیه خزعلی معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوری، این 
امر را تنها یک »خطای تایپی« می دانست.وی در واکنش به اظهار نظرها 
در خصــوص حــذف ردیف بودجه اختصاصی معاونت امور زنان و خانواده 
ریاست جمهوری با بیان اینکه بودجه مستقل معاونت  امور زنان و خانواده 
برای ســال ۱۴۰۱ نســبت به ســال قبل ۱۸ درصد افزایش داشته است، در 
توییت خود نوشته بود: جای تاسف است که خطای تایپی موجود در لایحه 
مستمســکی برای تحلیل های بی اســاس شده بدون آنکه از معاونت امور 
زنان در این زمینه استفسار شود.با تمام این تفاسیر چه این حذف ردیف  
بودجه خطایی تایپی بود و چه بنا بر دلایل دیگری اتفاق افتاده بود، در کل 
در لایحــه بودجــه ۱۴۰۱ مبلــغ ۳۸ میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان بودجه برای 
معاونت امور زنان و خانواده ریاســت جمهوری پیشــنهاد شده بود که نهایتا 
۳۸ میلیارد و ۲۰۱ میلیون و ۴۰۰ هزار تومان آن مصوب شد. امسال اما گویا 
دولت برای بهبود وضعیت زنان و خانواده عزمی جدی دارد چراکه بررسی 
لایحه بودجه ۱۴۰۲ نشان از رشد بیش از ۵۰ درصدی بودجه درخواستی برای 
معاونت امور زنان و خانواده در قیاس با سال قبل را دارد. البته این بودجه 
برای مجموع  اعتبارات هزینه ای و تملک دارایی ســرمایه ای معاونت امور 
زنان و خانواده ریاست جمهوری و نیز همانند بودجه سال ۱۴۰۱ بدون درج 
عناوین و فصول برنامه های این معاونت، پیشنهاد داده شده است. دولت 
در لایحه بودجه ۱۴۰۲ مجموعا خواستار ۵۷ میلیارد و ۹۴۰ میلیون و ۷۰۰ هزار 
تومان بودجه برای اعتبارات هزینه ای و تملک دارایی ســرمایه ای معاونت 
امور زنان و خانواده ریاســت جمهوری شــده اســت. اتفاق مثبت آنجاست 
که ردیف بودجه سال ۹۹ معاونت زنان و خانواده حدود ۲۵ میلیارد تومان 
بود که با افزایش حدود ۳۰ درصدی در ســال ۱۴۰۰ به بیش از ۳۲ میلیارد 
تومان رســیده بود. اما بودجه ۱۴۰۱ معاونت امور زنان و خانواده رسیاســت 
جمهوری رشد حدود ۲۰ درصدی داشت و نهایتا حدود ۳۸ میلیارد تومان 
بودجه برایش مصوب شــد. از این رو رشــد ۵۰ درصدی بودجه پیشنهادی 
برای معاونت امور زنان و خانواده ریاســت جمهوری در ســال ۱۴۰۲ را می 

توان کم سابقه و اتفاقی مثبت در حوزه زنان و خانواده تلقی کرد.

منشور اخلاقی:
ز از شــاخصه های  انتشــار دقیــق و بــدون سانســور اخبــار نمونــه ای بــار
بــه  احتــرام  بــه شــمار می آیــد؛  ای  هــر جامعــه  و پیشــرفت  توســعه 
ی از تهمــت و افتــراء در  حقــوق و حفــظ حریــم خصوصــی افــراد، خــوددار
زشــهای انســانی و فعالیت هــای صادقانــه  رســانی، پاسداشــت ار خبر
رســانه  ایــن  اهــداف  و  اصــول  از  مطبوعــات  عرصــه  در  ای  حرفــه  و 

می باشــد.
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سرپرست مرکز مدیریت بیماری های وزارت بهداشت خبر داد؛

کاهش موارد ابتلای شدید و مرگ ومیر سویه های جدید امیکرون
سرپرست مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت، از کنترل موج هشتم کرونا و کاهش موارد ابتلای شدید و مرگ و میر سویه های جدید امیکرون در کشور خبر داد و گفت: درحال 
حاضر واکسن های ایرانی علیه کرونا مانند برکت، پاستوکووک، نورا به اندازه ی کافی و حتی زیاد در کشور وجود دارد.شهنام عرشی افزود: با توجه به شیوع موارد ابتلا و مرگ و میر سویه های 
جدید امیکرون در کشورهای اروپایی، آمریکا، چین، ژاپن و غیره، کشور ما نیز وارد موج هشتم کرونا شده و با کنترل مرزها و رصد مسافران بیمار، اجرای دستورالعمل های بهداشتی در ناوگان 
هوایی و شهری، در حال حاضر موارد ابتلای شدید و میزان بستری های ناشی از سویه های جدید امیکرون در کشور کم بوده و تحت کنترل است.وی اظهارداشت: با توجه به ورود سویه های 
جدید امیکرون XBB و BQ.۱ به کشــور دســتورالعمل های بهداشــتی مصوب ســتاد ملی کرونا همچنان در کشــور اجرایی می شــود.وی با تاکید براینکه سویه های مختلف کرونا در حال گردش 
هستند، از مردم خواست تا مانند روال گذشته وزارت بهداشت را در رعایت اصول بهداشت فردی و اجتماعی مانند شستشوی مرتب دستها با آب و صابون یا مواد ضدعفونی کننده، استفاده از 

ماسک در فضای بسته و اماکن شلوغ و اجتماعات یاری و همراهی کنند تا همچنان در وضعیت کنترل و مطلوب کرونایی باشیم.

جواد آل داوود / گروه اجتماع

در روزهای گذشــته برف با شــدت نسبتا 
زیادی به خصوص در بخش های شــمالی 
پایتخــت بارید و عــلاوه بر لغزندگی معابر، 
شــاهد افزایش تصادفات در خیابان های 
تهران بودیم و هســتیم؛ مدیران شهری هر 
چند از اقدامات خود برای تســهیل در تردد 
شهروندان می گویند اما سوال این است که 
خدمت رســانی ها در این شرایط تا چه اندازه 
کافی بوده اســت.بر اســاس گزارش های 
میدانی، معابر لغزنده و مملو از برف در غرب 
پایتخــت و حوالی بلوار مرزداران به وضوح 
دیده می شوند، خودروها به دلیل لغزندگی 
با ســرعت نســبتا کمی در حال حرکت و در 
گوشــه ای از خیابان نیز عوامل ســتاد برف 
روب شــهرداری در حال پاشــیدن شــن و 

نمک هستند.

کمی جلوتر به دلیل لغزندگی، چند خودرو 
ســواری به صورت زنجیــره ای با یکدیگر 
برخورد کردند؛ از یکی از رانندگان پرسیدم، 
علت چیســت؟ او با عصبانیت پاســخ داد: 
»آقا مگه نمی بینید خیابان سرسره شده و 
بسیار لغزنده و در یک روز برفی خبر از شن 
و ماســه در خیابان ها نیست.شهرداری هر 
وقت که برف می بارد شــروع به شن پاشی 
می کنــد در صورتی که قبل از شــروع برف 
باید این اقدام انجام شود تا شاهد حوادث 
ناگوار و تصادف نباشــیم«.به مسیر ادامه 
دادیم و در بزرگراه یادگار امام )ره( نیز شاهد 
تصــادف زنجیــره ای چند خودرو بودیم که 
در کنــار بزرگراه توقف کرده بودند.در منطقه 
ولنجک نیز که شــدت بارش برف بســیار 
زیــاد بود، رانندگان حتــی دید کافی برای 
تردد نداشــتند و البتــه در کنار خیابان ها و 
معابــر اصلــی مخــازن شــن و نمک قرار 
داشت هرچند به گفته برخی شهروندان در 
خیابان های فرعی و کوچه ها از شن پاشــی 

و نمک پاشی کارکنان خدمات شهری برای 
تسهیل در عبور و مرور خبری نیست.آنچه از 
گزارش میدانی متوجه شــدیم اینکه دیدن 
صحنــه تصــادف در جای جای پایتخت به 
ویژه در نقاط شمالی شهر و در معابر دارای 

شیب، تکرار شده است.

 وقوع ۷ هزار تصادف به دلیل 
بارش برف و باران در تهران

در ایــن رابطــه، رئیــس اداره تصادفات 
پلیس راهور تهران بزرگ گفت: در ماه جاری 
بــه دلیل بارش برف و باران، کارشناســان 
پلیس راهور برای بیش از هفت هزار تصادف 
کروکی ترســیم کردند.ســرهنگ احسان 
مومنــی افــزود: از این تعداد، ۶۸۰ تصادف 
بیــن ۲ تــا چند خودرو بــوده و علت اصلی 
این تصادفات نیز ترمزهای ناگهانی است.

بــه گفتــه وی، در صورتی کــه معابر لغزنده 
باشد، ترمز ناگهانی موجب وقوع تصادفات 
می شود؛ به همین منظور به رانندگان توصیه 
می کنیم به هنگام رانندگی در شرایط برفی 

و بارانی با ســرعت مطمئنه حرکت کنند تا 
نیازی به ترمزهای ناگهانی نباشد.

 اقدامات شهرداری در مناطق 
برف گیر چیست؟

معاون خدمات شــهری و محیط زیست 
شــهرداری منطقه یک در تشــریح آخرین 
وضعیــت برف روبی معابر ســطح منطقه 
یــک بــا بیان اینکه در بازدید انجام شــده، 
همه معابر اصلی و شــریان ها باز اســت و 
تــردد در آنهــا به شــکل روان جریان دارد، 
افزود: کار برف روبی با ۲۰۰ نیروی کار انجام 
می شود.حمید مهری افزود: اکنون، تعداد 
ماشــین آلات بکار گرفته شده در عملیات 
برف روبی به ۷۰ خاور، ۱۰ دستگاه کامیون، 
۱۰ دستگاه لودر و ۴۸ دستگاه ماشین آلات 
مکانیزه ســازمان مدیریت پسماند رسیده 
است.وی تاکید کرد: پس از اتمام بارش ها، 
عملیات یخ زدایی معابر، پیاده راه ها، مراکز 
درمانی و مساجد انجام می شود.همچنین 
سرپرست معاونت خدمات شهری منطقه 
۲ نیز در تشریح آخرین وضعیت برف روبی 

معابر ســطح منطقه با بیان اینکه مشکلی 
در ســطح معابر وجود ندارد، گفت: اجرای 
عملیات برف روبی از سوی منطقه به موقع 
آغاز شد و اکنون همه معابر و رمپ و لوپ ها 
باز و تردد به شکل روان در حال انجام است.

علی اصغر طاهری با تاکید بر اینکه اولویت 
برف روبی در زمان بارش ها، بازگشایی معابر 
خودرویی است، افزود: بعد از اتمام بارش، 
کار پاکســازی و برف روبی معابر در دستور 
کار قرار می گیرد اما با توجه به بارش گذشته 
و بــرف روبــی و یخ زدایــی معابر پیاده در 
حال حاضر برای تردد عابران پیاده مشکلی 
وجود ندارد.وی ادامه داد: با توجه به برنامه 
پیش بینی شــده تیم های نیروی انسانی 
عملیات خود را برای برف روبی و یخ زدایی 
انجــام می دهنــد تا با توجه به برودت هوا 
بــرای فردا صبح یخ زدگی معابر نداشــته 
باشــیم.وی با تاکید بــر این موضوع که با 
توجه به شدت بارش، ماشین آلات مکانیزه 
و ادوات خــود را وارد عملیــات می کنیم؟ 
گفت: اگر میزان بارش ها گســترده تر شود 
نیروهای دیگر نیز وارد عملیات می شوند.

وی اضافه کرد: بیش از ۱۰۰ دستگاه ماشین 

آلات مکانیزه در عملیات برف روبی مشغول 
خدمت رسانی هستند.

 وضعیــت معابــر در روز برفی 
چگونه است؟

همچنیــن معــاون عملیــات پلیــس 
راهنمایــی و رانندگــی تهران گفت: به علت 
نمک و شــن پاشی به موقع انجام شده در 
معابــر، یخ زدگی و انســداد راه یا کندی در 
حرکت نداریم.سرهنگ محمد رازقی گفت: 
رانندگان حتما در شــرایط خاص بارندگی، 
فاصلــه طولی با وســیله نقلیــه جلویی و 
ســرعت مطمئنه را رعایت کنند. بر اســاس 
این  گزارش ، گرچه در معابر اصلی شــاهد 
مشــکلات کمتری در رفت و آمد خودروها 
هستیم اما در برخی نقاط فرعی و کم تردد 
مشــکلاتی وجود دارد که شــهرداری تهران 
بایــد در مســیرها کم تردد هــم اقدامات 
لازم برای ایمن ســازی و تهســیل در تردد 

شهروندان انجام دهد.

 سرما رکورد ۱۴ ساله را شکست 

ترکیــان، رئیس مرکز مدیریت اطلاعات 
و حــوادث غیرمترقبــه ابراز کــرد: برودت 
هوا و اســتمرارش در کشــور تقریباً بخش 
عمده ای از کشــور را تحــت تأثیر قرار داده 
اســت و نزدیک به ۲۷ اســتان دمای کمتر 
از صفر درجه را در این شرایط تجربه کردند 
و خیلی از اســتان های ما برودتی نزدیک 
بــه منفــی۲۸ و منفی۲۹ را تجربه کردند که 
در ۱۴ ســال اخیر بی سابقه بوده است.وی 
گفت: افت فشــار گاز و فرســودگی شبکه 
انتقال گاز هم باعث می شود که عملًا ما در 
بخش هایی از کشور که در منتهی الیه شبکه 
گاز هســتند با افت بیشــتر فشار گاز مواجه 
بشویم و برخی از هموطنانمان دچار مشکل 
بشــوند، در همین راســتا جلسه اضطراری 
مدیریت بحران را به ریاســت وزیر محترم 
کشور با حضور تمامی دستگاه های ذی ربط 
برگــزار کردیم.ترکیــان افزود: در حاشــیه 
همین جلســه تمامی اســتانداران کشور 
هــم به خصوص اســتان هایی که وضعیت 
بحرانی داشــتند گزارشــی ارائــه دادند و 
خوشــبختانه با اقداماتی که استانداران در 
راستای رعایت الگوی مصرف کردند و اعداد 
و ارقامــی که بیان کردند نشــان می داد که 
از روز چهارشــنبه و سه شــنبه هفته گذشته 
به این ســمت تقریبــاً پیک مصرف ما روز 
بــه روز کاهش پیدا کرده اســت و این هم 
چیزی نیست جز همکاری و تلاش و ایثاری 
که مردم کشــورمان می کننــد.وی گفت: 
به خاطر اینکه بتوانیم افت فشــار گازی که 
در استان های شرق و شمال شرقی داریم 
جبران بشود، مقرر شد که توسط شرکت گاز 
هرچه ســریع تر استان هایی که افت فشار 
دارند و منازلی که در ۲۴ ســاعت گذشــته 
قطعی گاز داشــتند مشکلشــان حل شود. 
در جریان باشــید در هفته گذشــته هم که 
تقریباً بیش از ۲۰۰ جلســه ســتاد مدیریت 
بحران و کارگروه انرژی در اســتان ها برگزار 
شد، تمهیدات و تصمیمات لازم اتخاذ شد.

وقتی  سرما در سایه غفلت مدیران شهری رکورد ۱۴ ساله را شکست

پایتخت در محاصره برف 
یادداشتگزارش

به کارگیری 2 هزار سیگنال یاب برای کشف ابزار تقلب در کنکور
رئیس ســازمان ســنجش اظهار کرد: کنکور دی ماه نخســتین آزمون کنکور در زمســتان است. عبدالرسول پورعباس؛  افزود: 
کنکور 1402 در دی ماه جاری و تیر ســال آینده برگزار می شــود و بالاترین نمره داوطلب ملاک عمل خواهد بود البته داوطلبان 
ملزم نیستند که در هر دو آزمون شرکت کنند و اگر نمرات آزمون دی ماه آنها خوب بود می توانند در آزمون تیرماه شرکت نکنند.

وی درباره برگزاری کنکور الکترونیک، گفت: این کار را برای ســال 1403 پیش بینی کردیم اگر این اتفاق بیفتد، داوطلب پشــت 
دستگاه نشسته و به سوالات پاسخ می دهد و در پایان کنکور بلافاصله نتیجه آزمون به او اعلام خواهد شد. کنکور الکترونیک 
امنیت بسیار بالاتری دارد و باعث حذف فعالیت های دستی می شود.وی درباره قطع اینترنت کنکور مطرح کرد: برای نخستین 
بار مصوبه ای از شورای امنیت کشور گرفتیم و وظایف تمام دستگاه ها در برگزاری امنیت کنکور احصا شده است همچنین تمام 
شبکه های تقلب را رصد کرده و بر روی آنها پوشش داریم.سال گذشته 13 شبکه تقلب را قبل از کنکور متوقف کردیم همچنین 
از سیســتم آشــکار ســاز را که جاذب امواج اســت اســتفاده شد و امسال دو هزار سیستم که با برد 4 متر فعال است در حوزه های 
کنکور اســتفاده خواهد شــد.وی ادامه داد: برخی از تجهیزات اســتفاده شــده برای تقلب در کنکور مانند هندزفری نامرئی فوق 
جاسوسی هستند و اگر ابزار الکترونیک در جلسه امتحان کشف شود حتی اگر خاموش باشد مجازات دارد و اگر روشن باشد،  
داوطلب تا 10 ســالم از کنکور محر وم خواهد شــد.پورعباس بیان کرد: در روز برگزاری کنکور محدودیت هایی را بر روی اینترنت 

همراه در حوزه های امتحانی خواهیم داشت.

تولید سالانه ۱00 هزار پروپوزال ارشد و دکتری در دانشگاه آزاد
سرپرست معاونت علوم، مهندسی و کشاورزی دانشگاه آزاد در مورد راه اندازی سامانه مشابهت یاب در این دانشگاه، 
توضیح داد: ما هر ســال به طور متوســط ۹۰ هزار پروپوزال کارشناســی ارشــد و ۱۰ هزار پروپوزال مقطع دکتری داریم. با 
راه اندازی سامانه مشابهت یاب، وقتی دانشجویان پروپوزال خود را بارگذاری می کنند، باید در بانک داده های دانشگاه 
آزاد مشــابهت یابی شــوند و این کار به صورت اجباری در تمام دانشــگاه های آزاد کشــور اجرا می شود و بعد از اینکه یک 
ماه ســامانه را آزمایشــی راه اندازی کردیم، از اوایل دی ماه به صورت رســمی فعال شــده است و کار می کند. در مرحله 
بعدی که به زودی انجام می شود، روی پایان نامه ها و رساله ها مشابهت یابی صورت می گیرد. محمد علی اکبری در 
مورد کاهش هزینه دانشجویان در این روند و با کمک این سامانه نیز گفت: باید با ایرانداک صحبت کنیم و احتمالا 
ما با وجود سامانه مشابهت یاب خودمان، دیگر هزینه ایرانداک را از دانشجویان نمی گیریم و هزینه کمتری پرداخت 
خواهند کرد. او در مورد موازی کاری این ســامانه با ایرانداک نیز اظهار کرد: ســامانه مشــابهت یاب دانشــگاه آزاد هیچ 
موازی کاری با ایرانداک ندارد برای اینکه بانک اطلاعات ایرانداک بیشتر برای دانشگاه های دولتی است و دانشگاه 
آزاد با حجم بالای تولید پروپوزال کارشناسی ارشد و دکتری در سال به نوعی خودش یک ایرانداک دانشگاه آزاد دارد.
علی اکبری در مورد کارکرد این سامانه برای جلوگیری از سرقت های علمی به کمک سامانه مشابهت یاب نیز بیان کرد: 
ما در سال بیش از ۱۰۰ هزار پروپوزال ارشد و دکتری در دانشگاه آزاد داریم. ما سعی کردیم با راه اندازی این سامانه، 
الگوریتم مشابهت یابی داشته باشیم که به بهترین شکل ممکن جلوی این نوع سرقت  و مشابهت علمی را بگیریم.

هزارمتر

 درجه حرارت خانه ها در کشورهای مختلف چقدر است


ی به یکی از دغدغه های مهم تبدیل 
ف انرژ

ت مصر
هوای سرد این روزها گریبان خیلی از کشورهای جهان را گرفته تا جایی که رعای

ت.
ف چقدر اس

ت این رفتیم که طبق آمارهای جهانی دمای خونه ها در کشورهای مختل
شده، به همین بهانه سر وق

اینفوگرافیک

آگهی مزایده
 فروش ضایعات نسوز)آجر نسوز، جرم ، دریچه کشویی(  از طریق مزایده عمومي 

مزایده شماره 1401400087
شــركت فولاد مباركه اصفهان  درنظردارد ضايعات نســوزرا از طريق مزايده عمومي به فروش برساند. علاقه مندان به شركت در مزايده 

ميتوانند جهت تهيه ليست اقلام و اسناد مزايده در روز بازديد از طريق واحد فروش اقلام مازاد شرکت فولاد مبارکه اقدام نمايند.

ë پيشنهادات واصله در روز  سه شنبه   1401/11/18 در محل شرکت فولاد مبارکه گشايش و صورتجلسه خواهدشد .
ë ساير اطلاعات مورد نياز در اسناد مزايده شرح داده شده است

ë بازديد در تاريخ ســه شنبه 1401/11/11 دريک نوبت ، راس ســاعت 9 صبح درمحل فولاد مبارکه )درب زرين شهر( با مکانيزم داخلي انجام 
ميگيرد.

ë مواردمزایده: 25،000،000 کيلوگرم ضايعات نسوز)اجر نسوز ، جرم ، دريچه کشويی ( به صورت تفکيک نشده وجاروبکش
ë مدارک مورد نیاز:  طبق اسناد مزايده

ë نحوه دریافت مدارک : پيشــنهاد دهندگان ميبايســت پيشنهادات خود را از ساعت 11 لغايت 12  دوشــنبه   مورخ 1401/11/17 به آدرس 
اصفهان –کيلومتر 75 جنوب غربی – شــرکت فولاد مبارکه - ورود از درب زرين شــهر  - ساختمان  مرکز ی- واحد فروش اقلام مازاد )آقای 

اسماعيلی( تحويل نمايند. 
ë مهلت ارسال مدارک: 1401/11/17 به پيشنهاداتي که بعد از تاريخ مذکور ارائه شود ترتيب اثر داده نخواهد شد.

ë نحوه ارسال مدارک : شــرکت کنندگان در مزايده می بايست پيشنهادات خود را از طريق نماينده خود به واحد فروش اقلام مازاد تحويل 
دهند

ë اطلاعات تماس با کارشــناس : ساير اطلاعات مورد نياز در اسناد مزايده شرح داده شده اســت  درصورت نياز به اطلاعات بيشتر  با تلفن 
03152733193  )اسماعيلی( تماس حاصل فرماييد .   

ë ارايه مدارک و سوابق هيچگونه حقی را برای متقاضيان ايجاد نخواهد کرد.

روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه اصفهان
1401-121

آگهي مناقصه عمومي یک  مرحله اي

آدرس  به  دولت  الکترونیکی  تدارکات  سامانه  در  مناقصه  فراخوان   شماره 
2001090407000231 https://www. setadiran.ir.

نام سازمان: دانشگاه علوم پزشكي وخدمات بهداشتي درماني البرز- مرکز آموزشی 
درمانی شهید رجایی

موضوع :  مناقصه عمومی یک مرحله ای واگذاری امور خدمات، نظافت و پشتیبانی 
مرکز آموزشی درمانی شهید رجایی

تاریخ توزیع اسناد : مهلت خرید اسناد مناقصه توسط مناقصه گر از سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت به آدرس https://www. setadiran.irاز ساعت 8:00  مورخ 

1401/10/29 الی ساعت 19:00مورخ 1401/11/02
به  دولت  الکترونیکی  تدارکات  سامانه  به  مناقصه  اسناد  ارسال  مهلت  آخرین 
می   1401/11/16 مورخ   15:30 آدرس:https://www. setadiran.irساعت 

باشد.  
زمان و محل بازگشایی پیشنهاد های رسیده: مورخ 1401/11/17 راس ساعت 8:00 

در محل ستاد دانشگاه علوم پزشکی البرز 
 3/255/520/000 مناقصه  در  شركت  تضمین  سپرده  میزان 
 218126438 جاری  حساب  به  واریزي  فیش  صورت  به   ریال  
)شبا IR 930130100000000218126438( نزد بانک رفاه شعبه بهار کرج 
کد 972 یا ارایه ضمانتنامه بانکی بنام دانشگاه علوم پزشكي وخدمات بهداشتي 

درماني البرز 
) مدت اعتبار ضمانتنامه در زمان بازگشایی پاکات نبایدكمتر از 3 ماه باشد(

تذکر: در صورت دریافت اخطار کتبی قطعی  بابت طرف قرارداد بودن با دانشگاه و 
واحدهای تابعه آن، متقاضی حق شرکت در مناقصه را نخواهد داشت.

پرداخت هزینه چاپ آگهي ها به عهده برنده مناقصه مي باشد.
کارفرما در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مجاز و مختار می باشد.

نشاني سازمان : بلوار طالقانی شمالی – بالاتر از میدان طالقانی – شهرک اداری 
–ساختمان مرکزی شماره تماس:   026-32563369 

دانشگاه علوم پزشكي وخدمات بهداشتي درماني البرز

آگهي مناقصه عمومي یک  مرحله اي

آدرس به  دولت  الکترونیکی  تدارکات  سامانه  در  مناقصه  فراخوان   شماره 
2001090407000234 https://www. setadiran.ir 

نام سازمان: دانشگاه علوم پزشكي و خدمات بهداشتي درماني البرز
موضوع : واگذاری امور ایاب و ذهاب )خودرو سواری/ مینی بوس و ون ( مرکز 

بهداشت غرب کرج
تاریخ توزیع اسناد: مهلت خرید اسناد مناقصه توسط مناقصه گزار از سامانه 
از    https://www.setadiran.ir  به آدرس الکترونیکی دولت  تدارکات 

ساعت 9:00 مورخ 1401/10/29 الی  ساعت 19:00 مورخ 1401/11/02
آخرین مهلت ارسال اسناد مناقصه به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به 
آدرس: https://www.setadiran.ir  تا ساعت 15:30 مورخ 1401/11/16  

میباشد.  
مورخ  ساعت8:00  راس  رسیده:  پیشنهادهای  بازگشایی  محل  و  زمان 

1401/11/17در محل ستاد دانشگاه علوم پزشکی البرز 
ریال  مناقصه3.256.000.000  در  شركت  تضمین  سپرده  میزان 
)شبا   218126438 جاری  حساب  به  واریزي  فیش  صورت  به 
930130100000000218126438IR ( نزد بانک رفاه شعبه بهار کرج 
کد 972 یا ارایه ضمانتنامه بانکی بنام دانشگاه علوم پزشكي وخدمات بهداشتي 

درماني البرز 
) مدت اعتبار ضمانتنامه در زمان بازگشایی پاکات نبایدكمتر از 3 ماه باشد(

پرداخت هزینه چاپ آگهي ها به عهده برنده مناقصه مي باشد.
کارفرما در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مجاز و مختار میباشد.

نشاني سازمان : بلوار طالقانی شمالی – بالاتر از میدان طالقانی – شهرک 
اداری – ساختمان مرکزی 

شماره تماس:   026-34197656 
دانشگاه علوم پزشكي وخدمات بهداشتي درماني البرز

به استناد ماده 63 آیین نامه مالی و معاملاتی دانشگاه های علوم پزشکی
شناسه آگهی:1442724

شناسه آگهی:1442720
به استناد ماده 63 آیین نامه مالی و معاملاتی دانشگاه های علوم پزشکی



مخبر در دیدار دستیار ویژه رئیس جمهور روسیه:

وس در توسعه ترانزیت استقبال می کند ایران از مشارکت شرکت های ر

کنعانی در نشست وابستگان نظامی خارجی مقیم ایران:

ویکرد اصولی ایران است کمک به امنیت منطقه ر

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
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 ارتباط با مردم شاخصه بارز دولت 
سیزدهم است

سپهر خلجی   دولت سیزدهم با انجام ۳۱ سفر استانی در یکسال اول 
نشان داد مسأله ارتباط با مردم نه یک شعار، بلکه صفت بارز و مشخصه 
اصلی دولت سیزدهم است و به این ترتیب به صورت عملی نشان داد که 

این دولت، براستی دولت در میدان است.
یکی از موضوعاتی که در جلســات و یا محافل مختلف برخی دوستان 
انقلابــی و علاقه مندان به دولــت از آن به عنوان یــک نقطه ضعف یاد 
می کنند و به عنوان یک حرف رایــج در هر جمعی حتی در دیدار برخی 
جوانان با رئیس جمهور نیز به آن اشاره می شــود، شبهه نبود گفتمان 
روشن در دولت سیزدهم است. آنچه که بتواند به عنوان پیشران، دولت 

را به دنبال خود به حرکت درآورد.
برای اثبات این موضوع نیز دلیل می آورند که دولت های قبل با گفتمان 
»توسعه اقتصادی«، »توسعه سیاســی«، »عدالت« و »مذاکره و روابط 
خارجی« به قدرت رســیدند و همه اجزای دولــت را حول آن گفتمان 
بسیج کردند و با تکرار مداوم آن عنوان در تریبون ها، محافل و رسانه ها 
گفتمان مورد نظر را به صورت برجســته به عنوان پیشران دولت خود 
جلو بردند. با این رویکرد مسیرها به سمت دستیابی به اهداف گفتمانی 
هموار و دولت ها با شــتاب بیشتری برای رســیدن به اهداف مورد نظر 
حرکت کردند. این دســته از منتقدان معتقدند دولت ســیزدهم فاقد 
گفتمان روشن بوده و این نقیصه باعث کندی حرکت و ابهام کارگزاران 

برای حرکت به سمت شعارهای دولت شده است.
برای توضیح پیرامون این شــبهه قدری به عقب برگردیم؛ یعنی قبل از 
تشکیل دولت ســیزدهم و در ایامی که آیت الله رئیسی هنوز رئیس قوه 
قضائیه بود. آیت الله رئیســی در آن دوره با درک درست از شرایط کشور 
و نقاط آسیب زا در مسیر انقلاب و نیاز ضروری برای حرکت رو به جلوی 
کشور، پرچم مبارزه با فساد را که ســال ها دغدغه رهبر معظم انقلاب و 
مردم بود، برافراشــت و همه کنش ها و رویکردهای دســتگاه قضائی را 
حول آن تنظیم کرد. به صورتی که بعــد از مدت ها همه علاقه مندان به 
ایران اسلامی احســاس کردند نور امیدی برای تحقق یکی از آرزوهای 
دیرینه نظام، مردم و جریان اصیل انقلاب تابیدن گرفته اســت. به مرور 
و تا اواخر دوره ریاســت بر قوه قضائیه نیز این شعار به عمل تبدیل شد و 

همه شاهد گشودن افق های جدیدی در این زمینه بودند.
در کنار شــعار فسادســتیزی همزمان ســایر مؤلفه های مرتبط با این 
گفتمان، از جمله عدالت خواهی، مردم گرایی و کارآمدی هم دنبال شد. 
مؤلفه هایی که هر کدام به صــورت طولی در عِداد همان شــعار اصلی 
یعنی فسادستیزی قرار داشتند. آیا شعار »فسادستیزی، عدالت طلبی، 
مردم گرایی« مسأله جدیدی بود؟ نه؛ این شعار در واقع احیای گفتمان 
امامین انقلاب بــود که به مرور در اثر غفلت دولت ها به حاشــیه رفته یا 
دچار انحراف شده بود. این شعار احیای گفتمان اصیل انقلاب و در واقع 
همان رویکرد کلی بیانیه گام دوم انقــلاب بود که فصل جدید گام رو به 
جلوی انقلاب بر پایه آن اســتوار شده اســت. خب، ممکن است سوال 
شود حالا که شعارها و رویکرد دولت سیزدهم مشخص شد، این دولت 
برای تحقق شعار خود چه تدابیری را اتخاذ کرد و چگونه خواهد توانست 

این گفتمان را به یک پیشران برای تحقق برنامه ها بدل کند؟
برای توضیح این ابهام نیز به چند مثال اشــاره می کنم. در یکســال 
گذشــته با پیگیری دولــت اعلام صورت هــای مالی حــدود ۴۰۰ 
شــرکت دولتی غیر بورســی برای اولین بار صورت گرفت و علاوه بر 
آن حذف امضاهای طلایی و صدور مجوزهای کســب و کار، شناسایی 
گلوگاه های فرارهای بزرگ مالیاتی و از جملــه افزایش پایه مالیاتی و 
مالیات بر عایدی سرمایه و راه اندازی گشت ارشاد مدیران در بازرسی 
ریاســت جمهوری و ده ها طرح دیگر به ثمر رســید که عقبه همه این 
اتفاقات گفتمان مرکزی دولت برای مبارزه با فســاد و مسدودسازی 
گلوگاه های آن بود. همان مســأله ای که دلیــل اصلی حضور آیت الله 
رئیســی از قوه قضائیه در دولت بود. او پیش تر گفتــه بود با درک این 
واقعیت که گلوگاه های دولت محل تولید پرونده برای دستگاه قضائی 
اســت با حضور در دولت تلاش خواهد کرد این گلوگاه ها را مســدود 

کند.
البته کار به همین جا ختم نشــد بلکه ۳۱ سفر اســتانی در یکسال اول 
دولت ســیزدهم و ارتباط نزدیک با بدنه مردم و آغاز دور دوم سفرها به 
منظور حل مشکلات که با استقبال پرشــور مردم از خدمتگزاران خود 
نیز مواجه بوده اســت گام دیگری در مســیر تحقق گفته ها و عمل به 
وعده تداوم ارتباط با مردم بود. دولت نشــان داد مسأله ارتباط با مردم 
نه یک شعار، بلکه صفت بارز و مشــخصه اصلی دولت سیزدهم است و 
به این ترتیب به صورت عملی نشان داد که این دولت، براستی دولت در 

میدان است.
در عین حال در پیگیــری جهت گیری های عدالتخواهانه تلاش شــد 
با اجرای قانون بر زمیــن مانده رتبه بندی معلمــان، افزایش دریافتی 
بازنشســتگان، حذف ارز ترجیحــی و توزیع هدفمنــد آن در جامعه، 
افزایش ظرفیت پزشکی، آزادسازی سواحل و خارج کردن آن از شرایط 
اختصاصی، تمرکز بر اتمام پروژه های بر زمین مانده در مناطق محروم، 
حل مشکلات حیاتی نقاط آسیب دیده مثل آب کردستان، آب همدان، 
آب یزد و ده ها طرح دیگر گام روشنی برای تحقق عدالت در برخورداری 
از امکانات کشور نیز محقق شــود که در مجموع همه اضلاع سه محور 
فساد ســتیزی، عدالت محوری و مردم گرایی با هدف ارتقای کارآمدی 
دنبال شد. مرور دقیق اقدامات و رویکردهای دولت در یکسال گذشته 
نشان می دهد دولت سیزدهم در مســیر گفتمانی توفیقات بی نظیری 
کســب کرده و با سر دســت گرفتن شعار »فسادســتیزی«، »عدالت 
طلبــی«، »مردم گرایی« در مســیر عمل به وعده هــا همچنان عازم و 

صادق الوعد است.

 مصوبه اصلاح اساسنامه صندوق ملی مسکن 
در شورای نگهبان تایید شد

 ســخنگوی شــورای نگهبان از تایید مصوبه اصلاح اساسنامه صندوق 
ملی مسکن در جلسه این شورا خبر داد تا زمینه برای اجرای این مصوبه 

فراهم شود.
 هادی طحان نظیف سخنگوی شورای نگهبان در حساب توییتری خود 
نوشت: مصوبه اصلاح اساسنامه صندوق ملی مسکن در جلسه شورای 

نگهبان بررسی و مغایر با موازین شرع و قانون اساسی شناخته نشد.
صندوق ملی مســتند به اســتناد تبصره ۲ ماده ۳ قانون جهش تولید 
مسکن تدوین شده است؛ این صندوق با هدف ایجاد هم افزایی، تقویت 
توان حمایتی و تخصیص بهینه منابع مالی بخش مسکن تشکیل شده 
است که با دارا بودن شخصیت حقوقی مستقل، استقلال اداری و مالی و 
وابسته به وزارت راه و شهرسازی تشکیل و بر اساس مفاد این اساسنامه 
و قوانین و مقررات حاکم بر شــرکتهای دولتی و با رعایت موازین شرع 

اداره می شود.
»تجمیع منابع مالی بخش مســکن و تخصیص بهینه آن در راســتای 
تحقق اهداف صندوق«، »تشــویق، حمایت و مشارکت در تأمین مالی 
و ســرمایه گذاری داخلی و خارجی در آماده ســازی اراضی، ساخت، 
بهسازی و نوســازی مســکن و تولید مصالح نوین و فناوری ساخت از 
طرق مختلف از جمله بانک های عامل و مؤسســات مالــی و اعتباری 
مجاز« و »جلب، جذب و هدایــت منابع مالی و وجــوه ریالی و ارزی از 
سرمایه گذاران داخلی و خارجی در راســتای تحقق اهداف صندوق«، 
»تجهیز منابع مالی از طریق بازار ســرمایه و با اســتفاده از انواع روش 
های تأمین منابع مالی مرســوم در بازار سرمایه در چهارچوب قوانین و 

مقررات مربوط از جمله وظایف این صندوق خواهد بود.

یادداشت

تریبون

عضو کمیســیون انرژی مجلس گفت: دولــت تا این 
لحظه برنامه ای برای افزایش قیمت حامل های انرژی 
و بنزین ندارد. البته مجلس هــم این موضوع را به هیچ 

وجه نمی پذیرد.
قاسم ساعدی درباره احتمال افزایش قیمت حامل های 
انرژی، گفت: ایــن اطمینان را به مــردم می دهیم که 
نمایندگان مجلس شورای اســلامی همواره و به ویژه 
در جریان بررسی لایحه بودجه سال آینده دغدغه های 
معیشــتی مــردم را مدنظر قــرار می دهنــد و اجازه 

نمی دهند به آنان فشار اقتصادی وارد شود.

عضو کمیســیون انــرژی مجلس شــورای 
اســلامی با تاکید مجدد بر اینکه مجلس به 
هیچ وجه اجــازه نمی دهد فشــار اقتصادی 
دیگری بر فشارها و تنگناهای معیشتی امروز 
مردم اضافه شــود، تصریح کرد: ما به خوبی 
می دانیم افزایــش قیمت حامل های انرژی و 
به ویژه بنزین تأثیر مستقیمی بر قیمت سایر 

کالاها و خدمات می گذارد.
وی ادامــه داد: اگر دولت بــه دنبــال افزایش قیمت 
حامل های انرژی باشــد، از آنجایی که بــازار ملتهب 

می شــود و مشــکلات اقتصادی برای مردم 
ایجاد می شــود، حتماً مجلس با آن مخالفت 

می کند.
نماینده مــردم دشــت آزادگان در مجلس 
شورای اســلامی با اشــاره به اینکه دولت تا 
این لحظــه برنامه ای بــرای افزایش قیمت 
حامل های انــرژی ندارد، بیان کــرد: تاکید 
مجلس این اســت که دولت به هیچ وجه نباید قیمت 

حامل های انرژی را افزایش دهد.
ســاعدی اظهار داشــت: ما باید الان به دنبــال بهبود 

وضعیت معیشتی مردم باشیم و بازار را مدیریت کنیم. 
لازم اســت راهکارهایی برای بهبود معیشت مردم به 

ویژه اقشار ضعیف جامعه در نظر گرفته شود.
رئیس مجمع نمایندگان استان خوزستان در مجلس 
شورای اســلامی گفت: مجلس از مردم دفاع می کند و 
به دنبال بهبود وضعیت معیشتی آنان است. نمایندگان 
مجلس شــورای اســلامی هر گونه برنامه و اقدامی از 
جمله افزایش قیمت حامل های انــرژی و بنزین را که 
وضع بازار را ملتهــب کند و گرانی ها را تشــدید کند، 

نمی پذیرند.

 رییس ســازمان انرژی اتمی ایران با ارایه پیشنهادی 
مبنی بر تشــکیل شورای مشــورتی راهبردی صنعت 
هســته ای بــا حضــور روســای ادوار این ســازمان، 
دستاوردهای این سازمان در زمینه ژئوفیزیک هوابرد 
را تشــریح کرد. نشست صمیمانه و مشــورتی معاون 
رییس جمهور و رییس سازمان انرژی اتمی با جمعی از 
رؤسای پیشین این سازمان روز سه شنبه در محل این 

سازمان برگزار شد.
محمد اسلامی در این جلسه که با حضور رضا امراللهی، 
غلامرضا آقازاده، علی اکبر صالحی و فریدون عباســی 
برگزار شــد، با بیان پیشــنهاد تبدیل این نشســت  به 
شورای مشــورتی راهبردی صنعت هسته ای گفت: با 
تشکیل شورای مشــورتی راهبردی سازمان می توان 

از ظرفیت تجارب ارزشــمند شما عزیزان در 
زمینــه جهت گیری هــا در موضوعات آتی 
ســازمان و نیز تعیین اثربخش خط مشــی 

صنعت هسته ای بهره مند شد.
اســلامی با بیان این مطلب به ارایه گزارشی 
از عملکــرد ســازمان در دولت ســیزدهم 
پرداخــت و افــزود:  در این دولــت اقدامات 

فراوانــی در زمینه به کارگیری دســتاوردهای متنوع 
فناوری هســته ای در حوزه های مختلف زندگی مردم 
انجام  شده اســت.وی تصریح کرد: در گام نخست برای 
هدفمندسازی، همگرایی و هم افزایی تحقیقات علمی، 
پژوهش هــا و فعالیت ها در صنعت هســته ای نیازمند 
سندی جامع و راهبردی در سازمان انرژی اتمی ایران 

بودیم؛ در این مســیر با همــت متخصصان 
صنعت هسته ای توانســتیم سند راهبردی 
صنعت هســته ای در افق ۲۰ ســاله را آماده 
کنیم و با ایجاد چشــم انداز و تعیین اهداف 
کلان، برنامه ها، سیاست ها، راهبردها و ... را 

مشخص کردیم.
معاون رییس جمهور در نشســت با رؤسای 
پیشین سازمان انرژی اتمی توضیحات جامعی درباره 
اقدامات این سازمان در حوزه های توسعه نیروگاه های 
اتمی، توسعه کاربرد پرتوها در کشــور و نیز گسترش 
کاربرد فناوری پلاسما در بخش های مختلف پزشکی، 
کشــاورزی و صنعت ارایه کرد و برنامه های سازمان در 
تولید آب سنگین و گسترش آن برپایه ترکیبات دوتره 

که منجر به تولید داروهای نسل جدید و جایگزینی این 
داروها با داروهای شیمیایی خواهد شد را معرفی کرد.
اسلامی با اشاره به اینکه براســاس اهداف تعیین شده 
به دنبال هدفمندســازی پژوهش هــای علمی و نتایج 
تحقیقات هســتیم، تصریح کرد: در نظر داریم از نتایج 
تحقیقــات و مقالات علمــی در پروژه هــا و طرح های 

صنعتی بهره برداری کنیم.
رییس ســازمان همچنین به بیان نکات مهمی درباره 
کاربرد فناوری هسته ای در صنایع به ویژه توسعه ابزار 
دقیق هسته ای پرداخت و در خصوص آخرین اقدامات 
و دستاوردهای ســازمان در زمینه ژئوفیزیک هوابرد و 
نیز حوزه اکتشاف و اســتخراج اورانیوم از معادن کشور 

توضیحاتی ارایه کرد.

مجلس

اتمی

خریدار  معــاون اول رئیس جمهور تاکید 
کرد: ایران از مشــارکت شرکت های روسی 
در توســعه زیرســاخت های حمل و نقل و 

ترانزیت استقبال می کند
 محمد مخبر معــاون اول رئیس جمهور در 
دیدار ایگــور لویتین دســتیار ویژه رئیس 
جمهور روسیه، اســتمرار دیدارها و افزایش 
هماهنگی های تهران- مســکو را گامی در 
جهت پیشــبرد برنامه های مشــترک دو 
کشــور برشــمرد و گفت: دیدارهای میان 
مقامات دو کشــور می تواند منجر به اجرای 

هرچه سریع تر توافقات فیمابین شود.
وی با اشاره به فراهم شدن مقدمات اجرای 
پــروژه کریــدور شــمال-جنوب، اظهار 
امیدواری کرد با مشــارکت جدی طرفین 
شــاهد تســریع در اجرای این پروژه مهم و 

اثرگذار باشیم.
معــاون اول رئیــس جمهــور همچنیــن 
ظرفیت هــای گســترده و فرصت هــای 
اســتثنایی ســواحل مکران را یادآور شد و 
افزود: ایران از حضور و مشارکت شرکتهای 

روســی برای ایجاد و تکمیل زیرساخت ها 
در حوزه حمــل و نقل و ترانزیت اســتقبال 

می کند.
مخبر بــر لزوم عملیاتی شــدن قراردادها 
و توافقات میان دو کشــور بویژه در حوزه 
انرژی تاکید و خاطرنشــان کرد: اجرایی 
شــدن توافقات و مشــارکت دو کشور در 
توســعه میادین نفتی و گازی امری مهم و 
ضروری است که باید به طور جدی دنبال 

شود.
وی رفع مســائل و موانع بانکی را گامی در 
جهــت توســعه همکاریهــای اقتصادی و 
تجاری دانســت و افزود: توافقات خوبی در 
این زمینه میان دو کشــور به امضا رسیده 
که باید در اجرایی شــدن کامل این توافق 

تسریع شود.
معاون اول رئیس جمهور ادامــه داد: ایران 
و روسیه با اســتفاده از ارز ملی دو کشور در 
مبادلات تجــاری می توانند بخش زیادی از 
مسائل بانکی موجود را از میان بردارند و این 
اقدام می تواند به گسترش مبادلات تجاری 

فیمابین منجر شود.
وی خاطرنشان کرد: دو کشــور می توانند 
با مشــارکت یکدیگــر در زمینــه تأمین 
محصولات غذایی در ســطح منطقه نقش 
آفرینی کنند و با اجرای طرح ها و پروژه های 
مشــترک در زمینه هــای مختلــف نظیر 
تولید خودرو، ســطح همکاریهای تجاری و 

اقتصادی فیمابین را ارتقا دهند.
ایگور لویتین دستیار ویژه رئیس جمهور 
روســیه نیز در ایــن دیــدار، تعاملات 
گسترده میان دو کشور را راهگشا و مؤثر 
در تحقق اهداف مشــترک توصیف کرد 
و گفت: در این ســفر از پــروژه راه آهن 
رشت- آســتارا و بندر کاســپین بازدید 
خواهــم کرد تــا تصویر دقیقــی از روند 

اجرای پروژه داشته باشم.
وی با اشاره به دیدار خود با رئیس کل بانک 
مرکزی جمهوری اســلامی ایــران افزود: 
شخصاً روند همکاری بانک های مرکزی دو 
کشور را پیگیری و دنبال می کنم و امیدوارم 
موافقتنامه امضا شده میان دو کشور هرچه 

سریع تر اجرا شود.
لویتین بر آمادگی روســیه برای مشارکت 
با جمهوری اســلامی ایران بــرای تأمین 
محصولات غذایی و کالاهای اساســی برای 
کشــورهای منطقه تاکید کرد و از آمادگی 
شــرکت های روســی برای تولید مشترک 
خودرو، بالگرد و تجهیزات کشــاورزی خبر 

داد.در ایــن دیدار کــه وزرای نفــت و راه و 
شهرسازی ایران و رئیس بزرگترین شرکت 
حمل و نقل و لجستیک روســیه و نماینده 
شرکت گازپروم نیز حضور داشتند، آخرین 
وضعیت پروژه های مشــترک و زمینه های 
همکاریهای مشــترک مورد بررســی قرار 

گرفت.

گرانی بنزین را نمی پذیریم

تشکیل شورای مشورتی صنعت هسته ای

خریدار  ســخنگوی وزارت امور خارجه با 
بیان اینکه کمک بــه امنیت منطقه رویکرد 
اصولی ایران اســت، یادآور شد: تلاش های 
ایــران در ســال های اخیــر مانع ســقوط 
دولت های منطقه توســط تروریست های 

چند ملیتی شد.
ناصر کنعانی سخنگوی وزارت امور خارجه 
در نشست وابستگان نظامی خارجی مقیم 
ایــران درنشســت فرمانده هــان ارتش با 
وابستگان نظامی کشــورهای دوست مقیم 
تهران که صبح امروز ۲۷ دی ماه در ســتاد 
فرماندهی نیروی زمینی ارتش برگزار شد، 
ضمن خــوش آمدگویی بــه مهمانان این 
نشســت و تبریک ســال نو میلادی گفت: 
کشــور ایران از دیرباز به دلایل استراتژیک 
و ثروت های بیشمار همواره مورد طمع و در 
معرض هجوم و بعضاً اشــغال خارجی بوده 
اســت.وی ادامه داد: ایران اسلامی در سال 
آغازین روزهای پیروزی انقلاب شکوهمند 
اســلامی مورد هجوم یک کشــور همسایه 
با حمایــت همه جانبه سیاســی و نظامی و 
اطلاعاتی خارجی قرار گرفت که ۸ ســال به 

طول انجامید.
کنعانی افزود: نظام ایران به اعتراف اســناد 
منتشــره دولت آمریکا از همــان ماه های 
اول پیــروزی انقلاب اســلامی در معرص 
طراحی سیستماتیک به منظور تغییر نظام 
قرار داشت و ایران ســعی کرد امنیت ملی و 
مرکزی خود را به شــکل بومی حفظ و توان 
دفاعی خود را به منظور بازدارندگی تقویت 

نماید.
کنعانی با بیان اینکه ایران اســلامی همواره 
برای تأمین امنیت خود و حــوزه پیرامونی 
منطقه کوشــیده اســت، تصریح کــرد: از 
مهمترین اقدامات ایــران در تأمین امنیت 
منطقه، مبارزه با تروریســت و مواد مخدر 
و افراطی گری و مبارزه بــا قاچاق بوده و در 
این مســیر ایران هزینه های ســنگینی را 

متحمل شده است.ســخنگوی وزارت امور 
خارجه با بیان اینکه دولت ســیزدهم ایران، 
برآمــده از انتخابات مردمی اســت، یادآور 
شد: تمرکز دولت سیزدهم مردمی ایران به 
سمت گســترش همکاری در آسیا و شرق و 

همسایگان خود است.
وی به موضوع توافقات هسته ای اشاره کرد 
و گفت: ایران جزو آژانس انرژی هســته ای 
و پادمان های عدم اشــاعه ان پی تی است. 
ایران از زمان دولت باراک اوباما در خصوص 
فعالیت های صلح آمیز هســته ای خود وارد 
مذاکرات حتی با دولت آمریکا شــد و توافق 
را امضا کرد و توافق را به زعم خروج آمریکا و 

دولت ترامپ حفظ کرد.
کنعانی افزود: ایران پایبندی به دیپلماسی 
را یک اصل دانســته و توافق برجام را فارق 
از کم و کیــف مفــاد آن الگویــی موفق از 
دیپلماســی چند جانبه بــرای حل و فصل 

اختلافات می داند اما غرب این تجربه موفق 
را به رکود برده است.

سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه 
ایران هم اکنون برای جمع بندی مذاکرات 
وین براســاس پبش نویس آن آماده است، 
یادآور شــد: ایران با رعایــت خطوط قرمز 
آمادگی کامل خــود را بــرای توافق اعلام 
کرده و بدیهی اســت ایــن آمادگی دائمی 

نبوده و برای همیشه باز نخواهد بود.
وی به حضور پررنگ ایران در ســازمان های 
بین المللی اشــاره کــرد و گفــت: ایران به 
عضویت سازمان همکاری شانگهای درآمد 
و همکاری های خود را با اتحادیه اوراســیا 
گسترش و به استمرار بخشــید و بر تقویت 
همــکاری در ســازمان همکاری های بین 

المللی ادامه می دهد.
ســخنگوی وزارت امور خارجه یادآور شد: 
ایــران تقویــت همکاری هــای دوجانبه با 

حوزه های پیرامونــی را با جدیــت دنبال 
می کند و اقدام به تنظیم و امضای برنامه ها 
و اســناد همکاری های بلند مدت با چین و 

روسیه و ترکیه مبادرت نمود.
وی ادامــه داد: ایــران در مناســبات بــا 
همســایگان حاشــیه خلیج فارس رویکرد 
افزایش همکاری و تنــش زدایی و افزایش 
مناسبات را در اولویت دارد و در مسیر تنش 
زدایی ۵ دور مذاکره با عربســتان در بغداد 
جهت از ســر گیری روابط دو کشور برگزار 
شد و ادامه نیز دارد؛ حتی با بحرین اقدامات 

توأم با حسنه انجام شد.
وی با بیان اینکــه در حــوزه خلیج فارس 
تقویت روابط با کشــورهای عمان و قطر با 
جدیت ادامه دارد، افــزود: ایران در افزایش 
همــکاری با همســایگان به نتایــج خوبی 
رســیده و روابط تجاری با برخی کشورهای 

منطقه تا ۵۰۰ درصد افزایش یافته است.

کنعانی بــا بیــان اینکه کمک بــه امنیت 
منطقه رویکرد اصولی ایران اســت، یادآور 
شــد: نتایج این رویکرد را در عراق، سوریه 
افغانســتان، یمن و قفقاز جنوبی به وضوح 
دیــده می شــود و تلاش هــای ایــران در 
ســال های اخیر مانع ســقوط دولت های 
منطقه توسط تروریســت های چند ملیتی 
شــد و از طــرح تجزیه برخی کشــورها در 
منطقه جلوگیری و با اشــغاپال کشورها به 
طور مؤثر مخالفت نمود.وی بــا بیان اینکه 
حضور نظامــی بیگانــگان در خلیج فارس 
مخل امنیت مشترک کشــورهای منطقه 
اســت، خاطر نشــان کرد: ایران ابتکارات و 
ایده های مختلفی را در ســال های مختلف 
مطرح کرده و در سال های اخیر طرح صلح 
هرمز و امید به عنوان چارچوب امنیت دسته 
جمعی برای کشورهای حوزه خلیج فارس 

ارائه شد.
وی افزود: اخیراً وزیر امــور خارجه ایران در 
ســومین نشســت مجمع گفتگوی تهران 
پیشنهاد برگزاری نشست وزارت خارجه و 
دفاع کشورهای منطقه را مطرح کرد و ایران 
همواره منــادی امنیت منطقــه ای و بومی 
بوده و معتقد اســت امنیت قابل خریداری 

نبوده و امنیت اجاره ای پایدار نخواهد بود.
ســخنگوی وزارت امورخارجــه یــادآور 
شــد: ایران معتقد اســت که رژیم غاصب 
صهیونیســتی به عنوان یک رژیم نامشروع 
راهبرد امنیت خود را در ناامنی همسایگان 
دارد و حضــور آنها در منطقه امنیت ســاز 
نیســت.وی ادامــه داد: کمک بــه تقویت 
همکاری های نظامی و امنیتی و انتظامی با 
کشورهای همسایه و کشورهای دوست در 
اقصی نقاط جهان در اولویت وزارت خارجه 
ایران است و در این مســیر و تحقق اهداف 
و منافع مشــترک در همکاری با کشورهای 
دوســت از هیچ گونه کمکی دریغ نخواهد 

کرد.



ثبت نام همه واجدین شرایط!

و  رقابت ۱۱ میلیون نفر برای خرید ۲۰ هزار خودر
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 تامین ۴۰ نیاز ارزی
بازار مبادله ای ارز می آید

 خبر خیلی کوتاه، اما حاوی رویدادی مهم در خصوص انتظام بخشی به 
بازار ارز در کشور است؛ رییس کل بانک مرکزی از ایجاد بازار مبادله ای 
در آینده نزدیک خبر داد. با توسعه فعالیت بازار متشکل؛ بازار مبادله ای 
جایگزین آن شــده و طیف وسیعی از نیازها که مشــتمل بر ۴۰ ردیف 

مختلف است، در این بازار تامین خواهد شود.
 راه اندازی بازار مبادله ای در راستای سیاست های فعال یا فعالانه بانک 
مرکزی در مدیریت تقاضای خرد در بازار ارز به ویژه در سمت معاملات 
نقدی یا اسکناس است. نشانه های اولیه از سمت و سوی سیاست ارزی 
بانک مرکزی نشان می دهد که در گام اول، بانک مرکزی به دنبال ثبات 
بازار و محدودســازی جهت دهی اثر بازار غیررســمی به کلیت فضای 
فکری بازیگران حوزه بازار و حوزه برنامه )قانونگذاران و سیاستگذاران( 
بوده اســت. این اقدام طی ســه هفته گذشته انجام شــده است. ابتدا، 
جلوی رشد پیچشــی نرخ غیررســمی گرفته شــده و دامنه نوسانات 

افزاینده در این بازار محدود شده است.
هم راستا با کنترل بازار غیررسمی، دو ســیگنال اولیه از محتوی بسته 
سیاست ارزی جهت شفاف سازی و چشــم انداز پذیری بازار ارز اعلام 
شده است. نخست؛ شفاف سازی در خصوص نرخ نیمایی جهت تامین 
ارز کالاهای اساســی به همراه اعلام اقدامات جدی برای روان ســازی 
واردات کالاهــا. دوم؛ راه اندازی بازار مبادله ای برای پاســخ به نیازهای 

عمومی.
در خصوص سیگنال دوم؛ باید اشاره کرد، هم اینک بخشی از نیاز ارزی 
مردم از طریق بازار غیررسمی تامین شــده و این بخش از مراجعات به 
بازار غیررسمی می تواند به صورت بالقوه زمینه ایجاد تقاضا در این بازار 

را فراهم کند.
علاوه براین، بخش قابــل توجهی از نیازهای مصرفــی ارزی مردم نیز 
در بازار رســمی، در قالب ردیف ها، رویه ها و فرایندهای مختلف تامین 
می شــود که نیاز به اعمال مدیریت متمرکز در قالب یک بازار)عرضه و 
تقاضا( دارد. بــازار مبادله ای؛ محل تبــادلات ارزی طیفی از عرضه ها و 
گســتره ای از تقاضاهای واقعی اســت که »جهت قانونی برای دریافت 

ارز« دارند.
افزایش نقش آفرینی سیاستگذار در بازار نقدی با هدف تامین تقاضای 
طیــف متنوعی از خواســته های قانونــی در قالب ۴۰ ردیــف ارزی با 
مشارکت سایر دســتگاه های مربوطه، چند نتیجه عینی دارد. نخست، 
با پذیرش این واقعیت که همیشــه بازار غیررســمی وجود دارد، دامنه 
فعالیت مخرب ایــن بــازار را در چهارچوب قرار می دهــد. دوم، رفتار 
عمومی بازار ارز مورد ارزیابی و برنامه ریزی قرار می گیرد. ســوم؛ بازار 

مبادله ای قدرت مرجعیت بخشی به سایر انواع نرخ های همسو را دارد.
راه اندازی بازار مبادله ای بخشــی از برنامه واکنش سریع بانک مرکزی 
در قالب نهادســازی مالی و مقــررات گذاری جدید برای انســجام در 
مدیریت تکانه های ارزی اســت که منجر به تمرکز در بازار ارز می شود. 
این اقدام بخشی از بسته سیاســت ارزی جدید بانک مرکزی است که 
باعث می شــود، در ابعاد کلان در قالب این بازار هــم بخش عرضه و هم 
بخش تقاضای بــازار مورد توجه قرار گیرد. بدیهی اســت که با توجه به 
اینکه دســتگاه ها و نهادهای مختلف در تخصیــص ردیف های ارزی 
مشــارکت دارند، وجود یک رویکرد جمع گرا برای اجــرای مدیریت 

تقاضای واقعی ارز، امری الزامی است.

براین اســاس بازار مبادله ای، با توجه مقررات موجود، به درخواستهای 
واقعی تخصیص ارز پاســخ خواهد گفت که این خود باعث می شود که 
طیف عموم افراد جامعه، بدور از وجود رانت، امتیاز و ارزپاشــی، بتوانند 

برحسب »ارجاعات قانونی«، نیازهای خود را تامین کنند.

دلایل شکل  گیری تقاضای کاذب خودرو
  ا ستمرار عرضه در بورس  قیمت خودرو را 

واقعی می کند 
رئیس هیأت مدیره انجمن صنایع همگن قطعه ســازی کشــور گفت: 
اثرات مثبت عرضه خودرو در بورس زمانی پدیدار می شــود که این کالا 

به صورت مستمر در بورس عرضه شود.
محمدرضا نجفی  منشی،  بیان کرد: با عرضه خودرو در بورس کالا منافع 
عده ای به خطر افتاده است، بنابراین این افراد با عرضه خودرو در بورس 

کالا مخالفت می کنند.
وی اظهار داشــت: اثرات مثبت عرضه خودرو در بــورس زمانی پدیدار 
می شود که این کالا به صورت مســتمر در بورس عرضه شود و قطعا بعد 

از گذشت چند ماه، به مرور نتایج مثبت آن در حال پدیدار شدن است.
رئیس هیأت مدیره انجمن صنایع همگن قطعه ســازی کشــور با بیان 
اینکه صنعت خودرو دشــمنان داخلی و خارجی زیــادی دارد، افزود: 
بســیاری تلاش می کنند تا این صنعت همواره داری مشــکل باشد تا 
بتوانند به اهداف خود برسند و به جای تولید، واردات خودرو انجام شود 

لذا در مقابل اتفاقات مثبت برای این صنعت سنگ اندازی می کنند. 
وی اظهار داشــت: تحریم های خارجی علیه ایران نیز صنعت خودرو و 
به خصوص تولید خودرو را مورد هدف قرار داده است بنابراین دشمنان 
خارجی ما نیز ســعی می کنند که این صنعت آســیب بیند اما با وجود 
تلاش ها و تحریم های بســیار علیه این صنعت خوشــبختانه صنعت 

خودرو کشور متوقف نشد و تولید همچنان ادامه دارد. 

  عرضه خودرو در بورس کالا برای تولید کننده 
و مصرف کننده فایده دارد

رئیــس هیات مدیــره انجمــن صنایع همگن قطعه ســازی کشــور 
اظهار داشــت: از زمان آغاز عرضه خودرو در بورس کالا خودروســاز و 
مصرف کننده هر دو منتفع شــده اند به طوری که خودروساز خودرو را 
با قیمتی بیشــتر از قیمت کارخانه عرضه می کند و خریدار نیز خودرو 
عرضه شــده در بورس کالا را با قیمتی حدود ۵۰ تا ۱۰۰ میلیون تومان 

کمتر از قیمت بازار خریداری می کند. 
نجفی منشی با اشاره به ثبت تقاضای خرید حدود ۱۰ میلیون نفر برای 
خرید خودرو از طریق قرعه کشــی در عرضه اخیر ایران خودرو، گفت: 
این تقاضا برای خرید ۱۰ تا ۱۲ هزار خودرو اســت کــه قطعا همه اینها 
متقاضی خودرو نیستند بلکه هدفشان خرید خودرو به قیمت کارخانه 

به قصد فروش آن در بازار آزاد و کسب سود است. 
رئیس هیــات مدیره انجمن صنایع همگن قطعه ســازی کشــور بیان 
داشــت: اگر خودرو به قیمت واقعی عرضه شــود تقاضای کاذب برای 
آن پیدا نمی شــود زیرا اغلب متقاضیان به دنبــال مابه التفاوت قیمت 
کارخانه و بازار هســتند. وی با اشاره به واقعی شــدن قیمت خودرو با 
عرضه در بورس کالا گفت: تعــدادی از عرضه خودروهایی که در بورس 
کالا انجام می شود مشــتری ندارد زیرا قیمت عرضه خودرو در بورس با 

قیمت بازار اختلاف زیادی ندارد.

بازار

رئیس اتاق بازرگانی تهران با بیان اینکه قیمت گذاری 
دستوری عامل اصلی اثرگذار بر کمیت و کیفیت تولید 
اســت، گفت: در آیین نامــه جدید انتخابــات اتاق ها، 
تغییراتی در افراد رای دهنده و رای گیرنده ایجاد شده 

است.
مســعود خوانســاری در چهل و دومین نشست هیات 
نمایندگان اتاق بازرگانی صنایع معادن و کشــاورزی 
تهران، اظهار داشــت: صادرات غیرنفتــی در 9 ماهه 
امسال نسبت به ســال گذشــته کمی کاهش داشته 
اســت اگرچه در ۱۰ روز ابتدای دی  با توجه به صادرات 
محموله هــای گاز طبیعی یک مقدار رشــد صادرات 

مثبــت شــد امــا در در مجموع صــادرات 
غیرنفتی 9 ماهه منفی بوده است.

رئیــس اتــاق بازرگانــی صنایع معــادن و 
کشــاورزی تهران اظهار داشت: دلیل اصلی 
شــاید ناســازگاری و ناهماهنگی توســعه 
صادرات با سیاســتگذاری نرخ ارز است که 
شــکاف ۱۲ هزار تومانی را شاهد هستیم و تا 

روزی که ارز تک نرخی نشــود این مشکل به قوت خود 
پابرجا خواهد بود.

وی مدعی شد: قیمت تمام شده صادرات به قیمت ارز 
آزاد اســت ولی صادرکننده مجبور اســت ارز خوود را 

ارزان تر و به نرخ نیمایی بفروشد و این مساله 
به صادرات لطمه می زند. 

وی با انتقاد از قیمت گذاری دســتوری بیان 
داشت: این مســاله عامل اصلی اثرگذاری در 
کمیت و کیفیت تولید اســت که بسیاری از 
حوزه ها را مختل کرده اســت و در ماه های 
گذشــته چند شــرکت بزرگ لوازم خانگی 
معتبر و صاحب برند، تعزیراتی شــده اند و جریمه های 
سنگین ۱۰۰ میلیاردی برای آنها تعیین شده است که 
البته طی نامه ای در هفته گذشته  این موضوع به معاون 
اول رئیس جمهور آقای مخبر اطلاع رسانی شده است 

تا مساله بررسی مجدد شود و دســتوری را نیز در این 
رابطه داده اند که امیدواریم این مسائل حل شود.  

رئیس اتاق بازرگانی تهران با اشاره به کمبود نقدینگی 
بنگاه ها گفت: به علت تورم و کمبود تسهیلات بانک ها 
این معضل برای تعــداد زیــادی از بنگاه ها بخصوص 

بنگاه های کوچک و متوسط وجود دارد. 
وی با اشاره به برگزاری انتخابات اتاق ها در سراسر ایران 
در اسفند امســال گفت: در آیین نامه جدید، تغییراتی 
در افراد رای دهنده و رای گیرنده ایجاد شــده است و 
امیدواریم انتخابات پرشوری داشته باشیم و اتاقی پویا 

برای دوره بعد داشته باشیم.

اتاق

سمیه رسولی  برآوردها نشان می دهد که 
از جمعیت بیــش از ۱۱ میلیون نفری واجد 
شرایط برای ثبت نام در قرعه کشی خودرو، 
تقریبا همــه واجدین بــرای خرید تنها ۲۰ 
هزار دســتگاه خودرو وارد این بخت آزمایی 

شده اند.
مجید عشقی رئیس سازمان بورس و اوراق 
بهادار ضمن انتقاد از شــیوه قرعه کشــی 
خودرو، اعــلام اینکه تقاضــای فعلی برای 
خرید خودرو یک تقاضای کاذب اســت؛ به 
ثبت نام بیــش از ۱۱ میلیون نفــر در قرعه 
کشی اخیر یکی از خودروسازان اشاره کرد 
و گفت که »طبق محاســبات از ۸۵ میلیون 
نفر جمعیت کشور ۷۳ میلیون نفر به دلایل 
مختلف از جمله اینکه صاحب خودرو یا زیر 
۱۸ سال هستند، نمی توانســتند در قرعه 
کشی خودرو شــرکت کنند. از ۱۲ میلیون 
نفــر باقی مانــده ۱۰ میلیون نفر شــرکت 
کردند که یعنی قرعه کشی خودرو این یک 

لاتاری ملی به تمام معنا است.«
عشــقی تاکید کرده بود که »در یک بخت 
آزمایی می خواهیم خودرو بفروشیم که یک 
توزیع رانت بی هدف است. این فرایند غیر از 
تبعات اقتصادی باید از نظر علمی بررســی 
شــود که چه تبعات اجتماعی دارد که یک 
دفعه ۱۰ میلیون نفر از جمعیت کشــور را 
درگیــر لاتــاری می کنیــم و کلًا ۲۰ هزار 

خودرو دست مردم می دهیم.«

بر همین اســاس بــرای ارزیابــی دقیق تر 
اظهارات عشــقی در مورد لاتــاری نامیدن 
قرعه کشــی خودرو باید به جزئیات فروش 
خودرو از طریق قرعه کشــی اشــاره کنیم. 
البته آخرین آمار ارائه شده از سوی شرکت 
خودروســازی مذکور نیز نشان می دهد که 
در نهایت حدود ۱۱ میلیون نفر در این قرعه 

کشی ثبت نام کرده اند.

باید اشاره شود که مراسم قرعه کشی امروز 
برگزار می شــود و نتایج آن )اعلام اســمی 

برنده ها( تا ۳ روز آینده اعلام خواهد شد.

همه واجدین شرایط در قرعه کشی 
ثبت نام کردند

بــر ایــن مبنــا، برآوردها نشــان می دهد 
که با توجــه به شــروط شــرکت در قرعه 

کشــی خودرو که اصلی ترین آنها داشــتن 
گواهینامه و به نام نبود پلاک خودرو است، 
حدود ۷۴ میلیون نفر از جمعیت حدود ۸۵ 
میلیون نفری کشــور امکان ثبت نام برای 
دریافت خودرو را نــدارد و ۱۱ میلیون نفر 

می توانند در این لاتاری شرکت کنند.
به صورت جزئی تر باید اشــاره شود که ۲۸ 
میلیون نفر در کشــور زیر ۱۸ سال هستند، 

یعنی اولین شــرط برای ثبت نــام در قرعه 
کشــی ها که داشــتن گواهینامه اســت را 

ندارند.
همچنین حدود ۲۶ میلیــون نفر که بالای 
۱۸ ســال هســتند، گواهینامــه ندارند، 
بنابراین این افراد هم اولین شــرط ثبت نام 

در قرعه کشی ها را ندارند.
حدود ۲۰ میلیون وســیله نقلیه در کشور 
وجــود دارد که مالک آن ها امکان شــرکت 
در قرعه کشــی را ندارنــد. )البته حدود ۲۵ 
میلیون خودرو در کشــور وجــود دارد که 
جهت احتیاط و در نظــر گرفتن افرادی که 
دو خودرو یا بیشــتر به نامشــان است، این 

عدد را ۲۰ میلیون در نظر می گیریم(
بنابراین تقریباً بیش از 9۵ درصد افراد واجد 
شــرایط در قرعه کشــی اخیر خودرو برای 
خرید ۲۰ هــزار خودرو به قیمــت کارخانه 
ثبت نام کرده اند کــه یعنی هر نفر ۱۸ صدم 
درصد شــانس برنده شــدن در این قرعه 

کشی را دارد.
 از جمله دلایل اســتقبال ایــن چنینی از 
قرعه کشــی های خودرو می توان به فاصله 
قیمتی بین ۲۰۰ تــا ۳۰۰ میلیونی خودرو 
در کارخانه و بازار آزاد، کاهش قدرت خرید 
مردم، جــولان دلالان در قرعه کشــی ها، 
تبدیل شــدن خودرو به کالای سرمایه ای و 
نداشتن چشــم انداز روشن از آینده صنعت 

و بازار و قیمت خودرو اشاره کرد.

 تغییر آیین نامه انتخابات اتاق های بازرگانی استان ها

و در بورس دست دلالان را از سودهای بادآورده کوتاه کرد عرضه خودر

وحید بلالی  عرضه خــودرو در بورس کالا 
این روزهــا نقل محافل متعــدد اقتصادی و 
حتی اجتماعی است و بســیاری از مردم را 
درگیر خود کرده اســت. عرضــه خودرو در 
بــورس کالا این روزها نقــل محافل متعدد 
اقتصادی و حتی اجتماعی اســت و بسیاری 
از مردم را درگیر خود کرده اســت، موافقان 
این طرح می گویند عرضه خودرو در بورس 
در صورت افزایش عرضه، می تواند قیمت ها 
را کاهش داده و هــم زمان به نفــع مردم و 
خودروسازان است، اما عده ای دیگر این نظر 
را قبول نداشته و می گویند به علت افزایش 
قیمت خودرو نســبت به قیمــت کارخانه، 

عرضه خودرو در بورس باید متوقف شود.
در هفته های گذشــته عرضه هــای متعدد 
خودرو در بورس کالا شــکل گرفته و برخی 
از قیمت خودروها به اندازه ای کاهشی شده 
بودند که مردم را برای حضور در بورس کالا 
و خرید خــودرو بدون نیاز به قرعه کشــی 
ترغیب کرد به طوری که خودروی شاهین 
با قیمت کارخانه به فروش رســید و تفاوت 

۲۰۰ میلیون تومانی را با بازار آزاد رقم زد.
برخــی از دلالان تــاب نیاورده و بــه انحای 
مختلف دنبال خروج عرضه خودرو از بورس 
بودند تا جایی که شــاهد فشــار برای خروج 
عرضه خودروی دنا پلاس از بورس بودیم اما 
با پیگیری های قاطع سازمان بورس و وزارت 
اقتصاد دوباره خودروی دنا بــه اندازه ۲ برابر 
عرضه تعیین شــده در بورس کالا عرضه شد 
که درنهایت با اختلاف ۲۵۰ میلیون تومانی 

نسبت به قیمت بازار آزاد به فروش رسید.

تفاوت اقتصاد دستوری و اقتصاد 
عرضه- تقاضا

نویــد رجایی، کارشــناس اقتصــادی در 
گفت وگو با مهــر در این باره تشــریح کرد: 

علم اقتصاد، علم تخصیــص منابع کمیاب 
بــه نیازهای نامحدود بشــری اســت. اگر 
نگاهی به اقتصاد ایران در ســالیان گذشته 
داشــته باشــیم متوجه خواهیم شد که به 
علت تورم، خودرو دیگر یک کالای مصرفی 
نیست و بسیاری از افراد به این کالا به چشم 
یک ســرمایه گذاری نگاه می کنند. با توجه 
به تحریم هایی که در ســالیان گذشته علیه 
کشورمان وجود داشته خودروسازها علاوه 
بر هزینه های زیادی کــه بابت افزایش دلار 
بهشان تحمیل شــد در واردات قطعات نیز 
با دردســرهای زیادی مواجــه بودند و در 
نتیجه بهای تمام شــده، تولید هر خودرو به 
طرز چشمگیری افزایش پیدا کرد. از سوی 
دیگر با مواجه شــدن با چنیــن وضعیتی و 
برای افزایش رضایت ها میــان مردم دولت 
قبلی تصمیــم گرفــت از طریــق اقتصاد 
دستوری، امور کشور را در پیش ببرد که اگر 
چه دســتوری بودن اقتصاد در کوتاه مدت 
می تواند قیمت هــا را کنترل کند اما در بلند 

مدت محکوم به شکست است.
این کارشــناس اقتصادی اضافه کرد: یکی 
از بزرگترین اشــتباهاتی که بعد از آن انجام 
شد ثبت نام خودرو توسط خودروسازهای 
کشور بدون دریافت وجه بود. همین عامل 
باعث شد تا مردم به ثبت نام خودرو به چشم 
یک لاتاری نگاه کنند که هــر چند هفته به 
راحتی می توانند در آن شــرکت کنند و در 
نتیجــه ســدی از تقاضا کاذب به ســمت 
خودرو روانه شد و متقاضیان واقعی که توان 
خرید خودرو را نداشتند ناامیدانه به سمت 
بازار آزاد رفتند و در نتیجــه افزایش تقاضا 
باعث شــد قیمت خودروها مسیر صعودی 
بگیرد. همانطور که در ابتــدای مطلب نیز 
ذکر شــد وجود تحریم ها و افزایش قیمت 
دلار، هزینه هــای خودروســازان را بالا برد 

و قیمت های دســتوری سبب شــده بود تا 
شــرکت ها تمایلی به عرضه محصول خود 
نداشته باشند چرا که هدف اصلی هر کسب 
و کاری کســب سود اســت و قیمت فروش 
پایین تــر از هزینه ها یــک دیوانگی محض 
اســت. حال با ورود خودرو بــه بورس کالا، 
اولیــن متغیر اقتصاد یعنــی عرضه و تقاضا 
فعال شــد. خب این خبر بســیار بدی برای 
مافیای این صنعت اســت چرا که در بورس 
کالا شفافیت بسیار بالاتری را نسبت به بازار 
آزاد شاهد هستیم و از ســوی دیگر با توجه 
به مکانیسم بازار تنها متقاضیان واقعی برای 
خرید خودرو وارد گود می شــوند. زمانی که 
عرضه و تقاضا در بورس کالا شــکل گرفت 
اگر چه دلال هــا تلاش کردند با اســتفاده 
از قیمت های بســیار بالاتر موانع جدی در 
قیمت گذاری به وجود آورنــد اما اقدامات 
هوشــمندانه ناظرین و مســئولان بورس 
کالا سبب شــد تا جلوی اردرهای نامتعارف 
گرفته شــود و درنتیجه خــودرو با قیمت 
تعادلی به دست مصرف کننده واقعی برسد.

تحول در صورت مالی شرکت های 
خودروساز

رجایی افــزود: زمانی که خــودرو با قیمت 
تعادلی به دســت مصــرف کننده برســد 
صورت مالی های شرکت های خودروسازی 
نیز متحول می شــود و در نتیجه ســرمایه 
گذاران این صنعت را برای ســرمایه گذاری 
بســیار جذاب می بینند و در نتیجه بخشی 
از پول ســرگردان به راحتی جذب سرمایه 
گــذاری مولد خواهد شــد و این مــورد از 
مزایا جذابیت بورس کالا نســبت به ســایر 
بازارهاســت. پس با توجه بــه وضع فعلی 
توصیه می شــود عرضه خودروها در بورس 
کالا ادامه داشــته باشــد چرا که در بازار با 
تقاضــای کاذب مواجه هســتیم و هرگونه 
جلوگیــری از عرضه می تواند مشــکلات 
بیشــتری در پی داشــته باشــد و از سوی 
دیگر ســرمایه گذاران نیز نــگاه منفی پیدا 
خواهنــد کرد و بــازی دو ســر باخت برای 
دولت خواهد شد. یکی دیگر از جذابیت های 
بورس کالا تضمین های دریافت کالا اســت 
چرا که در گذشــته به علت کمبود قطعه و 
مشکلات دیگر در مواردی مشاهده شده که 
خودروســازان در زمان سررسید از تحویل 
خــودرو اجتناب کردند امــا حضور خودرو 
در بورس کالا سبب شــده دیگر خریداران 

دغدغه ای در این زمینه نداشته باشند.
رجایی در پایــان گفت: نکتــه دیگری که 

بسیار حائز اهمیت اســت وقتی خودرو در 
بورس کالا عرضه شود دیگر دلالان فرصت 
اســتفاده از ســودهای مفت به باد آورده را 
نخواهند داشــت و یک بازی دو سر برد هم 
برای شــرکت عرضه کننده و هم برای فرد 

خریدار است.

تب و تاب برای خرید خودرو به اوج 
خود رسیده است

در همیــن رابطــه علی فراقی کارشــناس 
اقتصادی نیز به مهر گفــت: در برهه زمانی 
قرار داریم که تب و تاب بورس کالا خصوصاً 
عرضه انواع خودروها در آن بسیار زیاد شده 
و پای ثابت بســیاری از خبرها و موارد دیگر 
شده است. حال در پله اول مهم ترین سوالی 
که بیان می شــود آیا عرضه از طریق بورس 
کالا یک روند مثبت اســت یا خیر؟؛ جواب 
این ســوال با قطعیت مناسبی بله است زیرا 
ســاز و کار بورس در تمامی کشــورها یک 
فرآیند ثابت شــده و جوابگو اســت که در 
صــورت برنامه ریــزی و سیاســت گذاری 
صحیح و مناسب بسیاری از مشکلات دیگر 
بازارها را رفع می کند و بــه خوبی می تواند 
هرکالایی را به بهترین نــرخ خود از طریق 

سیستم عرضه و تقاضا تنظیم نماید.
فراقی افــزود: اگر بخواهیــم مثال کوچکی 
از مثبت بودن این سیســتم داشــته باشیم 
کشور چندســالی اســت که درگیر فروش 
کارخانه های خودرو از طریق قرعه کشــی 
بود که صرفاً ســود مناسبی را در جیب دلال 
قرار می داد و به هیچ عنــوان مصرف کننده 
واقعی از این سیســتم نفع نمی برد که پس 
تســهیل عرضه آن در بورس کالا بسیاری از 
مصرف کنندگان توانســتند به خودرو مورد 
نیاز خود دسترسی داشته باشند و با افزایش 
عرضه و از طریق سیســتم کامــل عرضه و 
تقاضا بســیاری از قیمت های بــازار آزاد در 
حاشیه قرار گرفت و محصول و کالای مورد 
نیاز به راحتی و به نرخ منصفانه تر در اختیار 

مصرف کننده قرار گرفت.
البته نکته ای هــم که شــاید از نظرها دور 
مانده باشــد صرفاً عرضه خودرو نیســت و 
بســیاری از کالاها خصوصــاً کالاهایی که 
توسط شــرکت ها تولید می شوند به خوبی 
می توانند در بازار بــه قیمت منطقی تری به 
مصرف کننده برسد مانند تولیدات مصالح 
ســاختمانی، آهن آلات و… بــوده و نکته 
دیگر حرکت یک قدم به ســمت جلو جهت 
شــفافیت صورت هــای مالــی و عملکرد 
بســیاری از شــرکت های فعال در بورس 

کشــور و حتی بیرون از آنکه توانایی عرضه 
محصول خود در بورس کالا را دارند است.

حال اگــر این سیســتم بــه دور از فرآیند 
دستورگونه و کنترل شده بتواند به کار خود 
ادامه دهد به خوبی توانایی کنترل و تنظیم 
بســیاری از محصولات تولید شده یا حتی 
خدمات ارائه شده را دارد و آن چیزی است 
که اقتصاد کشور به خوبی نیاز به این مورد را 

در خود میبیند.
آخرین نکتــه ای که دلیــل مخالفت ادامه 
و تســهیل این روند توســط برخی از افراد 
گردیده صرفاً نحوه سیاست گذاری، اجرا و 
ادامه دادن این مسیر است که افراد فعال دل 
خوشی از این مدیریت و برنامه ریزی ندارند 
و خود فرآیند بسیار کارآمد و مفید است ولی 
نتیجه آن بســیار متکی به نحوه مدیریت و 
برنامه ریزی و آن چیزی اســت که دولت ها 
ضعف و ناتوانی خود را در این مســیر نشان 
داده اند.توصیه ای هم که می توان در آخر سر 
داشت عدم تکرار فرآیند قبل و درس گیری 
از آن است و درکنار آن مشورت و بهره گیری 
از افراد صاحب نظر واقعی و دلسوز از جنس 
همین بازارها می باشد که می تواند اتفاقات 
قبلی را اندکی جبران نمایــد و افراد همین 
بازار هستند که توان کمک به بهبود و رشد 

آن را دارند.
در کلام آخــر هم برخی افــراد دل به تکرار 
اشــتباهات و اجرای نادرســت موارد قبلی 
بسته اند و در راستای مخالفت با آن برآمدند 
که با توجه به اینکه احتمال اجرا و در نهایت 

نتیجه مساعدی از این فرآیند

عرضه خودرو در بورس باعث افزایش 
تولید خودرو خواهد شد

 افزایــش عرضه خودرو در بــورس علاوه بر 
اینکــه باعث کاهــش قیمت در بــازار آزاد 
شــده و فرآیند دسترســی مردم به خودرو 
را آســان تر و شــفاف تر خواهد کرد، باعث 
می شود، خودروسازان با افزایش سوددهی 
مواجه شده و بتوانند بدهی سنگین خود به 

قطعه سازان را تسویه کنند.
یکی از مشکلاتی که همیشــه بازار خودرو 
را اذیت کرده عدم تســویه مطالبات قطعه 
ســازان بوده که باعث کاهش عرضه قطعه 
به خودروســاز و در نهایت کاهــش تولید 
خودرو می شود در صورتیکه عرضه خودرو 
در بورس باعــث افزایش تولیــد خودرو و 
افزایش عرضه در بــازار و کاهش قیمت نیز 
خواهد شد که این نکته مهم در بررسی های 

بسیاری از تحلیلگران مغفول مانده است.



شهردار تهران:

یک ریال هم برای اداره شهر قرض نگرفتیم

عزم نظام و لزوم مسئولیت پذیری جامعه جهانی

میدان داری ایران در مبارزه با مواد مخدر مقابل ادعاهای جهانی

جامعه
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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 حمایت اجتماعی بهزیستی از زنان و دختران 
در معرض آسیب و خشونت و توانمندسازی آنها

سرپرست دفتر امور آسیب دیدگان اجتماعی سازمان بهزیستی کشور 
با تاکید بر ضرورت حمایت اجتماعی و توانمندســازی زنان و دخترانی 
که در معرض آسیب و خشونت قرار دارند، فعالیت خانه های امن، مراکز 

سلامت و خانه تلاش را تشریح کرد.
بــه نقــل از روابــط عمومــی و امــور بین الملــل، »محمدرضــا 
حیدرهایی« سرپرست دفتر امور آســیب دیدگان اجتماعی سازمان 
بهزیســتی کشــور همزمان با گرامیداشــت هفته مقام زن با تاکید بر 
ضرورت حمایــت اجتماعی و توانمندســازی زنــان و دخترانی که در 
معرض آسیب و خشــونت قرار دارند، گفت: ســازمان بهزیستی کشور 
با راه اندازی خانه امــن)۲۰ خانه غیردولتی، ۸ خانــه دولتی و ۵ مرکز 
کار با مرتکب خشــونت(، مراکز ســلامت)۲۲ مرکز روزانه و ۳۰ مرکز 
شبانه روزی( و خانه تلاش)۱۴ مرکز روزانه و ۲۷ مرکز شبانه روزی( در 

این مسیر گام برداشته است.
سرپرســت دفتر امور آسیب دیدگان اجتماعی ســازمان بهزیستی 
کشــور، عنوان کرد: از شــروع پاندمی کرونا تماس هــای مردم با 
خط ۱۲۳ درخصوص خشــونت های خانگی فراوانــی پیدا کرد که 
علل پیش بینی شــده در این خصــوص عبــارت از افزایش آگاهی 
مــردم از خدمات اورژانــس اجتماعی ۱۲۳، از بین رفتن مشــاغل 
و حضور بیشــتر مردان در خانــه و ... بود؛ لذا موضــوع تاب آوری 
و آگاهی بخشــی مردم مطرح شــد تا بتوانیم توان حل مســئله را 

افزایش دهیم.
به گفته این مقام مســئول زنانی کــه در خانه مورد آزار و خشــونت 
خانگی قرار می گیرند و شــرایطی برای آنها پیش می آید که خودشان 
و فرزندانشــان  در محیط خانه امنیــت جانی و روانی ندارنــد و بعد از 
بیــرون از آمدن از خانه هم جایــی برای ماندن ندارنــد می توانند وارد 
خانه امن شوند؛ چراکه معتقدیم پدیده خشــونت خانگی هر نوع عمل 
خشونت آمیز مبتنی بر جنســیت اســت که منجر به آسیب جسمی، 

جنسی و روانی به زنان می شود.

اجرای طرح »کار با مرتکب خشونت« به صورت پایلوت
 در ۵ استان 

حیدرهایی، ادامه داد: زنی که همســرش اختلال روانی دارد، معتاد 
اســت یا به هر دلیل دیگری وی را مورد ضرب و شــتم قرار می دهد و 
زن احســاس می کند اگر در خانه بماند جانش در خطر است می تواند 
مهمان خانه امن شود اما قبل از آن باید مراحلی را طی کند؛ ابتدا باید 
با ۱۲۳ یا اورژانــس اجتماعی تماس بگیرد و موضــوع را اطلاع دهد، 
گروه سیار ۱۲۳ با همراهی نیروی انتظامی و هماهنگی ضابط قضایی 
به خانه تماس گیرنده مراجعه و مددکار شــرایط را بررســی می کنند 
و اگر خشــونت خانگی تایید شــود زن به همراه فرزندانش به مراکز 
مداخله در بحران منتقل می شــود، البته ممکن اســت این زنان نه به 
صورت خود معرف که توســط نیروی انتظامی به ســازمان بهزیستی 

معرفی شوند.
سرپرست دفتر امور آسیب دیدگان اجتماعی سازمان بهزیستی کشور 
با بیان اینکه ضمــن بازپروری، موضوع نگهــداری، پیگیری حقوقی و 
درمانی برای این بانوان صــورت می گیرد، ادامه داد: در ۲ ســال اخیر 
طرح »کار با مرتکب خشــونت« به صورت پایلوت در ۵ استان گیلان، 
کردستان، فارس، بوشــهر و اردبیل با هدف حفظ کرامت بانوان اجرایی 
کردیم به این صورت که به جای خروج زن از منزل مرد مرتکب خشونت 
مجوز ورود به منزل را ندارد؛ لذا پس از دریافت حکم قضایی برای احضار 
فرد مرتکب خشــونت در یکی از مراکز بهزیستی خدمات روانشناسی و 

مشاوره دریافت می کند.

مراکز سلامت؛ از شناسایی تا ارائه خدمات روانشناختی
 تا بازگشت به خانه

وی در ادامه با بیان اینکه مراکز ســلامت ویــژه دختران در معرض 
آسیب به صورت روزانه)ندای مهر( و شــبانه روزی فعالیت می کنند، 
تصریح کرد: ایــن مراکز قبل از آســیب دختران بالای ۱۵ ســال، 
وظیفه شناســایی و ارائه خدمات روانشــناختی تا زمان بازگشــت 
به خانــه را دارند این در حالی اســت کــه خانواده نیــز از خدمات 
مشاوره ای و مددکاری بهره مند می شــوند تا بتوانند پذیرای فرزند 

خود شوند. 
در این مراکز بعد از پذیــرش خانواده، وضعیت فــرد موردنظر تا 
یکسال رصد می شــود و هر جا مددکار احســاس خطر کند خدمات 
را در مراکز روزانــه و در صورت لــزوم در مراکز شــبانه روزی ارائه 

می کند.
حیدرهایــی بــا اشــاره بــه فعالیت هــای خانه های تــلاش برای 
خدمت رســانی به زنــان آســیب دیده اجتماعی ۱۵ تا ۶۵ ســال 
به صورت روزانه)راه نویــن( و شــبانه روزی)تلاش(، گفت: در این 
خانه ها هــدف اصلــی بازگرداندن زن بــه حالت عــادی زندگی و 
توانمندی اســت که بدون درنظر گرفتن شرایط قبل بتوانیم زن را به 

شرایط عادی زندگی برگردانیم.

سردار حسینی:
 افزایش ۱۴ درصدی تلفات رانندگی نسبت

 به سال قبل
جانشین رئیس پلیس راهور فراجا گفت:۱۱ میلیون و ۳۱۵ هزار و ۵۲۰ 

وسیله نقلیه در سن فرسودگی هستند.
سردار سیدتیمور حسینی جانشــین رئیس پلیس راهور فراجا با اشاره 
به آمار جانباختگان ســوانح رانندگی در هشــت ماهه اول سال ۱۴۰۰ 
و ۱۴۰۱ اظهار کرد: در ســال گذشــته در محورهای درون شــهری ۲ 
هزار و ۸۶9 نفر فوتی و در محور های برون شــهری ۸ هــزار و ۸9۸ نفر 
فوتی داشــتیم که جمع این افراد به عددی حدود ۱۱ هزار و ۷۶۷ مورد 

می رسد.
وی افزود: اما امســال در محور های درون شــهری ۳ هزار و ۲۲۴ مورد 
فوتی و در محور های برون شهری ۱۰ هزار و ۲۵۳ نفر فوتی داشتیم که 
جمع آن ها ۱۳ هزار و ۴۷۷ نفر می شــود؛ می توان گفت در سال ۱۴۰۱ 
نسبت به ســال قبل ۱۴ درصد افزایش در حوزه تلفات سوانح رانندگی 

داشتیم.
جانشــین رئیس پلیس راهور فراجا درباره وضعیت حجم تردد وسایل 
نقلیه سنگین در نه ماهه اول سال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ گفت: در سال ۱۴۰۰، 
۱۲۶/9۳۱/۶۷۶ وسیله نقلیه سنگین و امسال ۴۰۰/۶۰۳/۷9۰ وسیله 
نقلیه سنگین در جاده های کشــور تردد داشتند و نشــان دهنده ۱۷ 

درصد افزایش است.
سردار حســینی گفت: ۱۱ میلیون و ۳۱۵ هزار و ۵۲۰ وسیله نقلیه در 

سن فرسودگی هستند.

دیوار

خریدار  مبــارزه با مواد مخــدر به دلیل 
پیچیدگی سطح مافیای این تجارت بسیار 
هزینه بردار اســت، هزینه ای که سالهاست 
جمهــوری اســلامی علیرغــم ادعاهای 
حمایتی جامعــه جهانی، با خون شــهدا، 
مالیات شــهروندان و منابع نفتی کشور به 
تنهایی پرداخت می کند. طبق گزارشــات 
بیــن المللــی و همچنین ســازمان های 
جهانی، افغانستان از سال ۱99۲ و تنها سه 
ســال پس از خروج نیروهای اتحاد جماهیر 
شوروی از این کشــور به عنوان قطب تولید 
مواد مخدر دنیا شناخته می شود و اکنون با 
تولید بیش از ۸۰ درصد تریاک دنیا این مقام 
را تا به امروز و با وجود سالها حضور مدعیان 
دموکراســی در این کشــور و تغییر رژیم و 

قدرت گیری طالبان حفظ کرده است.
افغانســتان که 9۴۵ کیلومتر مرز مشترک 
با ایران دارد، هر ســاله حدود هفت هزار تن 
مواد مخدر سنتی تولید می کند و این میزان 
منهای موادهای صنعتی همچون شیشه و 
دیگر مواد اســت که آمارها از تولید 9 تا ۱۰ 
هزار تنی تولید کل مواد مخدر در افغانستان 
حکایت مــی کنند. طبق گــزارش بازرس 
ویژه ایالات متحده آمریکا در امور بازسازی 
افغانستان )ســیگار( به نقل از گزارش دفتر 
مبارزه با جرایم و مواد مخدرســازمان ملل 
متحــد )UNODC( تولید صرفــاً تریاک 
سال ۲۰۲۱ میلادی هشــت درصد نسبت 
به ســال ۲۰۲۰ در افغانستان افزایش یافته 

است و به ۶ هزار و ۸۰۰ تن رسید.
این در حالی است که طبق گزارشات رسمی 
مقامات ایران علاوه بــر تولید تریاک، تولید 
مخدر صنعتی شیشــه در این کشور پس از 
قدرت گیری طالبان افزایش یافته اســت. 
دیماه اخیر معاون کاهش تقاضا و توســعه 
مشارکت های مردمی ســتاد مبارزه با مواد 
مخدر کشور در ســفری به استان هرمزگان 
گفت کــه »باتوجه به تغییرات سیاســی و 
حاکمیتی در افغانســتان بــه عنوان قطب 
اصلی تولید تریــاک، افزایش تولید و قاچاق 
ماده مخدر شیشه )کریستال( به یک نگرانی 
جدی تبدیل شده است.«تازه ترین گزارش 
رسمی ستاد مبارزه با مواد مخدر کشور نیز 
از افزایش ۱۶ درصدی تولید مواد مخدر در 
افغانستان خبر میدهد. این افزایش در حالی 
رخ داده که فروردین ماه ۱۴۰۱ ملاهبت الله 
آخوندزاده، رهبر گروه طالبان طی فرمانی 
کشت خشخاش، کوکنار و انواع گیاه مخدر 

در افغانستان را ممنوع اعلام کرد.

از حرف های نسنجیده مدعیان 
تا تجهیز تولیدکنندگان مواد مخدر

ایران به دلیل قرارگیری بر مســیر ترانزیت 

اروپایــی مخــدر افغانســتان، بــه عنوان 
نخستین ایستگاه و خط مقدم مقابله با انواع 
مواد مخدر نیز شــناخته می شود. اروپایی 
که بیشترین مشــتری مواد مخدر تولیدی 
را به خود اختصاص داده و طبق گزارشــات 
رســمی و غیررســمی بیش از ۷۰ درصد 
مواد مخدر تولیدی افغانســتان برای انواع 
مصارف از مجاری مختلف روانه کشورهای 
اروپایی می شود. آمارها نشان می دهد 9۲ 
درصد از کشفیات مواد مخدر تریاک توسط 
جمهوری اســلامی و در ایــران صورت می 
گیرد که وزن ســنگین کشورمان برای امن 
نگاه داشــتن نه تنها منطقــه بلکه جهان را 

نشان می دهد.
به طور خلاصه ایران نخستین مانع ترانزیت 
مواد مخدر به اروپا است و با توجه به شرایط 
دیگر کشورها همچون ســوریه، عراق و به 
علاوه بی ثباتی شــرق اروپا به دلیل جنگ 
اوکراین، جمهوری اســلامی به نوعی نقش 
ناجی را برای ساکنان قاره سبز ایفا می کند. 
نقشــی که تا به امروز نثار حدود چهار هزار 
شــهید و ۱۲ هزار جانباز برای کشور داشته 

است.
با این حــال اخیراً یکی از مقامــات اروپایی 
این قــاره را به عنوان باغ ســبز و دیگر نقاط 
دنیا را جنگل عنوان کرد کــه البته واکنش 
مقامات کشــور را نیز به همراه داشت. علی 
نیکزاد نایب رئیس مجلس شورای اسلامی 
در نشســت هفته گذشته ســتاد مبارزه با 
مواد مخدر کشــور در واکنش به اظهارات 
نابخردانه این مقام اروپایی گفت: »آنها باید 
بدانند که این جنگل نتیجه ســال ها ظلم و 
استعمار آنها اســت و باغ امروز آن ها نتیجه 

مبارزه چهار هزار شــهید ما در جهت از بین 
بردن مواد مخدر و نیز شــهدایی اســت که 
در مبارزه بــا داعش جان خود را از دســت 
داده اند. اگر شــهدای عزیز ما نبودند، باغی 

در اروپا وجود نداشت.«
گذشــته از ســخنان نســنجیده این مقام 
اروپایی، مبارزه در حوزه مواد مخدر به دلیل 
پیچیدگی سطح مافیای این تجارت بسیار 
هزینه بردار اســت. هزینه ای که سالهاست 
جمهوری اســلامی با خون شــهدا، مالیات 
شهروندان و منابع نفتی کشــور به تنهایی 
پرداخت می کند. البته هــر از گاهی کمک 
های مالــی از ســوی ســازمانهای جهانی 
تعیین می شــود کــه البته نــه تنها هیچ 
تناســبی با واقعیت نــدارد، بلکه بــه بهانه 
های مختلف از جمله تحریم و بســته بودن 

مجاری ارزی با بدعهدی مواجه است.
یک دهه پیش مصطفــی محمدنجار وزیر 
اســبق کشــور در دولت دهم اعلام کرد که 
مبارزه با مــواد مخدر ســالانه حدود ۷۰۰ 
میلیون دلار هزینه برای ایران به همراه دارد 
که البته در صورت فرض ثابــت ماندن این 
عدد با احتســاب دلار دولتــی امروز حدود 
۲۰ هزار میلیارد تومان می شود که با بودجه 
عمرانی چندین استان برابر است. هزینه ای 
که در کنار هزینه جانی، همچنان به تنهایی 

از سوی ایران پرداخت می شود.

عزم نظام و لزوم مسئولیت پذیری 
جامعه جهانی

بارها مســئولان کشــور تاکید کردند که 
بودجه اختصاصی و توان مالی کشور کفاف 
مبارزه با مواد مخدر و این حجم از کار را نمی 

دهد و تــداوم مقابله با این مســئله نیازمند 
همراهی بین المللی است. البته این منهای 
هزینه اجتماعی و آســیب هایی است که در 
مســیر مبارزه با مواد مخدر به مردم کشور و 

خانواده ها تحمیل می شود.
دبیرکل ســتاد مبارزه با مــواد مخدر هفته 
گذشته اعلام کرد که »لایحه اصلاح قانون 
مبارزه با مواد مخــدر تقدیم مجلس خواهد 
شــد زیرا در حــوزه قانون گــذاری نیاز به 
روزآمدی داریم و امید است تا هم در اصلاح 
قانون و هم برنامه هفتم توسعه و در بودجه 
۱۴۰۲ جایگاه ویژه ای بــرای مبارزه با مواد 

مخدر پیش بینی شود«.
این مســئله عزم جمهوری اسلامی و دولت 
را بر مبــارزه با بــلای خانمان ســوز مواد 
مخدر نشــان میدهد. عزمی کــه در برابر 
زیاده گویی و ســخنان نســنجیده مقامات 
برخی کشــورهای اروپایی، خود را مدعی 
مسئولیت جهانی برای مبارزه با این بلا می 
بیند. در حالی که مقامات ارشــد اروپایی به 
جای حمایت و کمک برای امن نگاه داشتن 
کشــورهای خود، پشــت تریبون، جهان را 
جنگل و درون مرزهایشــان را بــاغ تصور 
می کننــد؛ باغی که فقط بــا نادیده گرفتن 
مسئولیت جهانی، اعتقادی و انسانی ایران 
در مــدت کوتاهی بــه جنگلــی از مصرف 

کنندگان مخدر تبدیل خواهد شد.
کشــورهایی که نه تنها تاکنــون هیچ گام 
موثری برای مقابله بــا ترانزیت و تولید مواد 
مخدر برنداشــتند، بلکه حتی افغانســتان 
را بــرای تولید مخدرهــای صنعتی تجهیز 
می کنند. ســال 9۸ معاون مقابله با عرضه 
و امور بین الملل ســتاد مبارزه با مواد مخدر 

در دوازدهمین نشســت کارگــروه منطقه 
ای پیش سازهای شــیمیایی اظهار داشت: 
»ترانزیت پیش ســازهای مــواد مخدر از 
کشورهای صنعتی به افغانســتان افزایش 
یافته و این مســاله مشکلات بســیاری را 
برای کشورهای مســیر همچون جمهوری 
اسلامی ایران به دنبال داشته است.« و این 
مســئله پیش از خروج آمریکا از افغانستان 
بــود. موضوعی کــه کامــلا بــا ادعاهای 

مسئولان غربی مغایرت دارد.
نایب رئیــس مجلس شــورای اســلامی 
دوشنبه گذشته در نشســت ستاد مبارزه با 
مواد مخدر با تاکید بر اینکــه باید خونخواه 
شــهدای مبارزه با مــواد مخدر باشــیم، با 
هشــدار به مقامات اروپایی گفــت: ایران 
برای زنده ماندن انســانیت در جهان تلاش 
می کند و جامعــه جهانی حداقــل باید به 
صورت مالی هزینه ایــن اقدامات را بپردازد 
زیرا ایران در مسیر ترانزیت مواد مخدر قرار 
دارد و بیشترین کشفیات در این حوزه نیز از 

آن کشورمان است.
نیکزاد به مســئولیت پذیری جامعه جهانی 
برای مبارزه با مواد مخدر که بیشتر معطوف 
بــه مشــارکت در تامین هزینــه مالی این 
مبارزه بود، اشــاره کرد و گفت: این موضوع 
نشان دهنده ســنگینی هزینه مالی مبارزه 
با مواد مخدر و لــزوم حمایت جامعه جهانی 
است؛ بار ســنگینی که طی چهار دهه اخیر 
و به طور خاص در ۳۰ ســال اخیر کاملًا و به 

تنهایی بر دوش ایران قرار گرفته است.

هیچ حمایت بین المللی از ایران
 نمی شود

دبیر کل ســتاد مبارزه با مواد مخدر درباره 
کمک های بین المللی برای مقابله با شبکه 
ترانزیت مواد مخدر بــه خبرنگار ایرنا گفت: 
متاسفانه پاســخ این موضوع منفی است و 
طی این ســالها جمهوری اسلامی در حوزه 

مبارزه با مواد مخدر تنها بوده است.
اســکندر مومنی ادامــه داد: تاکنون هیچ 
حمایتی به خصوص در حوزه مالی از سوی 
ســازمان های بین المللی بــرای مقابله با 
ترانزیت مواد مخدر نشــده و تمامی بار این 
مســئولیت بر دوش کشــور ایران است که 
خود را از لحاظ فرهنگی، اعتقادی و انسانی 

در برابر آن مسئول می داند.
وی با اشــاره بــه گزارشــات نهادهای بین 
المللــی مبنی بر رتبه نخســت ایــران در 
کشــفیات مواد مخدر و فاصلــه معنادار با 
کشــورهای دیگر افزود: نه تنها کشورها و 
ســازمان های بین المللی در این زمینه به 
ایران کمــک نمی کنند بلکــه در پاره ای از 

مواقع دست به سنگ اندازی می زنند.

خریدار  شــهردار تهران با بیان اینکــه به زودی طرح 
فروش متری مســکن را از طریق بــورس آغاز می کنیم، 
گفت: در ۱۶ ماه گذشــته حتی یک سانتی متر تراکم هم 

نفروختیم.
علیرضا زاکانی شــهردار تهــران در برنامــه تلویزیونی 
جهان آرا به بارش برف تهران اشــاره کرد  و گفت:  مطلقا 
در برف دیروز غافل گیر نشــدیم؛ ترافیک مقطعی اتوبان 
صیاد بخاطــر تصادف و ترافیــک اتوبان ارتش ناشــی 
از مه گرفتگــی بود.بیش از ۱۰هزار نفــر از همکاران من 

شبانه روز برای برف روبی کف خیابان بودند.

تشکر پلیس از برف روبی تهران 
زاکانی ادامه داد: آنقدر شن ریخته بودیم که پلیس راهور 
نیز تشــکر کرد.همین دیروز یک  تور ویژه خبرنگاری در 
منطقه ۵ تهران برای بازدید از فراینــد برف روبی برگزار 
کردیم.شــهردار تهران در خصوص فروش متری مسکن 
در تهران گفت: طرح مســکن متری را بــا هدف جذب 
نقدینگی برای رونق صنعت ســاخت و حفظ ســرمایه 
شــهروندان راه اندازی خواهیم کرد.زاکانــی ادامه داد: 
مردم بزودی می توانند از بســتر بورس اقــدام به خرید 

کنند.
وی تاکید کرد در ۱۶ ماه گذشــته حتی یک سانتی متر 
تراکم هم نفروختیم.پیشنهاد بودجه ما برای سال آینده 
۷۰ هزار میلیارد تومان اســت؛ بودجه امسال ۵۰ همت 
بود؛ این اعتبارات عمدتا از طریق مولدسازی و مشارکت 

تامین خواهد شد.

دولت سابق معتقد بود باید تهران را گران کرد تا 
جمعیت از آن خارج شوند

زاکانی در خصوص قرارگاه مســکن گفت:  دولت سابق 
معتقد بود باید تهران را گران کرد تا جمعیت از آن خارج 
شوند. در حالی که در ســال 9۱ در تهران سالانه حدود 
۳۰ هزار پروانه ســاختمانی صادر می شد و سال گذشته 
تنها ۵ هزار و ۴۰۰ پروانه صادر شــد؛ »قرارگاه مسکن« 
سال گذشــته با هدف رونق صنعت ساختمان ایجاد شد 
و هدف گذاری ســاخت ۱۸۰ هزار واحد در تهران انجام 

شده است.

مافیای زباله و کودکان زباله گرد جمع خواهد شد
شهردار تهران در خصوص برنامه شهرداری در خصوص 

مسئله بازیافت و زباله گردی گفت: روزانه ۴۸۰۰ تنُ زباله 
برای دفن راهی آرادکوه می شوند؛ درحال توسعه مراکز 
میانی بازیافت هستیم تا دســت کم ۳۰درصد از این بار 

کاسته شود.
شهردار تهران گفت: اواسط اســفندماه اپلیکیشن ویژه 
بازیافت برای شهروندان رونمایی خواهد شد؛ با این اقدام 

بساط مافیای زباله و کودکان زباله گرد جمع خواهد شد.
زاکانی در ادامه گفت: روز اول گفتیــم کارهای تهران با 
شهرداری است؛ آن بخشی از مسائل که مستقیم بر عهده 
شهرداری اســت را می پذیریم و در سایر موارد نیز کمک 
می کنیم کــه نهادهای دیگر وظیفه خود را به درســتی 
انجام دهند. در همین رابطه می توان به تشــکیل قرارگاه 
اجتماعی شــهرداری اشــاره کرد؛ روزی که مسئولیت 
گرفتیم ۱۱۳۰۰ معتاد متجاهر در ســطح شــهر تهران 
پراکنده بودند؛ با اینکه در زمینه ســازماندهی معتادان 
شهرداری مسئولیت مســتقیمی ندارد اما خود را متعهد 
کردیم که پنج هزار تخت برای بســتری کردن معتادها 
ایجاد کنیم زیرا معتــادان را همانند خانــواده خود می 
دانستیم؛ الان با گذشــت ده ماه نزدیک چهار هزار معتاد 
را بستری کرده ایم و 9 یاور شــهر برای خدمت رسانی به 

آنها داریم.
وی به موضــوع آلودگی هوا در تهران اشــاره کرد گفت: 

۲۳دستگاه در حوزه آلودگی هوا مسؤلیت دارند.
شهردار تهران با بیان اینکه شهرداری تهران تمام تلاش 
خود را برای نوســازی ناوگان حمل ونقل عمومی خواهد 
کرد، گفت: روز گذشــته  بیش از ۱۰ساعت با بزرگ ترین 
صنایع کشــور یعنی ســایپا، ایرانخودرو و مپنا جلســه 

داشتیم.
به گفته زاکانی، سال گذشته ۱۲۵۰هکتار فضای سبز به 

شهر اضافه کردیم، امسال به ۱۵۰۰هکتار رسیده است.
وی در خصوص مراکز معاینه فنی خودرو گفت: ظرفیت 
ما در مراکــز معاینه فنی بیش از مراجعات مردم اســت؛ 
برای شب عید اما در راستای جلوگیری از ازدحام تدابیر 
ویژه ای خواهیم داشــت.تهران تنها شــهری اســت که 

معاینه فنی برتر صادر می کند.

 480هزار نفر از تهرانی ها تا این
 لحظه در سامانه »من شهردارم« شرکت کردند

زاکانی در خصوص سامانه من شهردارم گفت: ۴۸۰هزار 
نفر از تهرانی ها تا این لحظه در ســامانه »من شهردارم« 

اولویــت  پروژه های عمرانــی محلات مختلف شــهر را 
انتخاب کرده اند.مشــارکت مردم در اداره شــهر نه تنها 

اعتمادزا است، بلکه یکی از موانع جدی فساد نیز هست.
شهردار تهران در شــبکه افق به موضوع تحریم ها اشاره 
کرد و گفت:کمتر از ۲۰درصد مشــکلات کشــور ناشی 
از تحریم اســت.وی با بیان اینکه یک ریال بــرای اداره 
شــهر قرض نگرفتیم، گفت: پروژه احداث آزادراه ۱۶،۵ 
کیلومتری شــهید شوشــتری )حدفاصل یاســینی تا 

رستگار( را مجدد فعال کردیم.
زاکانی گفت: یال غربــی ادامه بزرگراه یــادگار امام در 
دست اقدام است. همچنین اصلاح 9۸ تقاطع بزرگراهی 
تهران که ۷۰۰کیلومتر مســیر مردم را کوتاه می کند، در 

دستور کار است.
شهردار تهران در ادامه با بیان اینکه یکی  از کلیدی ترین 
نقاط شــهرداری »کمیســیون ماده ۵« اســت، گفت: 
همه مصوبات آن به صورت شــفاف هفتگی روی سایت 
بارگذاری می شــود.فقط با یک اقدام ۱۰۳ ملک  ارزنده 
را بــارزش 99۰۰میلیــارد تومــان به نفع مــردم پس 
گرفتیم.۸۰۰۰میلیارد تومان نیز با نظارت مرکز حقوقی 

شهرداری بازگردانده شد.
زاکانی بیان کرد: یکی از چالش های موجود در شهرداری 
از گذشــته تاکنون مســئله رشــوه خواری اقلیتی بوده 

اســت؛ برای مقابله با این چالش ابتدا به ســراغ آموزش 
کارکنان رفتیم و در قدم بعدی تا حد امکان ارائه خدمات 
شــهرداری را از طریق شبکه و سیســتم پیش بردیم تا 
ارتباط مردم با کارمندان بــه حداقلی ترین حالت ممکن 

خود برسد و بستر رشد فساد از بین برود.

جانمایی مسیرهای دوچرخه خوب نبود
شــهردار تهران در خصوص اســتفاده از دوچرخه های 
بیدود هم گفت: در دوران مدیریت شــهری قبلی تلاش 
بر این بود اســتفاده از دوچرخه تبدیل به فرهنگ شود و 
مسیرهایی نیز برای این کار در سطح شهر در نظر گرفته 
شده بود اما این مســیرها به خوبی جانمایی نشده بود؛ ما 
به دنبال اصلاح این رویه و استفاده از دوچرخه در سطح 

ایستگاه ها و محلات هستیم.

پاکبانان تهران جز 40 هزار نیروی پیمانکاری 
هستند

شهردار تهران همچنین در خصوص حقوق پاکبانان های 
شهر گفت: پاکبانان تهران جز ۴۰ هزار نیروی پیمانکاری 
ما هستند؛ ۴ ماه اســت که در رابطه با معیشــت آنها کار 
می کنیم و قرار اســت تا دهه فجر مسئله اســتمرار کار و 

دریافت به موقع حقوق آنها را با پیمان کار نهایی کنیم.

مدیریت محترم فخاری کامران افتخاری زاده- مدیریت محترم فخاری محبی-  مدیریت 
محترم فخاری اشکان عمه ای

به اســتحضار می رساند مشاغل درخواســتی آقای رمضان قادری مرادآبادی در کمیته بدوی 
 مورخ ۱۴۰۱/۰۸/۰۴مشــاغل ســخت و زیــان آور مطرح و مورد تائید قرار گرفته اســت.
مقتضی اســت به اســتناد مــواد ۳و۶ آییــن نامه اجرایی مشــاغل ســخت و زیــان آور 
 طــی مدت ۲ ســال نســبت بــه ایمــن ســازی و بهســازی محیــط کار اقــدام فرمائید.
رای کمیته بدوی حداکثر ظرف مدت ۱۵ روز اداری پس از ابلاغ در قالب فرم شماره)۴(قابل 
تجدید نظر خواهی در کمیته تجدید نظر این استان می باشد و در غیر این صورت رای صادره 
برای اشــخاص داخل کشور ســه ماه و برای افراد مقیم خارج کشور شش ماه از تاریخ ابلاغ 
رای مطابق قانون آیین دادرسی دادگاه های عمومی و انقلاب در امور مدنی در دیوان عدالت 

اداری قابل اعتراض است.
امیر پرویز نیما رئیس کمیته بدوی مشاغل سخت و زیان آور- استان کرمانشاه
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جزئیاتی از بلیت فروشی مردمی جشنواره فیلم فجر
 قرعه کشی لغو می شود

پیش فروش بلیت های چهل ویکمین جشنواره بین المللی فیلم فجر در 
حالی از پایان هفته اول بهمن ماه آغاز می شود که بلیت ها بدون درج نام 

فیلم ها به فروش خواهد رسید. 
 در حالی که کمتر از سه هفته دیگر به آغاز بزرگ ترین رویداد سینمایی 
ایران زمان باقی مانده، هنوز فهرســت فیلم ها راه یافتــه به این رویداد 
نهایی و منتشرنشــده و هنوز همه چیز درباره ترکیب فیلم ها محدود به 
گمانه زنی های رسانه ای اســت. هر چند به گفته وزیر ارشاد باید منتظر 

غافل گیری هایی در این زمینه هم باشیم.
یکی از مهمترین بخش های جشــنواره فیلم فجر که هر ساله ارتباطی 
مســتقیم با شــوروحال میدانی این رویداد دارد، وضعیــت میزبانی از 
علاقه مندانی اســت که خارج از کاخ اصلی جشــنواره و در سینماهای 

مردمی به تماشای فیلم های راه یافته به این رویداد می نشینند.
پیش تر و دربــاره فرآیند پیش فروش بلیت های این دوره از جشــنواره 
و حذف یکی از ســامانه های فروش بلیت، نکاتی را مطرح کرده بودیم؛ 
فرآیندی کــه بنابر کســب اطلاع خبرنــگار مهر از هشــتم بهمن ماه 

به صورت رسمی کلید خواهد خورد.
با آغاز پیش فــروش بلیت های ســینماهای مردمــی چهل ویکمین 
جشنواره بین المللی فیلم فجر از هشــتم بهمن ماه مخاطبان می توانند 
براساس جدول بندی های صورت گرفته اقدام به تهیه بسته های مورد 
نظر خود کنند و به احتمال زیاد بلیت هایی که پیش فروش می شود فاقد 
نام فیلم ها خواهد بود و تنها زیرگروه، سینما و سانس نمایش فیلم ها بر 

روی آن ها قید شده است.
از نکات دیگر اینکه در این دوره از جشــنواره جــدول اکران فیلم های 
بخش های اصلی در ســالن اصحاب رســانه هم بــدون برگزاری آیین 
قرعه کشی نهایی می شــود و برهمین مبنا ترکیب و زمان بندی اکران 
فیلم ها در ســینماهای مردمی هم تا زمان پیش فروش بلیت ها معین 

نخواهد بود.
مخاطبان علاقه مند به تماشای فیلم ها براساس بسته های اعلامی اقدام 
به تهیه بلیت خواهند کرد اما به احتمال زیاد از ترتیب تماشای فیلم ها تا 

روز آغاز رسمی جشنواره بی اطلاع خواهند بود.
از آنجایی که فرآیند تولید برخی فیلم های متقاضی حضور در جشنواره 
طولانی تر از موعد مقرر اســت و احتمال تأخیر در رســیدن برخی آثار 
به جشــنواره به دلیل طولانی شــدن فرآیند فنی وجود دارد، به همین 
دلیل هم جدول مرتبط با سالن اصحاب رســانه و هم جدول مربوط به 
اکران های مردمی همزمان با آغاز رسمی جشنواره نهایی خواهد شد و 
ملاک چینش آثار هم برمبنای زمان رسیدن نسخه های نهایی فیلم ها 

به دبیرخانه خواهد بود.
در این زمینه قرار بر این اســت که بخشــی از ســینماهای مستقر در 
مرکز شــهر به جای میزبانی از مخاطبان مردمی به صنوف ســینمایی 
اختصاص پیدا کند و میزبانی از مخاطبان مردمی جشــنواره، بیشتر در 

پردیس های سینمایی متمرکز خواهد بود.

حالا باید دید هیأت انتخاب جشــنواره امســال که هنوز اسامی شــان 
به صورت رسمی اعلام نشده و در سکوت کامل خبری مشغول ارزیابی 
فیلم های متقاضی حضور در جشنواره هستند، چه ویترینی را برای این 
رویداد تدارک خواهند دید و استقبال مخاطبان از این دوره از جشنواره 
با توجه به نامشخص بودن جدول اکران های مردمی تا روز برگزاری، به 

چه میزان خواهد بود؟

ون« به صداگذاری رسید »جشن سربر
عوامل ســریال »جشن ســربرون« به تهیه کنندگی حسن نجاریان و 
کارگردانی مجتبــی راعی، این روزها مشــغول مراحل پــس از تولید 

هستند و با اتمام مراحل فنی این سریال روی آنتن می رود.
 سریال ۴۵ قسمتی جشن سربرون به سفارش ســیما فیلم تولید شده 
اســت و به روایت دوران مشــروطه می پردازد و عوامل این سریال، این 
روزها مشــغول کارهای پس از تولید شــامل صداگذاری، موســیقی، 

ویژوآل افکت )جلوه های ویژه( و تصحیح رنگ هستند.
تصویربرداری این اثر از مهر 9۸ در منطقه شــهریار شروع شد و دی ماه 

سال گذشته در شهرک غزالی به پایان رسید.
هنوز مراحل فنی این سریال تمام نشــده است و با اتمام کارهای پس از 

تولید، روی آنتن می رود.
سریال ۴۵ قســمتی جشن ســربرون به تهیه کنندگی حسن نجاریان 
و کارگردانی مجتبی راعی اســت. این مجموعه به سفارش سیما فیلم 

تولید می شود و به روایت دوران قبل از مشروطه می پردازد.
حسین محجوب، محمود پاک نیت، لاله اسکندری، فرخ نعمتی، قاسم 
زارع، میرطاهر مظلومی و رامین ناصرنصیــر از بازیگران این مجموعه 

تلویزیونی هستند. هنوز زمان پخش این سریال اعلام نشده است.
این سریال پنج بخش دارد که شرایط و فضای ایران را در زمان مشروطه 
و به قدرت رسیدن رضا خان نشان می دهد و به مرور وارد سال ۱۳۲۰ و 

رخدادهای تاریخی آن دوره می شود.
در خلاصه داستان جشن ســربرون آمده اســت: بهادر کدخدای ایل 
پوســان با کدخدای طایفه همسایه ســرخو رقابت و مخالفتی دیرینه 
دارد. مدتی اســت آتش کینه ها خاموش شده اســت تا اینکه سرخو با 
اعتماد به نفس به خواســتگاری دختری زیبا و کم ســن و سال بهادر 
جهان پســند می آید. غافل از اینکه قرار اســت مدتی بعد جهان پسند 
به عقد پسرعموش درآید. بهادر قاطعانه با این وصلت مخالفت می کند. 
زخم های کهنه ســرباز می کنند. هر دو طایفه از کدخدای خود حمایت 
می کنند. درگیری ابعاد بزرگتری می یابــد و بهادر تلاش بزرگی را آغاز 

می کند.

دختر اسپیلبرگ فیلم می سازد
 اســتیون اســپیلبرگ از ســاخت نخســتین فیلم بلند دخترش »با 

بودجه ای آبرومند« خبر داده است.
کارگردان دوئــل، ارواح خبیثه و خانــواده فیبلمن در خــلال گپی با 
جیسون بیتمن، ویل آرنت و شان هیز درباره طیف وسیعی از موضوعات 
مختلف اعم از خانواده، فیلم جدیــدش، کارگردانی و حتی درگیری او 
یک بازیگر جوان در اوایل زندگی گفت این که دخترش دســتری آلین 
اسپیلبرگ با بستن قراردادی برای اولین کارگردانی  خود، راه او را دنبال 
می کند »برای کل خانواده هیجان انگیز اســت«.اما این بیتمن بود که 
خبر ددلاین در ماه گذشته درباره دستری که قراردادی با شرکت تامین 
مالی و تولید فیلــم و تلویزیــون Thunder Road Films متعلق به 
 Four بازیل ایوانیک و اریکا لی بسته تا اولین کارگردانی خود را در فیلم
Assassins )And a Funeral( انجام دهد.پروژه ای که دستری قرار 
است آن را کارگردانی کند، بر اســاس فیلمنامه ای از رایان هوپر خالق 
 The Kingsman، Knives فهرست سیاه بوده و به عنوان ترکیبی از

Out و Succession توصیف می شود.

قاب

خریدار  برنامه سینمایی »هفت« با تمرکز 
بر اخبار، حواشــی و تحلیل های سینمایی، 
یک دهه اســت که از شبکه سه سیما پخش 
می شود اما بنا به تصمیم مدیران تلویزیون، 
حالا قرار است این برنامه به شبکه ای دیگر 
منتقل شــود؛ خبری که فعــلا در حد چند 
جمله باقی مانده و جزییاتــی در این زمینه 
اعلام نشــده اســت. با این همه پیش بینی 
می شود »هفتِ« جدید با تحولات اساسی 
از جمله تغییر در مجری و ســاختار همراه 

باشد.
برنامه ســینمایی »هفت«، ســال ۸9 و در 
دوران مدیریت علی اصغر پورمحمدی برای 
نخستین بار در شبکه ســه تولید شد. در آن 
زمان با توجه بــه موفقیت برنامــه »نود« با 
اجرای عادل فردوســی پور در حوزه ورزش، 
مدیران وقت تلویزیون چنین می پنداشتند 
که باید برنامه های چالشی مشابه این برنامه 
را در حوزه های دیگر تسری دهند؛ چنانچه 
به نود فرهنگی، نود اقتصادی و نود اجتماعی 
هم فکر می کردند.برنامه سینمایی »هفت« 
در آن زمان با چنین نگاهی شــکل گرفت. 
پورمحمــدی که حامی برنامــه »نود« بود، 
در نهایت رأی به ساخت »هفت« سینمایی 
داد و پــس از اینکــه این برنامــه در کوران 
تغییر مجریــان در خرداد مــاه 9۱ تعلیق 
شــد، پورمحمدی هم مهر ماه همان سال از 
تلویزیون رفت و مجیــد زین العابدین که تا 
همین چند روز قبل، مدیرعامل رودکی بود 

در آن زمان جانشینش شد.

فریدون جیرانی از 10 اردیبهشت 8۹ 
تا 22 اردیبهشت ۹1 هفت را اداره کرد

ســاخت »هفت« را برای نخســتین بار به 
فریــدون جیرانی ســپردند؛ کارگردانی که 
قبل از اجرای ایــن برنامه، تجربــه اجرا در 
برنامه های »دو قدم مانده به صبح« و »سی 
سال، ســی مجموعه« را در کارنامه داشت. 
مسعود فراســتی هم که در این سال ها کم 
برای تلویزیون حاشــیه درست نکرده است، 
از همان زمان مهره ثابــت نقدهای »هفت« 
بود و اتفاقا با شــروع برنامــه در کنار اجرای 
متفــاوت جیرانی، توانســتند هــم توجه 
علاقمندان سینما را به خود جلب کنند و هم 
صدای برخی ســازندگان فیلم ها، رسانه ها و 
مسوولان ســینمایی را درآورند. در نهایت 
چنانچه پیشــتر اشــاره شد، حاشــیه ها و 
فشار بر مدیران وقت صداوســیما به تعلیق 
»هفت« در خرداد ماه ســال 9۱ منجر شد 
تا پرونده »هفت« برای جیرانی بسته شود و 

محمود گبرلو بر صندلی اجرا بنشیند.

محمود گبرلو از ۹ تیر ۹1 تا خرداد ۹4 
اجرای هفت را بر عهده داشت

اما گبرلو )شایســته( که حالا چندســالی 

اســت اجرای نشست های جشــنواره فیلم 
فجر را عهده دار اســت، در آن زمــان هم با 
همان رویه محافظه کاری معروفش و بسیار 
متفاوت از شیوه جنجالی جیرانی، نتوانست 
رضایتمندی بیننــدگان را تامین کند و از 
طرفی »هفت« با آن مــدل ابتدایی که قرار 
بود »نودِ« جدید تلویزیون در حوزه فرهنگ 
و هنر باشد، فاصله گرفت. پس در فاصله ای 
کمتر از یک سال، فراستی با انتقاد از رویه ای 
که گبرلو در »هفت« پیش گرفته بود، از این 
برنامه خداحافظی و در گفت وگویی صریح با 
ایسنا تصریح کرد: »در جشنواره فیلم فجر، 
مجری برنامه »هفت« اعلام کــرد که قرار 
است نقد نرم برویم. من هم گفتم بفرمایید 

بروید، من نیستم.«
او همچنیــن در بخشــی از صحبت هایش 
خطاب به محمود گبرلو به کنایه گفته بود: 
»او یاد گرفته اســت چگونه جلوی دوربین 
بنشــیند و لنز دوربین ها را به طرف خودش 
بچرخاند. امیدوارم اعتماد به نفسش بیشتر 

شود!«
در آن زمــان علیرضا حائری کــه مدیریت 
اجرایی سری اول برنامه  سینمایی »هفت« 
را عهده دار بــود، درباره ی رفتن مســعود 
فراســتی از این برنامه اظهارنظــر جالبی 
را مطرح کرده بــود. او به ایســنا گفته بود: 
»فراستی در »هفت« نقش قهرمان منفی را 
بازی می کرد که تقابل را به اوج می رساند؛ نه 
اینکه با او چنین قرار گذاشته باشند و ملزم 
به این نقش باشــد ولی عملا چنین درآمد و 

اینگونه انتخاب شد.«

بهروز افخمی از 10 مهر ۹4 تا 7 خرداد 
۹۵ عهده دار برنامه هفت بود

با این همــه، شــیوه محافظــه کاری یا به 

تعبیــری بی طرفی گبرلو هــم پایانی برای 
حاشــیه ها و ثبات مجری »هفــت« نبود. 
با تغییر مدیران صداوســیما و تصمیم بر به 
حداقل رســاندن برنامه های زنده، »هفت« 
هم دستخوش تغییرات اساسی شد و مهمتر 
از همه، از ساختار برنامه ای زنده بیرون آمد. 
اینچنین بود که ســردبیری و اجرای برنامه 
را به بهروز افخمی ســپردند؛ او در آن زمان 
در توضیح اینکه چرا »هفــت« زنده نماند؟ 
چنین اظهار کرده بــود: »برنامه زنده همان 
برنامه بی طرف، گزارشــگر و جنجالی است 
و اینها هیچکدام کار من نیست. من مجری 
به آن معنا نیستم که بخواهم برنامه زنده را 
اداره کنم و دنبال این بگــردم که طوری از 

مخاطب سوال کنم که هُل شود.«
با آمــدن افخمی، مســعود فراســتی هم 
بازگشــت و مانند قبل مســئول بخش نقد 
برنامه »هفت« شد. او پس از بازگشت گفته 
بود که متر و معیارش همان معیارهای قبلی 
اســت. البته با توجه به تولیدی شــدن این 
برنامه، تاکید می کند که با کســی شوخی 

ندارد!
بر این اساس شــیوه اجرای متفاوت افخمی 
و حضور دوباره فراســتی، »هفت« را از آن 
فضای خنثی قبلی درآورد تا اینکه در نیمه 
اول ســال 9۵، زمزمه تغییــر در این برنامه 
ســینمایی بار دیگر به گوش برســد و دور 
ســوم برنامه »هفت«، تنها پــس از حدود 
۱۰ ماه تولید پایان یابــد. بهروز افخمی هم 
که به گفته خــودش در ایــن برنامه دنبال 
شــر می گشــت و می توانســت رکورددار 
ناراضی تراشــی در تلویزیــون به حســاب 
آیــد، صندلی ایــن برنامه را به همــراه یار 

جنجالی اش مسعود فراستی ترک گفت.
ســری چهارم »هفت« اما عمــری کوتاه تر 

داشت و حاشیه بسیار. مدیران وقت شبکه 
سه تصمیم گرفتند ویژه برنامه ای را در سال 
9۶ برای سی و ششمین جشنواره فیلم فجر 
روی آنتن بفرســتند و در اقدامی متفاوت 
پس از کش وقوس های فراوان برای انتخاب 
مجری مناسب، از یک فرد غیرمتخصص در 
حوزه ســینما یعنی رضا رشیدپور به عنوان 

مجری دعوت کردند.

رضا رشیدپور مجری سری 
چهارم هفت

در نخستین برنامه که بار دیگر به روال سابق 
زنده روی آنتن رفت، رشــیدپور از مجریان 
پیشین »هفت« یاد کرد؛ از فریدون جیرانی 
که »»هفت«  را پرقدرت آغــاز کرد و بنیان 
این برنامه را بســیار مســتحکم گذاشت«. 
همچنین محمــود گبرلــو و »دور بودن از 
حاشــیه های آزاردهنده«اش و البته بهروز 
افخمی و مسعود فراســتی و »چالش هایی 
که باعث شــدند ســینما در افکار عمومی 
به پدیده بســیار قابل لمــس و جذاب تر از 

همیشه تبدیل شود«.
رشیدپور همچنین این مســاله را بیان کرد 
که گویا مهــران مدیری قرار بــوده اجرای 
سری چهارم »هفت« را بر عهده بگیرد اما در 
نهایت قسمت نشــد که در این برنامه مقابل 

دوربین شبکه سه سیما بنشیند.
اما دیــری نپایید کــه »هفت« بــا اجرای 
رشــیدپور، درگیــر انتقادهای بســیاری 
شــد. چنانچــه رشــیدپور دو روز پس از 
تعارف های معمول برنامــه اول، انتقادها را 
چنین پاسخ داد: »بعضی می گویند مجری 
بی سواد اســت؛ اینکه کاملا مشخص است 
من هیچ وقت ادعای باســوادی نداشــتم. 
بنابراین هشت روز را با یک مجری بی سواد 

ســر کنید.« و گویی با این جملــه تکلیف 
مخاطبان هم مشخص شد و اینچنین سری 
چهارم »هفت« در کوتاه ترین زمان ممکن 

با رشیدپور به پایان رسید.
یک ســال بعد باز هم در ایام جشنواره فیلم 
فجر، تلویزیون تصمیم به ســاخت »هفت« 
گرفت و این بار هم به روش مرسوم گذشته؛ 
یعنی اســتفاده از یک کارگردان سینما در 
مقام مجریِ یک برنامه تخصصی سینمایی. 
بر این اســاس ۱۰ بهمن ۱۳9۷، هم زمان با 
ایام سی و هفتمین دوره جشنواره فیلم فجر 
سری پنجم »هفت« با اجرای محمدحسین 
لطیفی از شــبکه سه ســیما پخش شد. در 
ایــن دوره از برنامه برخلاف ســری قبلی، 
مسعود فراســتی، به برنامه بازگشت و میز 
نقد با حضور او به عنوان مجری ـ کارشناس 
روی آنتن رفت با این تفــاوت که برنامه در 
هر قسمت میزبان منتقدان مهمان هم بود 
که موضوعات مختلف را هدایت می کردند. 
هفت با لطیفــی و اجــرای لطیفش دوران 
نســبتا با ثباتی را طی کرد. آخرین قسمت 
این ســری، ۲۳ اســفند 99 بــه روی آنتن 
رفت و تا )۶ آذر ۱۴۰۰( قســمت جدیدی 
از برنامه پخش نشــد. اما سرانجام در همین 
تاریخ قسمت جدید به روی آنتن رفت و در 
چهلمین جشنواره فیلم فجر هم این برنامه 

ادامه داشت.
اما حالا در شرایطی که بســیاری از اهالی و 
علاقمندان ســینما، انتظار می کشیدند که 
ببینند در جشــنواره فجر چهــل و یکم آیا 
»هفت« به لحاظ گروه ســازنده و مجری با 
تحولی رو به رو خواهد شــد یا خیر، معاون 
ســیما در خبری درباره  این برنامه، همه را 
متعجب کرد. »هفت« قرار اســت بعد از ۱۰ 
سال از شبکه سه سیما کوچ کند و به شبکه 
نمایش برود. محسن برمهانی، معاون سیما 
می گوید از ابتدا خاســتگاه اصلی »هفت« 
شــبکه نمایش بوده اســت و در سال های 
بعد هم در همین شــبکه روی آنتن خواهد 
رفت اما از آنجــا که »هفــت« مثل برخی 
دیگر از برنامه های برِند تلویزیون در شبکه 
ســه تولید شــده بود، حال اینکــه چقدر 
می توانــد مخاطبش را در شــبکه ای دیگر 
نگه دارد، پرسشی اســت که گذشت زمان، 
پاســخگوی آن خواهد بود.ضمــن اینکه با 
اعلام نشــدن نام مجری جدید »هفت« در 
این پازل شــش نفره، حالا باید دید آیا بهتر 
اســت تلویزیون بار دیگر مانند سه مجری 
قبل، از یکــی از کارگردانان ســینما برای 
اداره »هفت« اســتفاده کند و یا به تجاربش 
در حوزه همــکاری با یــک روزنامه نگار و یا 
مجری چهره اما غیرمتخصص در امر سینما 
رجعت کند؛ پرسشــی که پاسخ به آن شاید 
از لابه لای همین متن و مــرور تجربه های 

گذشته پیدا شود.

 از سعید آقاخانی تا ده نمکی و حجازی فر

وز و ماه رمضان تلویزیون کدامند؟ سریال های آنتن نور
خریــدار  ســریال های »نــون خ۴« به 
کارگردانی ســعید آقاخانی، »رستگاری« 
ساخته ده نمکی و فصل دوم »آقای قاضی« 
جزو گزینه هــای احتمالی آنتــن نوروزی 
تلویزیون هستند. نسخه سریالی »موقعیت 
مهدی« با نام »عاشــورا« ســاخته هادی 
حجازی فر و فصل سوم »وضعیت زرد« هم 

ممکن است در جدول پخش قرار بگیرد.
 امســال دو مناســبت ملی و دینــی یعنی 
تعطیلات نوروز و ماه مبــارک رمضان با هم 
همزمان شده اند. در ســومین روز سال نو، 
هموطنان مان همگام با مسلمانان جهان به 
اســتقبال ماه مناجات و روزه داری می روند 
و خودشان را برای یک ماه عبادت و بندگی 
خالصانه آمــاده می کنند.صداوســیما هر 
ساله سریال های ویژه ای را برای دو مناسبت 
ماه رمضان و نــوروز تــدارک می بیند. بنا 
به سنتی نانوشــته بســیاری از بینندگان 
تلویزیون ســاعات بعد از افطار و شب های 
نوروز را با تماشای سریال های سیما سپری 
می کنند. امسال با توجه به همزمانی نوروز و 
ماه رمضان ماموریت تلویزیون سبک تر شده 
است. هر سال آنتن هر شبکه در نوروز و ماه 
رمضان به دو ســریال نیاز داشت و امسال با 

یک سریال ماموریت سیما انجام می شود.

نسخه سریالی فیلم »موقعیت مهدی« 
در شب های قدر

شــبکه یک برای نوروز و ماه رمضان ســال 
۱۴۰۲ دو ســریال را برای پخــش در نظر 
گرفته است. ســریال اصلی این شبکه فصل 
چهارم ســریال نون خ به کارگردانی سعید 
آقاخانی اســت که همزمان با شــروع سال 
نو روی آنتن مــی رود و پخش آن در ایام ماه 
رمضان نیز ادامه پیــدا می کند. پخش این 
سریال کمدی در شب های قدر به مدت پنج 

شب پخش آن متوقف می شود.
شبکه یک در این ایام احتمالا مینی سریال 

عاشــورا را روانه آنتن می کند که نســخه 
سریالی فیلم موقعیت مهدی به کارگردانی 

هادی حجازی فر است.
»عاشورا« از محصولات ســیما فیلم است 
که در زمــان تولید تهیه کندگــی آن را ابو 
الفضل صفری برعهده داشــت، اما در ادامه 
تهیه کنندگی پروژه بــه حبیب الله والی نژاد 
واگذار شد. در این ســریال موقعیت گردان 
عاشــورا در جنگ تحمیلی بــه فرماندهی 
شــهید مهدی باکــری روایت می شــود. 
هادی حجازی فر علاوه بر کارگردانی نقش 
شــهید مهدی باکری را هم در این سریال 
بازی می کند. وحیــد حجازی فر هم عهده 
دار نقش ســهید حمید باکری اســت. ژیلا 
شــاهی و روح الله زمانی دیگر بازیگران این 
فیلم- مجموعه هســتند.موقعیت مهدی 
سال گذشــته در چهلمین دوره جشنواره 
فیلم فجر روی پرده رفت و موفق شد سیمرغ 
بلورین بهترین فیلــم را از آن خودش کند. 
این اثــر نــوروز ۱۴۰۱ نیز به عنــوان یکی 
از فیلم هــای اکران عید روی پــرده رفت و 
توانســت در نهایت نزدیک به ۱۲ میلیارد و 

۵۰۰ میلیون تومان در گیشه بفروشد.

فصل چهارم »نون خ« پس از یک سال 
غیبت

پیش تولید فصل چهــارم مجموعه نون خ 
اواخر خرداد امســال به کارگردانی ســعید 
آقاخانی و تهیه کنندگی مهدی فرجی آغاز 
شــد. فصل از مجموعه نون خ به کارگردانی 
ســعید آقاخانی برای شــبکه اول ساخته 
شده اســت. »نون خ ۱« نوروز 9۸ از شبکه 
یک سیما روی آنتن رفت. ســری دوم این 
مجموعه طنز نیز ســال 99 پخش شــد و 
»نون خ ۳« نوروز ۱۴۰۰ از شــبکه اول روی 
آنتن رفت.ســعید آقاخانی به مانند فصول 
گذشــته علاوه بر کارگردانــی ایفاگر نقش 
نورالدین خانزاده اســت. در کنــار او هدیه 

بازوند، یدالله شادمانی، صهبا شرافتی، سید 
علی صالحی و… بــازی دارند.فصل چهارم 
ســریال »نون خ« آبان ماه در منطقه خجیر 
تهران وارد مرحله تصویر برداری شــد.این 
سریال در سه فصل در ســال ها ی ۱۳9۸، 
۱۳99 و ۱۴۰۰ با داســتان های متفاوت از 
شبکه یک سیما و شــبکه تماشا پخش شد 
و هر سه ســال پربیننده ترین سریال های 
نوروزی صدا و سیما بود. سال گذشته »نون 
خ« جزو غایب های شــبکه یک بود و همین 
موضوع اشــتیاق طرفداران ســریال برای 

تماشای آن را بیشتر می کند.

»آقای قاضی« به فصل دوم می رسد
سریال »آقای قاضی« داستان قضاوت های 
یک قاضــی در دادگاه را روایت می کند که 
تمام موضوعات مطرح شده در آن بر اساس 
واقعیت اســت. این ســریال با هنرمندی 
بهزاد خلــج، کارگردانی ســجاد مهرگان و 
تهیه کنندگــی احمد شــفیعی روی آنتن 

شبکه دو سیما رفت.
ســجاد مهرگان کارگردان مجموعه آقای 
قاضی در برنامه رادیویی استودیو هشت به 
تشریح سری جدید این مجموعه پرداخت. 
به گفته وی احمد شــفیعی تهیه کننده اول 
اثر بود که زحمات بســیاری کشید و محمد 

تنکابنی تهیه کننده جدید اثر است.
این کارگــردان اضافــه کرد: ما در ســری 
اول درگیــری زیادی با مســائل بودجه ای 
داشتیم. این ســریال طبق آمار صداوسیما 
حدود ۲۰ میلیون مخاطب داشت و این در 
حالیســت که بودجه اش یک هشتم بودجه 
سریال های مرسوم اســت و بازیگر شناخته 
شده ای نداشــت. با این حال »آقای قاضی« 
به خاطر قصه گویی توانست مخاطب زیادی 
را جلب کنــد و امیدواریم در ســری جدید 

بتوانیم مخاطب بیشتری داشته باشیم.
مهرگان تصریح کرد: ما در سری دوم داریم 

سعی می کنیم نقاط ضعف را برطرف کنیم. 
در ســری اول گاهی درام قوی داشتیم الان 
روی تعلیق های داســتانی بیشتر سرمایه 

گذاری می کنیم. 

وضعیت شاید زرد شود
فصل ســوم وضعیت زرد هم ممکن اســت 
در جدول پخش نــوروزی شــبکه دو قرار 
بگیرد. در فصــل اول وضعیت زرد شــاهد 
داســتانی بودیم که محوریت آن اخراج یک 
مهندس طراح ســانتریفیوژی از ســازمان 
انرژی اتمی بود و داستانک های دیگر حول 
محور این قصه می گشــت. بیان موضوعاتی 
با درون مایه اجتماعــی، اقتصادی و مجازی 
با زبان طنــز نیز در بطن داســتان های این 
سریال قرار دارد.خط داستانی این سریال، 
دارای رگه های سیاســی است و خط قصه و 
شخصیت های آن شــامل شش شخصیت 
)کاراکتــر( محوری اســت کــه هرکدام از 
شخصیت ها، داستان و رگه هایی مخصوص 
به خود دارند. مهران رجبی، مریم سعادت، 
زین العابدین تقی پور، بهار داورزنی، حسام 
خلیل نژاد، آرش ماهان کیا و مهدی رضایی 

بازیگران اصلی فصل دوم این سریال بودند.
زمزمه هایی مبنــی بر پخش مهیــار عیار 
ساخته سیدجمال سیدحاتمی در ایام نوروز 
نیز شنیده می شد. بهروز مفید، تهیه کننده 
ســریال در گفت وگو با خبرنگار ایرنا ضمن 
تکذیب این خبر گفت سریال قطعا به آنتن 

نوروز نخواهد رسید.

»رستگاری« ده نمکی در شبکه سه
سریال ۳۰ قســمتی رســتگاری در گونه 
)ژانر( ماورایی به تهیه کنندگی و کارگردانی 
مسعود ده نمکی احتمالا ایام نوروز از شبکه 
سه پخش شــود.متن این ســریال توسط 
حسن وارسته نوشته شده است. نام وارسته 
در نگارش ســریال هایی چــون پایتخت، 
دودکش، علی البدل، دیوار بــه دیوار و بچه 
مهندس به چشــم می خورد و حالا طراحی 
و سرپرســتی فیلمنامه، در سریال ماورایی 
»رســتگاری« به کارگردانی مســعود ده 
نمکی را عهده دار شــده است.رســتگاری 
در گونه ماورایی و معناگرا ســاخته می شود 
و می توانــد خاطره آثاری چــون اغما و روز 

حسرت سیروس مقدم را زنده کند.
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حق با رئیس فدراسیون فوتبال فرانسه بود!
عابد اکبــری  در هفته هــای اخیــر، اظهــارات تحقیرآمیز رئیس 
فدراســیون فوتبال فرانســه، نوئل لوگرائه، علیه بازیکن اســطوره ای 
سابق و مربی فعلی فوتبال فرانســه، زین الدین زیدان یا زیزو، و سپس 
عذرخواهی لوگرائه، به عناوین اصلی بســیاری از روزنامه های فرانسه و 

جهان تبدیل شد.
این قائله  که رئیس فدراســیون فوتبال فرانســه را تا پای اســتعفا برُد، 
وجود شــکاف های اجتماعی لاینحلی را در فرانسه به نمایش می کشد 
که ناگهان برای دقایقی از زبان پیرمردی هشــتاد ســاله افشا می شود 
و ســپس در هیاهوی تبلیغات دولت که ادعای خدمــت به مهاجران و 

نسل های بعدی آنان را دارد گم می شود.
پس از اظهــارات لوگروئه، شــبکه های اجتماعی در فرانســه واکنش 
منفی شدیدی را بازتاب دادند. فرانســوی ها تصریح کردند زیدان برای 
فوتبال، فرانسه و فرانســوی ها مهمتر از نوئل لوگرائه است. جایگاه او به 
عنوان رئیس فدراســیون فوتبال امری قراردادی است که فقط تا پایان 
سال ۲۰۲۴ ادامه دارد، اما زیدان تاریخ ســاز فرانسه و چهره ای ابدی و 
بدون تاریخ انقضا برای فرانسه است. پرســش این جاست که اگر واقعاً 
چنین اســت، چرا این اولین بار نیســت که یک فرد مانند زیدان با تبار 
غیرفرانسوی و دارای جایگاه بالای اجتماعی در جامعه فرانسه این گونه 
مورد هجمه واقع می شود و به احتمال بسیار این آخرین بار هم نخواهد 

بود؟
پاسخ آن است که دولت و فرانسویان دوسوش )افرادی با تبار فرانسوی/

بدون اجداد خارجی(، حامی نگاه مهاجرتی هستند که در آن مهاجران 
را به عنوان افرادی برای حضور در جامعه فرانسه می پذیرند، اما در درون 
خود آن ها را افرادی برای کشــته شــدن در جنگ ها، قربانی  شدن در 
طبقات پایین اجتماعی، به عنوان خدمتکار و کارگر و در مشاغل سخت 
و پســت اجتماعی می پذیرند. این برده داری نوین،  تاریخچه هم برای 
خود دارد. اصطلاح دوســوش که تعاریف متفاوتی دارد و مشمول هیچ 
استاندارد یا اجماع علمی نیست، تا آن جا که کاربرد آن نیز محل مناقشه 
اســت، اولین بار از نظر تاریخی توسط راســت افراطی فرانسوی از آغاز 
قرن نوزدهم استفاده شــد، این عبارت گاهی اوقات علیرغم بحث هایی 
که در زمینه موضوع ادغام اجتماعی، جامعه گرایی و چندفرهنگ گرایی 

در فرانسه وجود دارد به کار می رود.
چه باور کنیم یا نه، فرانســه دوســوش یک نهاد زنــده و پویا در درون 
جامعه فرانسوی است که حتی در بســیاری از مواقع موفق شده است 
مهاجران را نیز در خود جذب کند. ذکــر این نکته بار دیگر اهمیت دارد 
که دوسوش ، ضدمهاجرتی نیست، ضدمهاجران است. مهاجران اجازه 
دارند در جامعه فرانسه باشــند، بدون این که نمادهای فرهنگی خود را 
حمل کنند، تبلیغاتی از فرهنگ های بیگانه با فرانســه باشــند و بدون 
این که به جایگاهی برســند و خود به نمادی از موفقیت در فرانسه برای 
جامعه ای غیرفرانسوی تبدیل شوند. اســاس پناهجویی و مهاجرت از 
دید اروپا و نه فقط فرانســه، همانگونه که جوزف بورل چندی پیش در 
اظهارات خصوصی مطرح کرد، این اســت که مهاجــر بپذیرد از جهنم 
به بهشت قدم گذاشته اســت. یعنی آن  اندازه زندگی در خارج از جزیره 
اروپا، وحشــی و بربر اســت که یگانه تمدن قابل قبول بشری، اروپایی 
است. موجودی که از این »جنگل وارد بوستان« اروپایی می شود، باید 
آگاه باشد نه فقط از سگ ها و گربه های اروپایی، بلکه از یک کیف مارک 

شنل یا کمربند لویی ویتون اهمیت کمتری دارد.
این نگاه راست افراطی در بسیاری از مقامات فرانسوی علیه مهاجران 
دیده می شود. به نظر می رسد مهاجران هیچ زمانی به عنوان شخصی 
فرانسوی پذیرفته نمی شــوند، حتی اگر زیدانی باشــند که یکی از 
پرافتخارترین ورزشــکارانی اســت که زیر پرچم فرانسه بازی کرده 
است. درست به همین علت اســت که اظهارات اخیر مکرون را شاهد 
بودیم که قاطعانه گفت حاضر نیســت به خاطر استعمار و کشتارهای 
گســترده به دســت  عمال فرانســوی ها در الجزایــر از آن ها »طلب 
بخشــش« کند، درعوض تلاش می کند ســوءتفاهم ها در روابط دو 

کشور برطرف شود. 
معلوم نیســت چگونه می توان بــه حال حاضر پرداخــت، درحالی  
که جنایــات فرانســه در جنگ الجزایــر به نوبه خــود جای بحث 
دارد؟ تکلیف همین شــخص زیدان و همگنان او که پدرانشــان در 
سیاست های ضدبشری فرانسه بی وطن و در مرزها بلاتکلیف شدند 

چه می شود؟
استعمار ۱۰۰ ساله فرانسه در الجزایر و جنگ وحشیانه ۱9۶۲-۱9۵۴ 
برای اســتقلال، زخم های عمیقی بر جای گذاشــته است که مکرون 
در دوران حرفه سیاســی خود گاه این زخم ها را تحریــک و گاه ترمیم 
کرده است. در سال ۲۰۱۷، ماکرون، کاندیدای وقت ریاست جمهوری، 
اشغال فرانسوی الجزایر را »جنایت علیه بشریت« نامید. سپس در سال 
۲۰۲۰، متعاقب گزارشی که از بنجامین استورا، مورخ فرانسوی دریافت 
داشت، توصیه کرد اقدامات بیشــتری برای آشتی دادن دو کشور انجام 
شــود و در عین حال »توبه« و »عذرخواهی« را رد کرد. در سال ۲۰۲۱، 
در آخرین اعتراف پاریس به جنایات دوران استعمار، مکرون برای اولین 
بار اعتراف کرد ســربازان فرانسوی یک شــخصیت برجسته استقلال 
الجزایر را به قتل رســاندند و ســپس مرگ او را پنهان کردند، اما رهبر 
فرانسه همزمان این ســؤال را نیز مطرح کرد که آیا الجزایر قبل از اینکه 
مستعمره شــود به عنوان یک ملت وجود داشته اســت یا خیر که این 

گفته، خشم الجزایر را برانگیخت.
باید گفت بیشتر مســئولان فرانســوی به اظهارات رئیس فدراسیون 
فوتبال و حرف های مکرون درمورد الجزایری هــا اعتقاد دارند و رئیس 
فدراسیون نباید اســتعفا دهد چون تمامی مقامات فرانسوی مشابه او 

فکر می کنند. 
ریشــه های راســت افراطی جزئی جداناشــدنی از فرانسه دوسوش 
شــده اســت. درحالی که مهاجران الجزایری، کوچنــدگان اجباری 

سیاست های دیروز فرانسه هستند. 
الجزایر و فرانســه روابط پایدار خود را از طریق مهاجرت، مشــارکت 
در مناقشه اســتقلال و بازگرداندن مهاجران فرانسوی پس از جنگ 
حفظ کرده اند و همه موضوعات بین دو کشــور، بر زندگی بیش از ۱۰ 
میلیون نفر الجزایری که امروزه در فرانسه زندگی می کنند تأثیرگذار 

است. 
ضمن آن که در دنیای فراموشــکاری که ســهم بی نظیر مهاجران 
در توسعه اقتصادها اغلب با این تصور کلیشــه ای پوشانده می شود 
که مهاجران بیشتر از آنچه در کشــور مقصد انجام می دهند کمک 
دریافت می کنند، آخرین جــام جهانی فوتبال مُهــر پایانی بر این 
روایت نخ نما و خســته کننده زد و بار دیگر ثابت کرد مهاجرت باید 
مورد قدردانی قــرار گیرد نه آن که ترس کشــورهای مهاجرپذیر را 

برانگیزد.
لوگرائه یا دیگری، زیدان یا مهاجر دیگــری. امروز آخرین باری نخواهد 
بود که شکاف های اجتماعی فرانسه ای که مدیون تلاش مهاجران است 
برای لحظه ای از پرده بیرون می افتد. باید گفت تا زمانی که افراط گرایی 
راست و خشونت های آن در لایه های سیاسی و اجتماعی فرانسه وجود 

دارد، باز هم شاهد این منازعات خواهیم بود. 
منازعاتی که در دگردیسی جدید خود موجب می شوند حتی مهاجران 
در فرانسه با ابتلا به ازخودبیگانگی، کشورهای مبدأ را جنگل بپندارند، 
فرانسه و اروپا را بهشت و به راست افراطی برای کاهش شمار مهاجران، 
به ویژه مسلمانان شمال آفریقا رأی دهند تا »فرانسه شان« آن گونه که 
هست، آن گونه که مدافع حقوق بشــر و آزادی هایی نظیر حق انتخاب 

محل سکونت است باقی بماند. 
این فقط سطحی از یک فاجعه سقوط انســانی است که چون در درون 

آن نیستیم از ابعاد آن بی اطلاعیم.

میدان

بازیکن پیشین تیم های اســتقلال و سپاهان می گوید 
تقابل آبی پوشان پایتخت و زردپوشان اصفهانی، تقابل 
کم گلی خواهد بود.حسن اشــجاری، بازیکن پیشین 
دو تیم اســتقلال و ســپاهان، درباره تقابل آبی پوشان 
پایتخت مقابل زردپوشان اصفهانی در هفته شانزدهم 
رقابت های لیگ برتر اظهار کرد:  سپاهان پس از شروع 
خوبی که از ابتدای لیگ داشــت، چند بازی را مساوی 
کرد و موفق نشــد نمایش ایده آلی از خود ارائه دهد اما 
این تیم در ادامه کار خود توانســت در چند هفته اخیر، 

فوتبال خوبی ارائه دهد و نتایج مطلوبی را رقم بزند.
او درباره شرایط آبی پوشــان پایتخت خاطرنشان کرد: 
استقلال شــرایط مطلوبی در لیگ برتر ندارد اما با برد 
در جام حذفی، توانســت مقداری وضعیت خود را بهتر 

کند. وقتی پس از یک باخت مقابل تراکتور، 
حرف از تغییر سرمربی می شود، این تنش به 
تیم منتقل می شــود و این باعث می شود تا 
تیم ضربه ببیند. اگر بازهم اســتقلال نتیجه 

نگیرد، شاید بازهم شاهد این مسائل باشیم.
اشــجاری ادامه داد: اتفاق خوبــی که برای 
اســتقلال رقم خورد، پیروزی این تیم مقابل 

تراکتور در رقابت های جام حذفی بود. سپاهان در حال 
حاضر آرامش خوبی دارد و ســرمربی دارد تفکراتش را 
دنبال می کند. فکر می کنم به دلیل حساســیت بالایی 
که این بازی دارد، شــاهد بازی پرگلی نباشیم و تیمی 
برنده میدان است که بتواند خود را از فشار بازی بیرون 

بیاورد و از فرصت ها و موقعیت های خود استفاده کند.

بازیکن پیشین ســپاهان درباره شرایط فنی 
زردپوشــان اصفهانی تاکید کــرد: طبیعی 
است که ســپاهان در زمین خودش همیشه 
خطرناک است و به دنبال نتایج خوب است. 
شهریار مغانلو با عملکرد خود، زنگ خطری 
برای همه تیم ها به شــمار می آید. با توجه به 
دفاع استقلال، فکر می کنم آبی ها روز سختی 
مقابل خط حمله سپاهان خواهند داشت. استقلال در 
خط حمله هم شرایط خوبی دارد  و مهدی قایدی هم از 

نفرات موثر تیم است.
اشــجاری درباره پیش بینی خود از شــرایط بازی این 
دو تیم گفت:  احتیاط در دســتور کار دیدار اســتقلال 
و سپاهان است. فکر می کنم اســتقلال بیشتر محتاط 

باشد. ســپاهان در زمین خودش دوست دارد هجومی 
بازی کند و طبیعتا اســتقلال در وهلــه اول برای گل 
نخوردن می آیــد اما این ها دلیل نمی شــود که نتیجه 
بازی، به نفع تیمی باشــد که قرار است هجومی بازی 

کند.
او در پاسخ به این سوال که آیا این بازی می تواند سکوی 
پرتابی برای تعیین مدعیان اصلی قهرمانی رقابت های 
لیگ برتر باشد؟ گفت: در این فصل از رقابت های لیگ 
برتر، ما به جای مثلت، مربع قهرمانی داریم. به نظر من 
گل گهر، سپاهان، پرسپولیس و اســتقلال از مدعیان 
قهرمانی هســتند و شــاید تا هفته های پایانی شاهد 
مشخص نباشد که چه تیمی عنوان قهرمانی مسابقات 

به دست می آورد.

استقلال

خریدار  برآورد مالــی صورت گرفته برای 
تکمیل پروژه های ورزشــی و مقایسه آن با 
جدیدتریــن بودجه مصوب بــرای ورزش 
کشــور نشــان می دهد که فاصله به قدری 
زیاد است که گویا این پروژه ها هیچ وقت به 

سرانجام نخواهد رسید.
پروژه های ورزشی و تکمیل و بهره برداری از 
آنها همواره از موضوعات درجه یک پیرامون 
وزارت ورزش و مدیــران ایــن وزارتخانــه 
بوده اســت طوریکه بخش قابل توجهی از 
گزارش عملکرد آنها به بهانه مناســب هایی 
مانند هفته دولت و ایــام دهه فجر را به خود 

اختصاص می دهد.
مهمتر اینکه همه ســاله بخشی از بودجه 
ورزش تحت عنــوان بودجــه عمرانی به 
این پروژه ها اختصاص داده می شــود تا 
شاید هزینه شدن به جا و به موقع آنها، در 
نهایت دستاوری شود برای دولت و وزارت 
ورزش آن، بــا همه اینها و بــا وجود اتخاذ 
تصمیماتی مانند »توقف کلنگ زنی های 
جدید« که می توانست حکم کاتالیزور در 
به سرانجام رســیدن دیگر پروژه های در 
دستِ ساخت داشته باشد، طی سال های 
اخیر هیچ وقت آمار پروژه های نیمه تمام 
کشور به »صفر« نرســید و حتی نصف هم 

نشد.
از طرفی تــورم و افزایش سرســام آور 
هزینه ها، به صورت متوالی رشــد مداوم 
ســرمایه های لازم بــرای تکمیل پروژه 
های ورزشی کشــور را موجب می شود 
طوریکه ســال هاســت مدام بــر اعتبار 
لازم بــرای تکمیل و افتتــاح این پروژه 
ها اضافه می شــود در حالیکه این هزینه 

ها تا به امروز نه تنها تامین نشــده، بلکه 
به نظر می رســد با افزایشــی که داشته 
تامین هم نخواهد شــد بــه خصوص که 
این رقم اصلا در پیمانه بودجه ورزشــی 

نمی گنجد.
یک حساب سرانگشتی میان اعتبارات لازم 
برای اختصاص پیدا کردن بــه پروژه های 
نیمه کاره و حداکثــر بودجه ورزش گویای 
این مســئله اســت که فاصله میان آنها به 
قدری زیاد است که بعید است زمانی به هم 
برسند و این عدم تحقق وعده وعیدها برای 
تکمیل، افتتاح و بهره برداری از همه پروژه 

های ورزشی کشور.

۵2 هزار میلیارد برای پروژه های 
ورزشی

زمان آغاز بــه کار دولت ســیزدهم، وزارت 
ورزش با چالش بیش از ۶ هــزار پروژه نیمه 
کاره مواجه بود که تا به امروز با صرف هزینه 
۷۰۰ میلیاردی تعداد آنها را به ۴ هزار و ۱۳۰ 
پروژه رسانده اســت اما برای تکمیل و بهره 
برداری از پــروژه های باقــی مانده هم ۳۲ 

هزار میلیارد تومان بودجه لازم است.
یکــی از مســئولان وزارت ورزش و جوانان 
در اظهارات اخیر خود به این مســئله اشاره 
داشــت. وی در عین حال تاکید داشت که 
شرکت توســعه و نگهداری اماکن ورزشی 

هم ۲۵ پروژه بزرگ در دســت دارد که برای 
آنها نیازمنــد بودجه ۲۰ میلیــارد تومانی 

است.
بدین ترتیب در مجموع ۵۲ هــزار میلیارد 
تومان نیاز اســت برای اینکه پروژه هایی که 
سال های از کلنگ زنی آنها گذشته، مراحل 
تکمیــل و بهره بــرداری خود را بــه پایان 
برسانند این در حالی اســت که بودجه کل 

ورزش با این رقم فاصله زیادی دارد.

 پروژه هایی که هیچ وقت تکمیل 
نمی شوند

یک هزار و ۵۷۱ میلیــارد و ۱۰۶ میلیون و 

۷۰۰ هزار تومان بودجه کل ورزش کشــور 
برای ســال رو به پایان بود اما اعتبار جدید 
ورزش بــا رشــد ۱۱ درصــدی در لایحه 
اعتبارات ســال آینده به یک هــزار و ۷۵۴ 
میلیارد و ۱۵۷ میلیــون و ۸۰۰ هزار تومان 

رسیده است.
این حداکثر بودجه پیش بینی شــده برای 
کل ورزش اســت که تمام فعالیت های ریز 
و درشــت وزارت ورزش، شــرکت توسعه، 
کمیته ملی المپیک، فدراسیون ها و .... را در 
برمی گیرد. این بودجــه در دو بخش جاری 
و عمرانی هزینه می شــود که ســهم بخش 
عمرانی فقط ۴۶۵ میلیــارد و 9۷ میلیون و 

۸۰۰ هزار تومان است.
با این حال اگــر کلِ بودجــه ورزش را هم 
برای بخش عمرانی و صرفــا تکمیل پروژه 
های ورزشــی اختصاص داده شــود بازهم 
رقم مصوب بــا آنچه برای ادامه ســاخت و 
ســاز پروژه ها پیش بینی شده است، فاصله 
خیلی زیادی دارد. باید ســال های متوالی 
بودجه ورزش به صــورت انحصاری و بدون 
هیچ هزینه دیگری، صرفِ پروژه ها شــود، 
تازه شاید اگر تورم هم همراهی کند و بیشتر 
از این پیشتازی نداشته باشــد بتوان در به 
سرانجام رساندن وضعیت بلاتکیف پروژه ها 
امیدوار شــد که در عمل این امر غیر ممکن 
اســت چراکه نه می توان ورزش را تعطیل 

کرد و نه جلودار تورم بود.
با این اوصاف به نظر می رسد پروژه هایی که 
بدون در دوره های مختلف بدون هیچ آینده 
نگری و صرفا برای پـُـر کردن کارنامه کاری، 
کلنگ زنی شــدند هیچ زمان بــه تکمیل و 

قابل بهره برداری نخواهند شد.

 گل نخوردن، اولویت اول استقلال مقابل سپاهان

VAR فدراسیون در نقش معامله گر

نامه عجیب مهدی تاج به ۱۶ مدیرعامل
خریدار  رئیــس فدراســیون فوتبال در 
نامه ای بــه مدیران عامل ۱۶ باشــگاه لیگ 
 VAR برتری ضمن معرفی شرکت خارجی
و نماینده این شــرکت در ایران، از باشگاه ها 
خواسته است نســبت به تامین اعتبار این 

تکنولوژی اقدام کنند!
 )VAR( بحث ورود کمــک داور ویدئویی 
به فوتبال ایــران در ســالهای اخیر یکی از 
ســوژه های مهم داوری به ویژه برای لیگ 
برتر بوده اســت اما فدراســیون فوتبال با 
روســای مختلف خود در این چند ســال، 

نتوانست این پروژه مهم را اجرایی کند.
این موضــوع حتــی هشــدارهای فیفا را 
نســبت به احتمال حــذف داوران ایران از 
مســابقات بین المللی به دلیل عدم آشنایی 
و کار با VAR را به دنبال داشــت؛ آن هم در 
شــرایطی که این تکنولوژی در کشورهای 
مختلف جهان و آسیا راه اندازی شده و مورد 

استفاده قرار گرفته است.
این امــر در برنامه های انتخاباتی روســای 
فدراســیون در دو دوره اخیــر یعنی زمان 
شهاب الدین عزیزی خادم و مهدی تاج هم 
پررنگ بود. تــلاش و اقدامات عزیزی خادم 
برای اســتفاده از VAR بی نتیجه ماند و به 
او اتهاماتی علیه امنیت ملــی از این طریق 
زده شد؛ اتهاماتی که البته عزیزی خادم در 
آخرین مصاحبه تلویزیونی خود مدعی شد 

در دادگاه از آنها تبرئه شده است.

نامه تاج به باشگاه های لیگ برتر و 
معرفی شرکت خارجی

حالا و بــا بازگشــت دوباره مهــدی تاج به 
فدراســیون، اقدامات راه اندازی VAR به 
شکل دیگری جلو رفته است. پیگیری های 
خبرنگار مهر نشــان می دهد تاج در نامه ای 
به ۱۶ تن از مدیران عامل باشگاه های لیگ 
برتر ضمــن معرفی یک شــرکت خارجی 
و نماینده آن در داخل کشــور، از باشگاه ها 
خواسته است تا نســبت به انجام فرایند راه 
اندازی VAR و تــدارک بودجه لازم، اقدام 

کنند.
در نامه مهدی تاج کــه در تاریخ ۱۸ دی ماه 

تنظیم شده، آمده اســت: »یکی از برنامه ها 
در جهت استانداردســازی و رشد و توسعه 
فوتبال الزام به تجهیز ورزشــگاه های لیگ 
برتری به کمــک داور ویدئویــی به عنوان 
یک پروزه ملی در دســتور کار قرار دارد که 
عدم اجــرای آن موجب خســارات جبران 
ناپذیری به فوتبال کشــور در ســطح بین 
المللی خواهد شد. لذا ضمن معرفی شرکت 
»چشــم انداز ارتباط« به عنــوان نماینده 
شــرکت EVS که مــورد تاییــد فیفا نیز 
می باشد به عنوان مجری فروش و نصب و راه 
اندازی پروژه VAR ضمن پیگیری مستمر 
جهــت انجــام فرایند مربوطــه و تخصص 
اعتبار لازم نسبت به اجرای هرچه سریع تر 

این پروژه اقدامات عاجل صورت پذیرد.«

شرکت EVS چیست؟
شــرکت EVS یکی از شــرکتهای معروف 
و شناخته شــده در زمینه تولید تجهیزات 
الکترونیکی پخش و انتقال تصویر است که 
در ســال ۱99۴ در کشــور بلژیک تاسیس 

شده است.
این شــرکت بعد از جدی شدن بحث کمک 
داور ویدئویی در فوتبال، فعالیت خود را در 
این بخش آغاز کرد و توانست تاییدیه های 
لازم را از فیفا دریافت کند. گفته می شــود 
پروژه VAR در کشــورهایی چون اسپانیا، 
دانمارک، لهســتان، مصر و… از سوی این 

شرکت پشتیبانی می شود.

ابهامات عقد قرارداد با شرکت بلژیکی
فدراســیون فوتبال هنوز مشــخص نکرده 
اســت که قرارداد با شــرکت EVS به چه 
شکلی اســت و مفاد این قرارداد شامل چه 
مــواردی می شــود. مهمتر از همــه اینکه 
همکاری با این شــرکت، چه مقدار هزینه 
برای باشــگاه ها و فوتبال ایــران به دنبال 
خواهد داشــت. پیگیری های خبرنگار مهر 
هم نشان می دهد فهرست قیمت ارایه شده 
به فدراســیون فاقد لیست قیمت تجهیزات 
رادیویی، نرم افزارهــای تخصصی و قیمت 
و مشــخصات خدمات آمــوزش و اجرای 

سیستم VAR می باشد.
علاوه بــر ابهاماتــی دربــاره فعالیت های 
سیاســی این شــرکت و بحث تحریم ها و 
گرفتن مجوزهای لازم، گفته می شــود در 
جلســه مناقصه انتخاب VAR پاکت سایر 

شرکتها به جز EVS باز نشده است.

افشاریان: EVS مورد تایید نهادهای 
نظارتی است

در حالی که نامه مهدی تــاج برای معرفی 
شــرکت EVS به باشــگاه ها مربــوط به 
هفته های اخیر اســت اما خداداد افشاریان 
رئیس کمیته داوران در شهریورماه امسال 
نام این شــرکت را رســانه ای کــرده بود. 
افشــاریان در مصاحبه ای تاکید کرده بود 
که همکاری با این شــرکت مشــکل و مانع 
قانونی و امنیتی ندارد.رئیس کمیته داوران 
در بخشی از مصاحبه اش گفته بود: »شاید 
اوایل سخت باشــد چون باید آزمون و خطا 
داشته باشــیم اما تلاش می کنیم که آنچه 
شایســته اســت اتفاق بیفتد و جشن تولد 
VAR را در کشــور بگیریم. نام این شرکت 
EVS اســت و مــورد تایید صداوســیما و 

مجموعه نهادهای نظارتی کشور است«.

EVS قبل از عقد قرارداد به فیفا 
معرفی شد؟

یکی دیگر از مســائلی که نیازمند شــفاف 
ســازی اســت، نحوه و زمان عقد قرارداد با 
شرکت بلژیکی است. پیگیری های خبرنگار 
مهر نشان می دهد فدراسیون فوتبال پیش 
از آنکه با این شرکت قرارداد امضا کند، آن را 
به عنوان نماینده VAR ایران به فدراسیون 
جهانــی فوتبال معرفی کرده اســت آن هم 
در شــرایطی که تضامین و تعهدات لازم از 

EVS گرفته نشده است.

 EVS بررسی پروژه های نماینده 
در ایران

همانطور که در نامه مهدی تاج به باشگاه ها 
ذکر شده بود، شرکت »چشم انداز ارتباط« 
نماینده EVS در ایران معرفی شــده است. 

چشم انداز ارتباط شرکتی است که دفتر آن 
در تهران بوده و در پروژه های کلان و بزرگ 

ایران حضور داشته است.
نگاهی به ســایت این شــرکت حکایت از 
همکاری در پروژه هایی چون فولاد مبارکه 
سپاهان، فولاد خوزستان، مخابرات تهران، 
راه آهــن و… در بخش هــای مختلــف از 
جمله نصب دوربین های مداربســته، نصب 
و راه اندازی پورتهــای اینترنتی و… دارد. 
فدراســیون باید در این زمینه هم شــفاف 
سازی کند که این شرکت چطور و بر اساس 
کدام معیارهــا به عنوان نماینده شــرکت 

EVS معرفی شده است.

چرا باشگاه ها باید هزینه VAR را 
پرداخت کنند؟

رئیس فدراســیون ایران در نامــه خود به 
باشــگاه های لیگ برتری از آنها خواســته 
 VAR است که اعتبار لازم برای راه اندازی
را تامین کنند. ســئوال این اســت که چرا 
باشــگاه ها که صاحب کمترین درآمدهای 
ممکن از حــق پخش، تبلیغــات محیطی، 
بلیت فروشــی و… هســتند باید از جیب 
خودشــان برای راه اندازی یک تکنولوژی 
هزینه کنند.این در حالی است که به عنوان 
مثال در کشوری مثل پرتغال در اروپا هزینه 
راه انــدازی VAR با فدراســیون فوتبال 

این کشور بوده اســت. VAR در این کشور 
چند سالی اســت که در این کشور اروپایی 
در حال کمک به داوران اســت و حتی قرار 
بود امســال برای لیگ دســته دوم پرتغال 
هم مورد استفاده قرار بگیرد. پیگیری های 
خبرنگار مهــر از روزنامه نــگاران پرتغالی 
نشــان می دهد فدراســیون و لیگ پرتغال 
هزینه های راه اندازی VAR را تقبل کردند 
تا از تکنولوژی های روز فوتبــال دنیا عقب 

نمانند.

فدراسیون فوتبال در نقش معامله گر؟
یــک نکته عجیــب دیگــر این اســت که 
فدراســیون فوتبــال ایــن نامــه را برای 
اسپانســرهای باشــگاه ها هم ارسال کرده 
اســت و چون خــودش مســتقیم در این 
فرایند ورود نکــرده، در نقــش معامله گر 
ظاهر شــده اســت. اگر این مورد را در کنار 
 ،EVS مسائلی چون گران بودن تجهیزات
بلااستفاده شدن دستگاه ها برای باشگاه ها 
در صورت عدم تمدید ســالیانه لایسنس، 
اقدامات یکباره شــرکت بلژیکی در تحریم 
بعضی از کشورها و… بگذاریم نیاز است که 
فدراسیون شفاف سازی لازم را در این زمینه 
انجام بدهد و مانع بروز مشــکلاتی بشــود 
که ممکن اســت در ماه های آینده گریبان 

باشگاه ها را با هزینه های سرسام آور بگیرد.



دغاغله  مهدی  مجدم  اهواز-محمد 
رئیس هیئــت داوران چهــل و پنجمین 
دوره مســابقات سراســری قرآن کریم 
جمهوری اســامی ایران گفت : تفاوتی 
که در زمینــه داوری ایــن دوره با دوره 
های گذشــته وجود داشــته بــه لحاظ 
سیســتماتیک بــودن داوری اســت که 
بیشــتر به ســمت اســتفاده از نرم افزار 
به جای قلــم و کاغذ رفته ایــم . در واقع 
فعالیت الکترونیکی نســبت به سال های 
گذشته بیشــتر و پررنگ تر بوده است از 
طرفی ســرعت عمل بالا رفته و در حجم 
زیــادی کاغذ صرفه جویی شــده که این 

خود می تواند فوایدی داشته باشد 
 خلیل ســرخی رئیــس اداره امور قرآنی 
اداره کل اوقــاف و امور خیریه اســتان 
خوزســتان در حاشــیه چهل و پنجمین 
دوره مســابقات سراســری قرآن کریم 
جمهوری اســامی ایران که به میزبانی 
اهــواز در حال برگــزاری اســت اظهار 
داشت : از خوزستان 8 متســابق خواهر 
و 6 متســابق برادر در ایــن دوره حضور 
دارند کــه این نفرات پــس از طی کردن 
مراحــل شهرســتانی، اســتانی و نیمه 

نهایی به فینال کشوری راه یافته اند .
ســرخی عنــوان کــرد : مســابقات در 

چهار رشــته حفظ کل، حفــظ 20 جزء، 
قرائــت و ترتیل در حال برگزاری اســت 
که امیدواریم شــرکت کنندگان بتوانند 
در مســابقات بین المللی پیــش رو رتبه 

کسب کنند .
وی افزود : رحیم شــریفی، علی حزبیان، 
ســید جاســم موســوی، خلیل سواری 
، عبدلله میاحــی و علیرضا ســامری در 
بخش بــرادران ، و ثنا منبوهــی، تزیهه 
جنامــی، معصومــه آلبوغبیــش ، رقیه 
خزعلی، فاطمه پنبــه دانه، فائزه جالی، 
عذرا صبری نژاد و زهــرا لویمی در بخش 
خواهــران از قاریــان مطــرح اســتانی 
هستند که در فینال مســابقات کشوری 

حضور دارند .
رئیس اداره امور قرآنــی اداره کل اوقاف 
و امور خیریه خوزســتان گفت : با توجه 
به اینکه سالهای گذشته به علت بیماری 
کرونا امــکان حضور نفرات بیشــتری از 
شرکت کنندگان فراهم نبوده اما امسال 
با افزایش 50 درصدی شرکت کنندگان 
مواجه شدیم و در مجموع یک هزار و 10 
نفر ثبت نامی ازخوزســتان داشــتیم که 
پس از طی مراحل مسابقات مختلف، 14 

نفر به فینال کشوری راه یافتند .
ســرخی با اشــاره به اینکه در گذشــته 

آموزش برای افــراد خوزســتانی وجود 
داشته اســت خاطرنشــان کرد : امسال 
قــرار اســت داوران بین المللــی جهت 
آموزش و رفع اشکال شــرکت کنندگان 

دعوت شوند.
مهــدی دغاغلــه رئیس هیئــت داوران 
مســابقات  دوره  پنجمیــن  و  چهــل 
سراســری قرآن کریم جمهوری اسامی 
ایران گفت : تفاوتــی که در زمینه داوری 
این دوره بــا دوره های گذشــته وجود 
داشــته به لحــاظ سیســتماتیک بودن 

داوری است که بیشــتر به سمت استفاده 
از نرم افزار به جای قلــم و کاغذ رفته ایم 
. در واقع فعالیت الکترونیکی نســبت به 
سال های گذشــته بیشــتر و پررنگ تر 

بوده است .
دغاغلــه بیان کرد : اســتفاده از نرم افزار 
ســبب شــده تا جمع ، تفریق و احتساب 
اعشــاری به جای اینکه با قلــم ، کاغذ و 
ذهن صــورت پذیرد و احتمــال خطا در 
آن وجود داشته باشــد بصورت هوشمند 
انجام شــود ؛ از طرفی ســرعت عمل بالا 

رفتــه و در حجم زیــادی کاغــذ صرفه 
جویی شــده کــه این خــود مــی تواند 

فوایدی داشته باشد .
وی افــزود : نکته دیگر کــه می توان به 
آن توجه کرد سطح مســابقات کشوری 
است ، افرادی که اکنون در این مرحله 
حضــور دارنــد از چندیــن فیلتــر در 
مسابقات شهرستانی، اســتانی، منطقه 
ای و مقدماتی کشــوری رد شــده اند و 
اکنون به مرحلــه فینال کشــوری راه 

یافته اند .

البرز-مظفری در راســتای اجــرای مصوبات قــرارگاه اجتماعی 
اســتان البرز  و تاکید فرماندار شهرستان ســاوجباغ ،اولین گرمخانه 
شهرداری هشــتگرد راه اندازی و آماده خدمات رســانی به مراجعین 

خواهد بود .
پیام رئیسی سرپرســت شــهرداری هشــتگرد  در بازدید از گرمخانه 
شــهرداری به تجهیز ، آماده ســازی و همچنین توزیع غذای گرم بین 
افرادی که به این گرمخانه شــبانه روزی مراجعه می نمایند اشاره کرد.

وی گفــت : با توجه به قرارگیری شــهر هشــتگرد در شــاهراه حیاتی 
اســتان البرز و عبور اتوبان ، جاده قدیم و ریل آهن از این شــهر پیش 
بینی می شود تا در برخی از ساعات شــبانه روز به ویژه در فصول سرد 
زمســتان افراد در راه مانده نیازمند به فضایی برای اســتراحت و توقف 
شــبانه داشــته باشــند و در همین راســتا با مصوبه قرارگاه اجتماعی 

استان راه اندازی گرمخانه ها در دستور کار شــهرداری ها قرار گرفته 
و شهر هشــتگرد مرکز شهرستان ســاوجباغ در این راســتا پیشگام 

بوده است.

رئیســی از حمایت های رئیس و اعضای شورای اســامی شهر در راه 
اندازی گرمخانه و ســایر برنامه های شهرداری تقدیر و تشکر نمود .

اولین گرمخانه شهرداری هشــتگرد در ضلع غربی میدان صنعت واقع 
شده اســت و مراجعه می توانند با تماس به شماره  02644222022 

ضمن اطاع از وضعیت گرمخانه  به آن مراجعه نمایند.
حجــت الاســام المســلمین حاج آقــا مختــاری امام جمعــه معزز 
شهرســتان ســاوجباغ در نمــاز جمعه این هفتــه با تقدیــر از اقدام 
شــهرداری هشــتگرد در راه اندازی این مرکز از کلیه عوامل انتظامی ، 
نیروهای بسیج و شــهروندان خواست تا در صورت مشاهده افراد در راه 
مانده و کســانی که نیازمند به فضای اســتراحت گرم و اغذیه دارند به 
آنها اطاع رســانی و از آنها دعوت کنند تا از فضا و امکانات ایجاد شده 

توسط شهرداری بهره مند گردند .

اصفهان -مریــم مومنی بر اســاس آمار ثبت 
شده توسط ســامانه 122 آبفای اســتان اصفهان 
در تاریخ 19 الی 25 دی مــاه جاری، حدود 0.03 
درصد از انشعابات کل اســتان دچار یخ زدگی شده 

و جهت رسیدگی به مناطق ارجاع داده شده اند. 
مدیــر مرکز ارتبــاط با مشــتریان آبفای اســتان 
اصفهان بــا اعام ایــن خبر افزود: حــدود 1500 
تماس در خصوص یخ زدگی انشــعابات با ســامانه 
ارتبــاط بــا مشــتریان آبفــای اســتان اصفهان 
برقرار شــده که عمده آنها با راهنمایی و مشــاوره 
کارشناسان پاســخگوی مرکز تماس)122( مرتفع 

گردیده است. 
عباس عباســی خاک گفت: یکی از مشــکاتی که 
معمولا با ورود هوای سرد در فصل زمستان رخ می 
دهد، یخ زدگی لوله های آب اســت کــه این اتفاق  
خصوصا در مناطقی که خانه هــا به صورت مجتمع 

های آپارتمانی نیستند، بیشتر رخ می دهند. 
وی در خصوص راه هــای پیشــگیری از یخ زدگی 
انشــعابات آب افزود: پیش از هر چیز ابتدا باید آب 
لوله های غیرضروری تخلیه شــوند و آب واحدهای 

خالی از ســکنه قطع شــود. همچنین عایق کردن 
لوله های ســطحی توســط پشم شیشــه، بهسازی 
حوضچــه های کنتور و وســایل ســنجش و اندازه 
گیری آب از جمله راهکارهای دیگر محســوب می 

شوند.
عباســی خاک تعبیه درپوش مناسب برای کنتور و 
اتصالات و همچنین پر کــردن حوضچه کنتور آب 
با کیســه های پوشــال را از دیگر راهکارها عنوان و 
تاکید کرد: در دمای زیر 10 درجه ســانتیگراد هیچ 
پوششی غیر از پشم و شیشــه نمی تواند مانع از یخ 

زدگی گردد.
مدیــر مرکز ارتبــاط با مشــتریان آبفای اســتان 
اصفهان افزود: بــرای جلوگیری از اتاف وقت، هدر 
رفتن آب و انــرژی نیز بهتر اســت لولــه های آب 
گرم از منبع شــوفاژ یا آبگرمکن تا محل های مورد 
استفاده عایق کاری شــوند و اگر آب در لوله ها یخ 
زده باشــد، می توان با گرم کردن آن به تدریج یخ 

را ذوب کرد. 
عباســی خاک گفت: در صورتی که کنتــور و لوله 
های آب دچار یخ زدگی شــدند برای رفع مشــکل 

هرگز نباید از حرارت مســتقیم و ریختن آب جوش 
بر قســمت های یخ زده اســتفاده شــود، چرا که 

موجب ترکیدگی لوله ها می شود.
وی افزود: لوله های فلــزی آب در هنگامی که آب 
داخلشان یخ زده باشد بسیار شــکننده هستند لذا 
اگر شیر آبی دچار یخ زدگی شــده باشد، نباید باز یا 
بسته شوند، زیرا ممکن اســت خود شیر بشکند و یا 
لوله آب از داخل دیوار دچــار ترک خوردگی گردد 
و برای رفع مشــکل یــخ زدگی توصیه می شــود با 
صبر و حوصله از آب ولرم، حرارت غیر مســتقیم و 

سشوار استفاده گردد.
عباســی خاک در خصوص ترکیدگی لوله ها گفت: 
اگر لوله ترکیده بود، شــیر فلکه اصلی و شــیرهای 
فرعی باید فــوری بســته و  با شــرکت آبفا تماس 
گرفته شــود، در غیر این صورت ممکن است نشت 

آب، باعث خسارت فراوان شود.
وی بــه راه هایــی بــرای جلوگیری از یــخ زدگی 
کنتورهــای آب در زمان نصب اشــاره کرد و گفت: 
اجــرای اتاقچه کنتــور در زمان نصــب کنتور آب، 
پایین بــردن کنتور تا زیــر تراز یخ زدگــی و عایق 

بندی کنتور ســه راهی هســتند کــه از یخ زدگی 
کنتورها در فصل سرما جلوگیری می کنند. 

مدیــر مرکز ارتبــاط با مشــتریان آبفای اســتان 
اصفهــان راه حل ضربتــی برای جلوگیــری از یخ 
زدگی کنتور در شب ها را عایق بندی کنتور عنوان 
کرد و گفت: اگــر تاکنــون کنتورهــای آب عایق 
بندی نشده اند، در این شــب های سرد می توان با 
استفاده از خاک اره، پوشــال، پارچه، گونی و پشم 
شیشــه کنتورها را پوشــاند. همچنین می توان از 
عایق بندی پلیمری با اســتفاده از یونولیت، کنتور 

را از گزند سرما محفوظ نگه داشت.

البرز

وزی شهرداری هشتگرد  تجهیز و راه اندازی اولین گرمخانه شبانه ر

توصیه های کاربردی برای جلوگیری از یخ زدگی انشعابات آب؛

حدود  0.03 درصد از انشعابات کل استان اصفهان دچار یخ زدگی شده اند

رشت   به مناســبت فرخنده میاد حضرت فاطمه 
زهرا)س(، روز زن و مــادر، وحید خرّمی رئیس هیأت 
مدیره و مدیرعامل شــرکت ســهامی آب منطقه ای 

گیان با بانوان شاغل در این شرکت دیدار کرد.
وی در ایــن دیدار با بیــان اینکه بانوان شــاغل در 
این مجموعه از ســرمایه های انسانی ارزشمند این 
شرکت هستند، افزود: شــرکت سهامی آب منطقه 
ای گیان همواره از حضــور بانوانی کاردان و دارای 
دانش فنــی و تحصیات بالا در حــوزه های متنوع 
کاری خویش بهره می برد و ایــن مهم از نقاط قوت 
این شــرکت اســت که جا دارد در این مناســبت 
بســیار فرخنده از زحمات و تاش هــای حرفه ای 
این بانوان در راســتای تحقق اهداف سازمانی این 

شرکت قدردانی شود.
حجت الاسام کمالی مسئول شــورای فرهنگی 
صنعت آب برق اســتان گیان نیــز در این دیدار 
گفت: حضــرت زهــرا)س( بانویی اســوه از هر 
لحاظ در زندگی زنان عالم اســت کــه می توان 
همواره به ایشان تاســی جست و سیره وی را الگو 
و راهنمایــی در تمامی ســطوح زندگی فردی و 

اجتماعــی قرار داد. وی افــزود: زندگی آن بانوی 
بزرگ سراســر درس و پند اســت که می تواند در 
کلیه فــراز و فرودهــای مختلف زندگــی امروزه 

مرجع رجوع و چراغ راه واقع شود.
گفتنی اســت، در این دیدار بانــوان حاضر نیز به 
طرح مســائل کاری و دیدگاه های خود با رئیس 
هیأت مدیره و مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای 
گیان پرداختند و در پایان با اهداء لوح ســپاس 

از زحمات شان تقدیر بعمل آمد.

گرگان-مهنازمحمدزمانــی مدیــر دفتــر 
مدیریت ارتباط با مشــتریان شرکت آب و فاضاب 
گلستان از ثبت و رســیدگی بیش از 25 هزار تماس 

تلفنی از ابتدای امسال تاکنون خبر داد.
علی اکبر پورعباسی گفت:  از این تعداد، 11  هزار و 
851 مورد در حوزه شــهری، 2  هزار و613 مورد در 
روستا ها و 11  هزار و 146 مورد در حوزه های دیگر 

فاضاب ثبت و رسیدگی شده است.
او افزود: شــهروندان شهرســتان گــرگان با 60 
درصد بیشــترین میــزان تماس را بــا این مرکز 

داشته اند.
پور عباســی با بیان اینکه 8 هــزار و 6۷0 حادثه 
در شــهر گرگان و  هــزار و 4۷8 حادثه در شــهر 
گنبدکاووس ثبت و رســیدگی شده است افزود:  
۷0 درصــد تماس ها بــه این دو شــهر اختصاص 

داشته است.
او گفــت: همچنیــن شکســتگی لوله انشــعاب، 
نشــتی قبل از کنتــور و تعویض کنتور فرســوده 
و خراب بیشــترین موارد گزارش شــده از طریق 
مشــترکین تحت پوشــش آبفای گلستان در این 

مدت بوده است.
مدیر دفتر مدیریت ارتباط با مشــتریان شــرکت 
آبفا گلســتان در مورد حوادث در بخش فاضاب 
گفت:  بیشــترین حــوادث فاضــاب و گرفتگی 

شبکه انشعاب در گرگان  اتفاق افتاده است.
پور عباســی گفت: مشــترکین اســتان هرگونه 
نقص در ارائه خدمات، خرابی شــبکه و انشعابات 
آب و فاضــاب و نظرات و پیشــنهادات خود را از 

طریق سامانه 122 به این شرکت اطاع دهند.

گیلان گلستان

تجلیل از بانوان شاغل در شرکت آب منطقه ای گیلان ثبت ۲۵ هزار تماس تلفنی در سامانه ۱۲۲ شرکت آبفا گلستان

رئیس هیئت داوران مسابقات سراسری قرآن کریم  مطرح کرد؛

بالابردن سرعت عمل با سیستماتیک کردن داوری مسابقات قرآن
بازدید شهردار چهارباغ از وضعیت آماده باش 

عوامل و تجهیزات خدمات شهری

 البرز -مظفری   شــهردار چهاربــاغ با حضور در ســاختمان 
معاونت خدمات شــهری از وضعیت آماده باش عوامل و تجهیزات 

این حوزه خدماتی بازدید کرد.
در این بازدید که قائم مقــام و معاون فنی شهرســازی نیز حضور 
داشــتند شــهردار چهارباغ با مهنــدس بگیانی معــاون خدمات 
شهری و مسئوولین ناحیه ابریشــم و ملک آباد، امور شهر، ترافیک 
و حمل و نقل و ســایر عوامل این حوزه دیدار و از شرایط آماده باش 
تجهیزات موتوری نیــز بازدید کرد.معاون خدمات شــهری و امور 
نواحی شــهرداری چهارباغ در ادامه این بازدید، گزارشی از آماده 
باش مســئوولین، نیروها و ماشین آلات خدمات شــهر  ارایه کرد. 
بر اســاس این گزارش عوامــل پرتاش معاونت خدمات شــهری 
شهرداری چهارباغ با نمک پاشــی به موقع و پیشگیری از لغزندگی 

سطح معابر،مانع از ایجاد خلل در تردد شهروندان شده اند.

تجلیل از فعالان صنعت چاپ خوزستان

اهواز - محمد مجــدم  آیین تجلیــل از فعــالان صنعت چاپ 
خوزستان در اداره کل فرهنگ و ارشاد اسامی خوزستان برگزار شد .

مجید منادی معاون فرهنگی و رســانه اداره کل فرهنگ و ارشــاد 
اســامی در این مراســم اظهار کرد : صنعت چــاپ و فعالان این 

عرصه، با قدمترین نعمت فرهنگی استان هستند .
منادی با اشــاره به اینکه عزیــزان و پیشکســوتانی که وارد عرصه 
چاپ شــده اند دغدغه فرهنگی آنها را به این صنعت هدایت نموده 
اســت خاطرنشــان کرد : موضوع چاپ و صنعت چــاپ از صنایعی 
است که ذاتا فرهنگی می باشــد و به حوزه فرهنگ و رسانه ارتباط 
پیدا می کند ، این صنعت بســیار پرقدمت اســت و اکنون ذخیره 

وسرمایه فرهنگی ما است .
وی افزود : برماست تا برای بزرگداشــت پیشکسوتان صنعت چاپ 
مســتندی تهیه شــود چرا که یکی از مولفه های هویتی اســتان، 

پیشکسوتان حوزه چاپ هستند .
معاون فرهنگی و رســانه اداره کل فرهنگ و ارشاد اسامی خوزستان 
گفت : الحمدالله فعــالان عرصه چاپ ، در تمــام برنامه های فرهنگی 
و برنامه های مربوط به حــوزه فرهنگ ، هویت خوزســتان و انقاب 

اسامی پیش قدم هستند و فعالیت های خوبی دارند .
منادی اظهار داشــت : به دلیل تغییراتی کــه رخ داده این عزیزان 
مشــکات زیادی دارند که به عنوان هم اندیشــی در این مراســم 
مطرح شــد که یکســری از موارد در حوزه وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسامی، مجموعه استانداری و دســتگاه های همکار در استان می 

باشد و وظیفه ما است تا این مسائل را پیگیری کنیم .
وی افزود : پیگیری مســائل فعالان عرصه چــاپ از طریق کارگروهی 
که از چاپخانه داران و فعالان صنعت چاپ تشــکیل می شود به همراه 

همکاران ما در اداره فرهنگ و ارشاد اسامی دنبال خواهد شد .

فرمانده انتظامی استان فارس خبرداد؛
کشف 928کیلو مرفین 

د ر کف اتاق کامیون زیر بار لاستیک
شیراز -چراغی  فرمانده انتظامــی استان فارس گفت: با تاش 
مأموران پلیس شهرســتان نیریز و یگان تــکاوری، 928 کیلوگرم 

مرفین در بازرسی از یک دستگاه کامیون کشف شد.
ســردار رهام بخش حبیبی فرمانده انتظامی اســتان فارس گفت: 
روز دوشــنبه  مأمــوران انتظامی شهرســتان نییریز بــا همکاری 
کارکنان یگان تکاوری اســتان حین گشت زنی در محور سیرجان-
شــیراز به یک دســتگاه کامیون حامل بار لاســتیک مشکوک و با 
اقدامات فنی و تخصصــی آن را توقیف کردنــد. او گفت: ماموران 
انتظامی با هوشــیاری و تیزبینی موفق شــدند در بازرســی از این 
کامیون 928 کیلوگرم مرفین که به طرز بســیار ماهرانه ای در کف 

اتاق زیر بار لاستیک خودرو جاسازی شده بود کشف کردند.
فرمانــده انتظامی فارس با اشــاره بــه اینکه در ایــن خصوص یک 
قاچاقچی حرفه ای دستگیر و پس از ســیر مراحل قانونی روانه زندان 
شد، گفت: ما استوارتر از همیشــه در برابر قاچاقچیان ایستاده ایم و به 

هیچ عنوان اجازه جولان به سوداگران مرگ را نخواهیم داد.

برگزاری  جلسه                 ستاد    مدیریت بحران درحوزه معاونت 
خدمات شهری و  امورمناطق شهرداری اسلامشهر

اسلامشهر-میرخلیل شیدایی   جلسه ستاد مدیریت بحران در حوزه 
معاونت خدمات شهری و امورمناطق شهرداری اسامشهر برگزارشد

 باحضور حسین حبیبی، فرماندار شهرســتان اسامشهر / سرمدی، 
معاون عمرانی فرماندار / محســن حمیدی، شــهردار اسامشــهر / 
مرتضی خانعلی، نایب رئیس شورای اســامی شهر / عزیزیان، رئیس 
مرکز اورژانس و فوریت های پزشــکی اسامشــهر / اکبــر گنجه ای، 
معاون خدمات شــهری و امور مناطق شــهرداری/ مدیران مناطق و 
سازمان های خدمت رسان أعم از آتش نشــانی، اتوبوسرانی و نواحی 

خدمات شهری مناطق شهرداری اسامشهر برگزار شد.
گفتنی است که در این جلسه محســن حمیدی، شهردار اسامشهر 
ضمن توضیحات مبنی بر شــرح وظایف نیرو های خدماتی و امدادی 
شــهرداری به عملکرد حوزه معاونت خدمات شــهری و امورمناطق 

شهرداری اسامشهر در بحران های مختلف جوی پرداختند.
در ادامه عزیزیان، رئیــس مرکز اورژانس و فوریت های پزشــکی 
اسامشــهر ، حســین یاری، رئیس سازمان آتش نشــانی ، حسن 
گلیج، رئیس ســازمان حمل ونقل بار و مسافر ، مهدوی از مدیریت 
پســماند به بیان ظرفیت های آمــاده مجموعه تحــت امر خود به 

جهت بحران احتمالی پرداختند.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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مانده بدهی جاری بانک ها ۴.۷ برابر بدهی 
غیرجاری آنهاست

براســاس آخرین داده های بانک مرکزی مانده تســهیلات جاری ۱۲ 
بانک کشــور در آذرماه امســال ۴.۶9 برابر مانده تسهیلات غیرجاری 

است.
مانده تســهیلات جاری بانک ها در آخرین گزارش منتشــر شده بانک 
مرکزی )آذرماه ۱۴۰۱( برابــر ۵ میلیون و ۳۵۶ هــزار و ۸۵۳ میلیارد 

ریال است.
بانک های اقتصاد نوین، ایران زمین، پارســیان، پســت بانک، تجارت، 
توســعه تعاون، دی، رفاه کارگران، سپه، سینا، شــهر، صنعت و معدن، 
کارآفرین و کشــاورزی اطلاعات تســهیلات و تعهدات کلان جاری و 

غیرجاری خود را در پایان آذرماه امسال را منتشر کردند.
براین اساس ۶ هزار و ۱۶۸ تسهیلات به مبلغ پنج میلیون و ۳۸۷ هزار و 

۱۳ میلیارد ریال پرداخت شده است.
بدهی غیرجــاری ۱۲ بانک اعلامی در ابتدای خبــر برابر یک میلیون و 

۱۵9 هزار و ۶۳۳ میلیارد ریال است.

در دیدار فرزین با دستیار پوتین انجام شد
پیگیری اجرای موضوعات سند اقدام مشترک 

وسیه بانک های مرکزی ایران و ر
 رییس کل بانک مرکــزی در دیدار هیات بانکی و اقتصادی روســیه به 
ریاست ایگور لویتین دستیار ولادیمیر پوتین رییس جمهور فدراسیون 
روســیه بر پیگیری اجرای موضوعات ســند اقدام مشترک بانک های 

مرکزی ایران و روسیه تاکید کرد.
به گزارش بانک مرکزی، »محمدرضا فرزین« در دیدار »ایگور لویتین 
دســتیار ولادیمیر پوتین« رییس جمهور فدراســیون روسیه و هیات 
همراه که در ساختمان بانک مرکزی در تهران برگزار شد، تقویت بیش 
از پیش همکاری های پولی و بانکی میان ایران و روســیه را مهم ارزیابی 
کرد و گفت: بانک مرکزی ایران آمادگی دارد تا مناســبات پولی و بانکی 
دوجانبه با روسیه و همچنین دیگر کشــورهای دوست و همسایه را در 
ســطحی بالا که موجبات افزایش مبادلات اقتصادی و تجاری را فراهم 

کند، ارتقا دهد.
ربیس کل بانک مرکزی کشــورمان همچنین با اشاره به ظرفیت های 
مختلف همکاری هــای ایران و روســیه در حوزه های پولــی و بانکی، 
اقتصادی، عمرانی و تجاری، اظهار کرد: توســعه مناسبات دو کشور بر 
پایه اجرای موضوعات سند اقدام مشــترک بانک های مرکزی ایران و 

روسیه، چشم انداز اقتصادی روشنی را برای دو کشور ترسیم می کند.

بر اســاس این گزارش، ایگور لویتین دســتیار ولادیمیر پوتین رییس 
جمهور فدراسیون روسیه نیز در این دیدار ضمن برشمردن موضوعات 
مهم موجود در سند اقدام مشترک بانک های مرکزی ایران و روسیه، بر 
تقویت و توسعه مناســبات و همکاری های اقتصادی، تجاری و به ویژه 
حوزه های پولی و بانکی فدراسیون روســیه با جمهوری اسلامی ایران 

تاکید کرد.

ح بیمه ای مختص بانوان  بیمه رازی از طر
ونمایی کرد ر

طرح میــلاد نوربیمه رازی خطــرات مختص 
بانوان در محل کار، خانه و وسیله نقلیه را تحت 

پوشش خود قرار می دهد.
به گزارش روابــط عمومی و امــور بین الملل 
بیمه رازی، طرح فروش میــلاد نور همزمان با 
فرارســیدن ولادت حضرت فاطمه زهرا)س( 
اجرایی شــد. در این طرح که با هدف همراهی 
بیشتر بانوان طراحی و به شبکه فروش ابلاغ شده، بیمه های مسئولیت 
و مهندســی مختص بانوان در نظر گرفته شده اســت که توانایی ارائه 

پوشش های بیمه ای به بانوان شاغل و خانه دار را دارد.
طرح میلاد نور مسئولیت حرفه ای بانوان در قبال همکاران و کارمندان 
را در حالی تحت پوشــش قرار می دهد که با رشــد قابل توجه قیمت ها 
و نــرخ تورم امکان پوشــش خطــرات الکترونیکــی جهیزیه عروس، 

تجهیزات الکترونیک همچون موبال، لپ تاپ و تبلت را دارد.
بر اســاس این گزارش با توجه به آنکه در دهه های اخیــر بانوان نقش 
تاثیرگذاری در پیشــرفت جامعه و همراهی با مردان در پیشــبرد امور 
مختلف را دارند، بیمه مهندسی شرکت بیمه رازی در طرح میلاد نور، از 
کارافتادگی موتور، گیربکس و دیفرانســیل و کولر خودروهای بانوان را 

تحت پوشش قرار می دهد.
افراد برای کسب اطلاعات بیشــتر می توانند به شعب و نمایندگی های 
بیمه رازی در سراسر کشــور مراجعه یا با مرکز ارتباط ۲۴ ساعته بیمه 

رازی به شماره ۸۲۸۷ تماس حاصل فرمایند.

وز مادر  آغاز پویش احسان همراه اول از ر
وز پدر  تا ر

همراه اول از آغاز پویش احســان به والدین در 
ایام ولادت حضرت زهرا)س( تا میلاد حضرت 

علی)ع( خبر داد.
به گزارش اداره کل ارتباطات شرکت ارتباطات 
ســیار ایران، همراه اول همزمان با فرارسیدن 
ســالروز ولادت حضرت زهرا)س( و روز مادر، 
پویش ختم سوره »ممتحنه« را با هدف تقویت 

پیام ارزشمند »احسان به والدین« آغاز کرد.
تمامی مشــترکان همراه اول مــی توانند تا حدفاصــل میلاد حضرت 
علی)ع( و روز پدر برای مشــارکت در این پویش با شماره »999۸« به 
صورت رایگان تماس گرفته و ضمن سهیم شــدن در ثواب ختم سوره 

ممتحنه، نام نیکی از خود در یاری نیازمندان سالمند به جای گذارند.
اپراتــور اول تلفن همراه کشــور تصمیــم دارد در ازای مجموع دقایق 
تماس گرفته شده با سامانه 999۸ و در راســتای مسوولیت اجتماعی 
خود، مبلغی را جهت کمــک به پدران و مادران ســالمند و نیازمند در 

آسایشگاه ها اهداء کند.
سوره ممتحنه شــصتمین سوره قرآن کریم و اشــاره به مساله دوستی 
مؤمنان با کفار دارد. در روایتی به نقل از پیامبر اکرم)ص( درباره قرائت 
این سوره آمده است »کسی که سوره ممتحنه را قرائت کند، مؤمنان و 

مؤمنات روز قیامت از شفیعان او خواهند بود«.
گفتنی است، شماره تلفن همراه تمامی مشترکان همراه اول که در این 
پویش شرکت می کنند، به صورت خودکار در قرعه کشی سفر به مشهد 

مقدس همراه با پدر و مادر ثبت می شود.

وپا تفاوت ناترازی گازی ایران با بحران انرژی ار
سمیرا ربیع  یک کارشــناس انرژی گفت: مشــکل ایران در حوزه ی 
انرژی با بهینه ســازی و کاهش مصرف قابل حل است، اما واقعیت این 
اســت که اروپا حتی الامکان مصرفــش را کاهــش داده و از این به بعد 
کاهش مصرف انرژی در اروپا رفاه اجتماعی مــردم را پایین می آورد و 

حتماً بر اقتصاد این قاره تأثیر منفی خواهد گذاشت. 
جنگ روســیه و اوکراین عواقبی داشــت. یکی از مهم ترین آن ها قطع 
صادرات گاز روســیه به اروپا بود. از آنجایی که کشــورهای اروپایی به 
شدت به گاز روســیه وابســته بودند، این اقدام اثرات منفی بسیاری بر 
اقتصاد و صنعت این کشــورها داشــت. به طور مثال، قیمت های بالای 
انرژی به خروج ســرمایه از کشــوری مانند آلمان که قطب تولید مواد 
شیمیایی اروپاست به کشــورهایی مانند آمریکا که به انرژی ارزان تری 

در شرایط فعلی دسترسی دارند، منجر شده است.
این خروج سرمایه از صنایع اروپا به تازگی آغاز شده و با افزایش نرخ بهره 
دلار، شدت خواهد گرفت تا آمریکا بتواند از محل افزایش جذب سپرده  
در ســطح جهانی، تامین مالی تولید را تداوم بخشــد و سرمایه گذاران 
صنعتی با خیالی آسوده در زیرســاخت های صنعتی آمریکا به فعالیت 

بپردازند.
طبق داده های اقتصادی فــدرال رزرو فقط در یک ماه انتهایی ســال 
۲۰۲۲، بیش از ۴۰۰ میلیارد دلار از سراســر دنیا بــه بانک های آمریکا 
و خرید اوراق خزانه  فدرال رزرو جهت گرفتن ســود بدون حاشیه خطر 
سرازیر شده اســت. از ســوی دیگر، آمریکا در حال فروش گاز خود با 
قیمت نسبتاً خوبی به اروپاست و قصد دارد جای روسیه را در این قاره به 
لحاظ ارائه ی انرژی بگیرد. به این ترتیب، آمریکا در حال بهره برداری از 

شرایط فعلی اروپا به نفع خودش است.
کارشناســان اعتقاد دارند، برنــده ی اصلی جنگ روســیه و اوکراین، 
آمریکاســت و اروپا نیز بیشــتر از دیگران از این وضعیت متضرر شده 

است.
»محمدرضا اکبری« یک کارشــناس انرژی دبا اشاره به این موضوع که 
بخش اعظمی از نیاز گاز اروپا از روسیه تأمین می شده است، اظهار کرد: 
قطع صادرات گاز روســیه باعث شــد که بخش زیادی از صنایع اروپا با 
مشــکل جدی مواجه و دچار کاهش ظرفیت شوند. قیمت محصولاتی 
که تولیدشــان بر پایه ی گاز اســت در بازارهای اروپا افزایش یافت و در 

یک بازه ی زمانی تا حدود ۴ برابر بالا رفت.
وی افزود: اروپایی ها اقداماتی در راســتای مدیریــت این بحران انجام 
داده اند؛ اما به نظر می رســد اثرات این اقدامات موقتی است. آمریکا در 
تلاش اســت جای روســیه را در بازار گاز اروپا بگیرد و این قاره را به گاز 

خودش وابسته کند.
این کارشــناس انرژی گفت: اروپایی ها متوجه این موضوع هســتند و 
تمایل ندارند از دامن روسیه به دامن آمریکا بیفتند و امتیازات بیشتری 
را به آمریکا بدهند. به طور کلی، اروپایی ها شــرایط سختی را پشت سر 
می گذارند و بین روســیه و آمریکا باید یکی را برای وابســتگی انتخاب 

کنند.
اکبری ادامه داد: مســئله ی اصلــی اروپا طی چند ســال آتی مباحث 
مربوط به ســوخت و جایگزینی انرژی های تجدیدپذیر به جای انرژی 
گاز خواهد بــود. البته این روند هزینه ی بالایی روی دســت اروپایی ها 

خواهد گذاشت.

وی بیان کرد: از سال ها قبل اروپایی ها تلاش کرده اند که صنایع انرژی 
بر را به خارج از منطقه ی یورو منتقل کنند؛ اما در صنایع اســتراتژیک 
و دارای فناوری های تک نتوانســته بودند، این قید را اعمال کنند. این 
صنایع الآن بیشــترین فشــار را بر بحث انرژی می آورند. بخش خانگی 
و تجاری نیز نیاز به انرژی دارند که الان با مشــکل مواجه شــده است. 
عدم دسترسی به گاز روســیه حتماً بر اقتصاد اروپا تأثیر منفی خواهد 
گذاشــت. این موضوع به افزایــش هزینه ی تولیــد محصولات منجر 
می شــود و درنتیجه به رقابت پذیری تولیــدات اروپایی ها در بازارهای 
بین المللی صدمه می زند.این کارشــناس تصریح کرد: در حال حاضر، 
چین در تلاش است انرژی مورد نیاز صنایع خود را از روسیه و عربستان 
با قیمت های مناســب تأمین کنــد و رقابت پذیــری محصولاتش را 
در بازارهای جهانی بالا ببرد. این شــرایط به ضرر اروپاســت و شرایط 
ســختی را پیش روی این قاره قرار می دهد. همچنین عدم دسترســی 
به گاز روســیه می تواند امنیت انرژی را در اروپا دچار مشــکل کند. اگر 
اروپایی ها در اســرع وقت نتوانند جایگزین مناســبی برای گاز روسیه 

بیابند، رشد اقتصادی اروپا آسیب جدی خواهد خورد.
اکبری ادامه داد: شــرایط فعلی فرصتی را برای کشورهای دارای منابع 
مانند به منظور افزایش صادراتشــان به وجود آورده است. این کشورها 
که می توانند با قیمت ها بازی کنند و منابع را در اختیار دارند، نســبت 
به دیگران در وضعیت بهتری هســتند. افزایش تولید فولاد کشورمان و 

صادرات مواد پتروشیمی در همین ارتباط قابل تجزیه و تحلیل است.
وی بیان کــرد: در حال حاضــر، فرصتی بــرای ما به لحــاظ افزایش 
صادراتمان به وجود آمده است که با برنامه ریزی های درست می توانیم 

از آن ها به نحو احسنت بهره برداری کنیم.
این کارشناس انرژی خاطرنشان کرد: مشــکل ایران در حوزه ی انرژی 
با بهینه ســازی مصرف و کاهش مصرف قابل حل است؛ اما واقعیت این 
اســت که اروپا حتی الامکان مصرفش را کاهش داده است و جایی برای 
صرفه جویی در این قاره وجود ندارد. از این به بعد کاهش مصرف انرژی 
در اروپا رفاه اجتماعی مردم را پایین می آورد؛ اما در ایران ظرفیت بالایی 
بــرای صرفه جویی وجود دارد و بــا اعمال سیاســت هایی در زمینه ی 
بهینه ســازی مصرف می توانیم بخــش زیادی از مصرف انــرژی را در 

کشورمان کم کنیم.
اکبری گفت: از محل اختصاص این گاز صرفه جویی شده به صنایع و یا 
صادرات آن می توانیم سودآوری بالایی داشته باشــیم؛ اما اروپا امکان 
انجام چنین کاری را ندارد و با بحران انرژی در سطح وسیعی روبروست.

وضعیت توزیع بنزین بحرانی نیست
رئیس صنف جایگاه داران کشــور گفت: با تلاش گسترده همه فعالان 
عرصه سوخت رسانی در کشور و باوجود ســرمای بسیار زیاد و افزایش 
 ،CNG تقاضای مصرف بنزین ناشــی از تعطیلی برخــی جایگاه های
کندی در تردد نفتکش ها در جاده ها و اســتفاده از ناوگان حمل برای 
سوخت رسانی به نیروگاه ها، توزیع بنزین مدیریت می شود. مشکلاتی 
داریم ولی شرایط بحرانی نیست.اسدالله قلیزاده در گفت و گو با ایسنا، 
با بیان اینکه طبیعی اســت که به دلیل سوخت رســانی به نیروگاه ها و 
توزیع نفت ســفید از طریق ناوگان حمل فراورده هــای نفتی، کندی 
تردد نفتکش هــا در جاده هــای مواصلاتی به دلیل بــرف و یخبندان 
شاهد برخی تاخیرها در ارســال و دریافت فراورده های نفتی به برخی 
جایگاه ها باشیم، اظهار کرد: با این حال در اکثر مجاری عرضه سوخت با 
پیش بینی های قبلی مبنی بر ذخیره سازی کافی فراورده در جایگاه ها 

مشکلی نداریم. 
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کارشناسان امور بانکی پاسخ می دهند

کاهش فیزیکی شعب بانک ها چگونه محقق می شود؟

خریدار  بــه گفته کارشناســان امــور بانکی، 
حرکت بانک ها به ســمت خدمات غیر حضوری 
سرعت بیشــتری به کاهش تعداد شعب فیزیکی 

بانک ها می دهد.
کاهش شــعب بانک ها از جمله مواردی بوده که 
از ادوار گذشــته تا کنون به واسطه قانون و توسط 

مسئولان مختلف به آن تاکید بسیار شده است.
در رابطه با تاکید به کاهش شــعب بانک ها در ۱۴ 
شهریور امســال آقای احســان خاندوزی گفت: 
یکی از الزامات قانون برنامه ۵ ساله کاهش میزان 
شعب اســت، زیرا بالاترین میزان ســرانه شعب 
بانکــی را در دنیا داریــم و باید بتوانیــم از طریق 
ابزار های دیگر دسترســی های مردم به خدمات 

بانکی را افزایش دهیم.
در این راســتا رئیس کل ســابق بانــک مرکزی 
علی صالــح آبادی نیــز گفته بــود: بانک ها باید 
شــعب فیزیکی خود را کاهش دهند. بخشــی از 
هزینه های بانکی به شعب و فرآیند های حضوری 
بانک ها مربوط اســت که با کاهش شعب فیزیکی 
هزینه های بانک هــا کاهش و از ناتــرازی خارج 
می شوند چرا که بخش عمده ای ناترازی بانک ها 

به هزینه های شعب فیزیکی برمی گردد.
در رابطه بــا تعداد شــعب بانک ها آقــای اصغر 
بالسینی کارشــناس امور بانکی  در گفت و گو با 
باشگاه خبرنگارن جوان بیان کرد: یکی از مسائلی 
که در خصوص نظــام بانکی کشــور مطرح بوده 

موضوع تعداد شعب بانک ها است.

 سه عامل اصلی در خصوص شعب بانک ها 
باید مد نظر قرار گیرد

او در ادامه افزود: لازم است یک تحلیل دقیق تری 
نسبت به شــاخص تعداد شــعب بانکی با درنظر 
گرفتن معیار های مختلف داشــته باشیم. اساسا 
برای قضاوت در خصوص شــعب بانک ها در یک 
کشــور ســه عامل اصلی باید مد نظر قرار گیرد؛ 
یکی جمعیت کشور است که بر این اساس تعداد 
شعب بانکی نسبت به جمعیت سنجیده می شود 
که شاخص ســرانه تعداد شــعب بانکی به دست 
می آید، مورد بعد عامل مســاحت یک کشور بوده 
طبیعتا کشوری که مســاحت بیشتری دارد باید 

تعداد شعب بانکی بیشــتری را هم داشته باشد و 
عامل سوم این که اقتصاد کشور بانک محور یا بازار 
سرمایه محور است؟ برخی از کشــور ها از جمله 
کشور ما اتکای زیادی به منابع بانکی برای تامین 
مالی اقتصاد دارند به عبارتی کشــور ما بانک پایه 

است.
بالســینی گفت: اگــر شــاخص جمعیت ملاک 
قرار گیرد به ازای هر ۱۰۰ هزار نفر شــخص بالغ 
متوسط کشور های جهان ۱۲.۵ شعبه است. این 
آمار در آســیای شرقی ۱۱.۵ شــعبه، اروپا ۲۲.۷ 
شعبه، کشــور ترکیه ۱۸.۱ شــعبه و در ایران ۳۱ 
شعبه است. یعنی تعداد شــعب به ازای هر ۱۰۰ 
هزار نفر در ایران حدود ۲.۵ برابر میانگین جهانی 
اســت. به تعبیری حدود ۲۱ هزار شعبه بانکی که 
در کشور وجود دارد که نســبت به جمعیت ایران 
عدد بالایی است. ولی اگر شاخص مساحت کشور 
را در نظر گیریم این عدد در کشــور ما نســبت به 
جهــان پایین اســت البته که کشــور مــا ایران 

گسترده جغرافیایی بالایی دارد.
او افزود: عامل سوم این شاخص به این شکل بوده 
که کشــور هایی که اقتصادی بانــک محور دارند 
برای هــر ۱۰۰ هزار نفر ۲۴.۵ شــعبه دارند، ولی 
کشور های که بازار ســرمایه محور هستند ۱۸.۵ 
شعب نسبت به جمعیت مطرح شده دارند که در 

این شاخص نیز از متوسط جهانی بالاتر هستیم.
به گفته او، به طورکلی مســئله ایــن که ما تقریبا 
۲.۵ برابر متوسط جهانی تعداد شعبه بانکی داریم 
نشان دهنده این است که به دلایل گوناگون تعداد 
شعب بالا اســت. نکته دیگر این که توزیع تعداد 
شــعب در بانک ها نیز به شــدت نامتقارن است 
حدود ۲۱ هزار شــعبه بانکی وجود دارد که از این 

تعداد حدود 9 هزار شعبه در ۴ بانک کشور است.
لزوم وجود شــعب بانکی در ادبیــات بانکی بین 

الملل کم رنگ تر از قبل شده است
دیگر کارشــناس بانکی آقای حجــت الله فرزانی 
در پاسخ به باشگاه خبرنگاران جوان در خصوص 
تعداد شــعب بانکی و الــزام کاهــش آن ها بیان 
کرد: متاســفانه در کشــور ما حجم شعب بانکی 
بســیار بالاســت، اما با توجه به تغییراتی که رخ 
داده و خدماتی که از طریق دولت ها تعریف شده 

اســت و همچنین با توجه به رشــد تکنولوژی و 
فناوری های نو لزوم وجود شعب بانکی در ادبیات 

بانکی بین الملل کم رنگ تر از قبل شده است.
او گفت: با توجه به موارد مطرح شده وجود برخی 
از شعب بانک ها صرفه اقتصادی نداشته و بانک ها 
در دنیا به ســمت کاهش شــعب در حال حرکت 
هستند، از این جنبه اقداماتی هم در ایران صورت 
گرفته اســت که در بخش بانک هــای خصوصی 

پررنگ تر به چشم می آید.
بالســینی در خصوص راه حل های امکان پذیر در 
خصوص کاهش شــعب بانکی اظهار کرد: یکی از 
اقدامات و راه حل هایی که می تواند کشــور را به 
سمت کاهش شعب بانک ها هدایت کند، افزایش 
و بهبــود کیفیت خدمات غیر حضــوری بانک ها 
اســت که در این مســیر گام های خوبی برداشته 

شده و باید به سمت تکمیل آنها حرکت کنیم.
فرزانی نیز با اشــاره به اقدامات سختگیرانه بانک 
مرکزی در خصوص رشد افســار گسیخته شعب 
بانکی می گوید: بانک مرکزی هم در این راســتا و 
برای کاهش شــعب اقداماتی انجام داده است. به 
طور مثال پذیرش ارائــه خدمات غیر حضوری در 
خدمات پایه را بخشنامه و در ابتدای امسال ابلاغ 
کرد و در ســال های اخیر نیز با سخت گیری های 
درســت و اصولی برای ایجاد شــعب جدید مانع 
از رشد افسارگســیخته آن ها شــده است.او در 
ادامه افزود: در مجموع حرکت بانک ها به ســمت 
خدمات غیر حضوری سرعت بیشتری به کاهش 
شعب می دهد، در این صورت بخشــی از دارایی 
ثابت بانک ها که به واســطه شعب آن ها فریز شده 
است، می تواند واگذار شــود و اگر این واگذاری ها 
به درستی شــکل گیرد، منابع در اختیار بانک ها 
افزایش پیدا می کند که این نیز می تواند منجر به 
افزایش ظرفیت پرداخت تسهیلات بانک ها شود و 

از آن در جریان تامین مالی استفاده کرد.
طبق اعلام مســئولان بانک مرکزی بیش از 9۵ 
درصد خدمات بانک ها به شــکل الکترونیک ارائه 
می شود. آقای محرمیان معاون فناوری های نوین 
بانک مرکــزی گفت: حــدود 9۵ درصد خدمات 
بانک ها غیر حضوری شده بود که اکنون این عدد 

در حال نزدیک شدن به 9۸ درصد است.
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آگهی تجدید مناقصه عمومی

مورخ  شماره 1196  درخواست  استناد  به  دارد  نظر  در  شهریار  شهرداري 
عمومی  مناقصه  درخصوص  ترافیک  و  نقل  و  حمل  معاونت   1401/04/21
)خرید تجهیزات مورد نیاز سرویس و پشتیبانی چراغهای راهنمایی( با اعتبار 
10/000/000/000 ریال با شماره فراخوان 2001093897000185 در سامانه 
نسبت به انتخاب پیمانکار اقدام نماید. لذا از متقاضیان واجد شرایط دعوت بعمل 
می آید جهت دریافت اسناد مناقصه به شرح ذیل تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران 
و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارک الکترونیکی دولت )ستاد( به 

آدرس www.setadiran.ir  مراجعه نمایند.
1(مبلغ سپرده شرکت در مناقصه 500/000/000 ریال میباشد. سپرده نفرات اول 
و دوم مناقصه تا زمان انجام معامله و قرارداد مسترد نخواهد شد. )سپرده بصورت 

واریز نقدی به حساب سپرده اشخاص شهرداری و  یا ضمانت نامه بانکی(
2(سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به واگذاري در اسناد مناقصه درج گردیده است.

3(شهرداري در رد یا قبول پیشنهادات مختار است. 
4(هزینه درج آگهي به عهده برنده مناقصه مي باشد. 

5(فروشندگان اشخاص حقیقی یا حقوقی خواستار شرکت در مناقصه میبایست 
در رزومه کاری خود سابقه تهیه اقلام مورد نیاز یکی از شهرداری ها یا ادارت دولتی 

را داشته باشند.)درمجموع تا 10/000/000/000ریال( 
6(مهلت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ 1401/10/21 تا تاریخ 1401/11/01 

ساعت 13/00 از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت.
سامانه  در  مورخ 1401/11/11  ساعت 13/00  تا  پیشنهادات  ارائه  7(مهلت 
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آگهی مزایده 
سازمان حمل و نقل همگانی  شهر اقبالیه در نظر 
دارد بهره برداری از تابلوهای تبلیغاتی سطح شهر اقبالیه 
، واقع در بلوار امام خمینی )ره( و سردار سلیمانی در 
اقبالیه را از طریق مزایده عمومی برای مدت یکسال 
شمسی با شرایط مندرج در اسناد مزایده به یکی از 
شرکت های واجد شرایط و مورد تایید وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی واگذار نماید . لذا متقاضیان می توانند 
جهت کسب اطلاعات بیشتر و  دریافت اسناد مزایده 

حداکثر ده روز پس از انتشارآگهی نوبت دوم به امور 
قراردادهای سازمان مراجعه و نسبت به ارائه پیشنهادات 

خود اقدام نمایند. 
1-سازمان در رد یا قبول هریک از پیشنهادات مختار است . 
2-سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده مندرج است . 
3-هزینه های این مزاید برعهده برنده مزایده می باشد. 
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